
Studentene 
kom ikke 
-ISV lukket i høst alle 
sine grunnfag fordi de 
fryktet storinnrykk av 
studenter. Etter endt i 
opptak eir det allikevel 
over 100 ledige plasser 
iglen.

Undergrunns- 
universitet 
-I Pristina i KosoVo har 
de kosovo-albanske stu
dentene organisert sitt y 
egef universitet, trass / 
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Mager t, 
konserthost
-Etter at Bortl-Natta ble 
nedlagt står Ttomsø 
uten skikkelig konsert
scene. Vi har spurt by- 
ensarrangører om det 
nå er slutt på live-mu- > 

■ sikkiT&nisø. , 2 \ ,



Utakta
....er et organ for 

studentene ved Uni
versitetet i Tromsø.
Avisa gis ut med 
støtte fra Student

samskipnaden.

Bolignød 
- igjen

For åttende år på rad trår Bo
lighjelpa ved universitetet til for å 
hjelpe husløse studenter med å fin
ne seg tak over hodet. I alt har 
Bolighjelpa formidlet 370 tilbud i år 
- alle har gått til studenter som er 
helt ferske i Tromsø. De som allere
de har studert her et semester eller 

to, har måttet klare strabasene på egenhånd.
-Situasjonen har vært verre i år enn noen 

gang før, sier bolighjelpsansvarlig Beate Arnt
zen, og karakteriserer Bolighjelpas virksomhet 
som rein krisehjelp.

Og det er jo litt utrolig, med tanke på at 
man faktisk vet at problemet kommer, like sik
kert som semesterstart. I åtte år har universite
tet vært vitne til det samme skuespillet; studen
ter som har fått studieplass kommer reisende til 
Tromsø i håp om å finne seg et sted å bo, og 
innkvarteres på bomberommet for en kortere 
eller lengre periode. Nå er riktignok ikke stu
denter blant de mest kresne når det gjelder 
boligforhold, men det bør nevnes at ingen andre 
tilbys en madrass på et bomberom når de 
kommer til Tromsø.

Studentsamskipnaden kan per i dag tilby 
studentene 631 hybler og 254 leiligheter. I til
legg kommer de nyoppsatte boligene på Mor- 
tensnes Vest, de såkalte OL-boligene, med 96 
hybler og 64 leiligheter. Vi ender altså opp med 
727 hybler og 318 leiligheter - fordelt på 6500 
studenter. Det sier seg selv at boligsituasjonen er 
ganske håpløs for UiTø-studentene.

Det er en lykke for oss at Tromsø kommu
ne gikk inn for senkede tomtepriser på Morten- 
snes Vest på formannskapsmøtet forrige man
dag. I utgangspunktet hadde kommunen lagt 
seg på en pris på 175 kroner per kvadratmeter, 
noe som ville ha ført til at Samskipnaden hadde 
måttet forlange over 2000 kroner for hybler på 
9 kvadratmeter. Enkelte i formannskapet snak
ket også om å selge tomta til såkalt markeds
pris, det vil si rundt 300 kroner per kvadratme
ter, trass i at kommunen i sin tid kjøpte tomta 
for 45 kroner per kvadratmeter (indeksregulert 
pris).

Slik utfallet nå ble, får Samskipnaden kjø
pe tomta til 75 kroner per kvadratmeter. Det ble 
på formannskapsmøtet flere ganger understre
ket at kommunepolitikerne gikk med på å «let
te» boligsituasjonen for studentene denne gan
gen, men at de generelt ikke ser det som kom
munens ansvar å sørge for studentvelferden. En 
sak som ikke ble nevnt i formennskapet, er hva 
Tromsø tjener på å være universitetsby. Studen
tene legger igjen betydelige summer i byen hvert 
år, på uteplasser, hos Tromsbuss, i butikker. 
6500 studenter som bruker minst 50 000 kro
ner hver i løpet av to semester skulle bli i over
kant av 3,5 millioner kroner årlig. I tillegg kom
mer det faktum at universitetet utdanner faglig 
kompetanse, som ofte blir værende i landsdelen 
etter endt utdanning. Også dette er noe som 
kommer byen og kommunen til gode i det lange 
løp. Spørsmålet blir stående: Hvem har ansvaret 
for studentenes boligsituasjon?

Ryktet forteller at på begynnelsen av 70- 
tallet, da både universitetet og Samskipnaden i 
Tromsø var nyoppretta, reiste mange studenter 
nordover etter å ha mottatt det lykkelige bud
skapet om at joda, bare kom til Tromsø - klart 
dere får studenthybel her! For dagens studenter 
høres dette nærmest ut som en drøm. Det tran
ge boligmarkedet fører til at mange kvier seg 
for å flytte til verdens nordligste universitetsby. 
Mange av høyskolebyene i Nord-Norge kan til
by studentene sine langt bedre og billigere boli
ger enn Tromsø. Man skal ikke se bort i fro at 
«kampen om hyblene» i Tromsø kan gi seg 
utsalg i ei sviktende tilstrømming av studenter 
fra andre plasser. Og det er vel ikke noe ønske?

s; s

"Med polarmiljøsenteret på plass vil 
Tromsø styrke sitt renomé som 
"Porten til Ishavet" og et av de 

ledende senter for arktisk forskning."

Tore O. Vorren, professor på

Tromsø har mange og lan
ge tradisjoner knyttet til Ark
tis: -Fangst og fiske på Sval
bard og Grønland, - tømmer 
fra Kvitsjøen og de russiske 
elver, -pomorhandel,- kulldrift 
på Svalbard og selfangst i 
Vest-, Nord- og Østisen. Er

faring og kunnskap ble tilegnet i kam
pen for tilværelsen i nord. De nord
norske fangstmenn ledet an i den nor
ske utfors
kning av
Arktis og
mange er de 
internasjonale 
og nasjonale- 
ekspedisjoner 
som ble brakt 
til Arktis av 
ishavskippere 
fra Tromsø. I 
1872 ble 
Tromsø Muse
um opprettet 
spesielt med 
tanke på ark
tisk forskning. 
Vervarslinga 
for Nord-Nor
ge med ansvar 
for Arktis har 
sine røtter til
bake til 1918 
og Nordlysob- 
servatoriet ble 
grunnlagt ti år 
senere. Den 
arktiske fors
kning ved 
Universitetet i 
Tromsø base
rer seg således 
på tradisjoner 
og erfaring er
vervet gjennom generasjoner.

&

Det er flere grunner til å frambrin
ge ny viten om historien og status til 
de arktiske naturforhold og kulturer. 
Næringsvirksomheten i Arktis forven
tes å økes. Dette gjelder særlig utnyt
ting av fiskeressurser, olje/gass og tu
risme. Videre synes det klart at even
tuelle klimaendringer vil merkes først 
og få størst effekt i polarområdene. 
Langtransporterte forurensninger ut
gjør en økende trussel mot det arktis
ke miljøet. Tilstedeværelse og opprett
holdelse av norsk forskningsaktivitet i 
Arktis må også sees i sammenheng 
med den nasjonale suverenitet- og ju- 
risdiksjonshåndhevelse over norsk ter
ritorium. Et godt kunnskapsgrunnlag 
basert på solid forskning er en betin
gelse for at Norge skal kunne bidra 
med en økologisk forsvarlig forvalt
ning av Arktis.

Ved Universitetet i Tromsø driver 
mer enn hundre forskere med arktiske 
studier. Nær sagt alle fagområder er 
involvert i den arktiske forskning og 
undervisning, men med tyngdepunkt 
innen biologi og geofag. I denne 
sammmenheng skal også nevnes at 
Universitetet Tromsø bidrar til un
dervisningen som gies ved Universi
tetsstudiene på Svalbard (UNIS). Ro
ald Amundsens senter for arktisk fors
kning har nylig satt i gang en under
søkelse over hvilken undervisning ved 
UiTø som er spesielt arktisk relatert 
og vil i løpet av semesteret utgi en 
oversikt over disse. En kort oversikt 
over forskningen som drives ved de

4 
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IBG og styreleder ved Roald Amundsens senter for arktisk forskninc 
>tr 

ligger på en database tilgjengelig forein 
brukere verden over. tans

og 
Med den tradisjon og det omfanjkan 

som arktisk forskning har ved Unioiw 
versitetet var det naturlig å oppretteian 
et senter for arktisk forskning. Sente 
ret ble besluttet opprettet i 1988 ogvud 
fikk navnet Roald Amundsens senterinn< 
for arktisk forskning. Amundsensen^e 
teret fremste oppgave er å fremmterl’ 

gral

ulike institutter gir imidlertid også en 
pekepinn om undervisningen og mu
lighetene for hovedoppgaver.

Biologer ved Avdeling for arktisk 
biologi, Norges Fiskerihøgskole, In
stitutt for biologi og geologi og Trom
sø Museum driver forskning på plank
ton, fisk, sjøpattedyr, fugler, landfau
na og vegetasjon i de arktiske havom
råder og på Svalbard og Grønland. 
Det legges vekt på å forstå samspillet i 

det arktiske naturmiljø og toleransen 
til arktiske arter mot endringer i mil
jøet.

Geofysikerne ved Institutt for ma
tematiske realfag studerer nordlyset, 
variasjoner i oson-laget og i det geo- 
magnetiske felt. Geologene ved Insti
tutt for biologi og geologi har fors
kningsprosjekter på Svalbard, Grøn
land, i Barentshavet og Polhavet. Her 
studeres blant annet bergartens og se- 
dimentenes sammensetning og opprin
nelse samt variasjoner i fortidens kli
ma i de arktiske omrBåBder.

Ved Institutt for samfunnsviten
skap forskes det på utviklingen av 
fangsvirksomhet og industrialisering 
på Svalbard samt rettigheter til mino
ritetsbefolkninger i Arktis. Institutt 
for språk og litteratur gjør studier over 
hvordan polarlitteraturen reflekterer 
viktige sider ved Europas kulturhis
torie, og de forsker på utviklingen av 
dialekter og stedsnavn på Svalbard.

Det medisinske fagémrådet stude
rer blant annet hvordan menneskene 
reagerer på lysvariasjoner gjennom 
året, og de studerer konsekvenser og 
behandlingsmetoder av ekstrem ned
kjøling. Utviklingen av telemedisin i 
Tromsø bør ha særlig betydning for de 
tynt befolkede nordområder.

Internasjonale relasjoner, rettighe
ter og sosio-økonomiske analyser av 
forvaltningen av de marine ressurser i 
Arktis blir studert av Institutt for retts
vitenskap og Norges Fiskerihøgskole.

Ved Tromsø Museum er det en stor 
samling av natur- og kulturhistoriske 
prøver fra Arktis. Universitetsbiblio
teket har en mengde polarlitteratur som

Tegning: Jens Nordstrand ■ 

arktisk forskning og undervisning ved 
Universitetet i Tromsø. Dette gjøres r 
bl.a. gjennom utdeling av forsknings- ^or 
midler til ansatte og studenter, gjen- ,! 
nom organisering av seminarer og 
konferanser og gjennom utgivelse av 
Newsletter. Videre har Amundsen-°en 
senteret spilt en sentral rolle i proses-lem 
sen som førte til vedtaket om flytting ^ei 
av Norsk Polarinstitutt til Tromsø oj ' 
i tilveiebringelsen av midler og til avs 
rettelegging for forsknings og utdan -|v?n 
ningssamarbeid med russere i Ba ?n! 
rentsregionen.

Så fForuten Universitetet er det flere 
institusjoner i Tromsø som har fors
kningsaktivitet relatert til Arktis. Det ^e< 
gjelder NORUT-gruppen, Spacetec, ®ns 
Tromsø Satelittstasjon, Vervarslinga an 
for Nord-Norge og Polarmiljøsente 
ret. Det siste er under oppbygging of^_ 
skal inneholde Norsk Polarinstitutt W 
Akvaplan-niva, og avdelinger av 
Norsk institutt for naturforskning of 
Norsk institutt for luftforskning. Med 
dette på plass vil Tromsø styrke silt 
renomé som «Porten til Ishavet» of 
et av de ledende sentre for arktisk 
forskning.

Sudenter som ønsker å engasjert 
seg i arktiske studier vil ofte drive 
feltarbeid i en øde og storslagen na- 
tur. Man går også inn i et område 
med stor internasjonal aktivitet. Sta 
dig flere nasjoner ruster ut ekspedi
sjoner til Arktis. Studenten vil het 
raskt få anledning til å møte kollege: 
fra andre nasjoner.
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EU og utdanning
EU vil få kon

sekvensar også for 
oss som er studen
tar. Både fordi vi 
er studentar og for
di eit EU-med- 
lemsskap vil endre 
det samfunnet vi 

skal bu i.
Gjennom Maastricht 

ivtalen er utdanning blitt 
in del av EULsitt kompe- 
jnseområde. Artikkel 126 
ig 127 heimlar for at EU 
an ta avgjersler på alle 
imråde som har med ut- 
lanning å gjere.

Artiklane er i all ho- 
mdsak uproblematiske, og 
nneheld målsetningar vi 
jle kan slutte oss til. Det 
[likevel ein spesiell para- 
af eg vil sitere1:

Artikkel 126
3. Fellesskapet og 

vdlemsstatene skal frem
st samarbeide med tred- 
tfater 2og med interna- 
jnale organisasjoner 
im arbeider med udan- 
tlsesspørsmål, særleg 
ltd Europarådet (mi ut- 

' tving)

Grunnen til at eg har 
iheve punkt tre i artikkel 
26 er at når ein høyrer JA 
lida prate, så kan det ofte 
dyrast ut som om vi må 
ære med i EU for å ta del i 
ilvekslingsprogram og lik
ande. Det er feil. Alle 
an lese seg til at EU øn- 
*er å samarbeide på dette 
rnrådet, i alle høve med 
ndre europeiske land som 
'med i Europarådet. No- 
:g var ein av stiftarane av 
uroparådet. Noreg tar al- 
reide del i dei aller fleste 
ivekslingsprogramma 
om EU driv. Dei fleste 
ut vi og med i før EØS- 
Malen var vedtatt.

Dei to største utveks- 
«gprogramma i EU regi 
i Erasmus og Cornett, 
weg har tatt del i begge 
lesse i fleire år. Comett 
ia 1990 og Erasmus sia 
1992. Desse har derfor in
genting med eit norsk med- 
bsskap i EU eller EØS å 
gjere.

Så kunne eg kanskje 
’slutta her, og alle kunne 
ore samde om at utdan
ing ikkje er eit argument 
oorkje for eller mot eit 
norsk EU-medlemsskap. 
Senkelt er det nok ikkje.

EU har sjølvsagt mål 
®ed utdanninga. Noko 
tosker dei å oppnå. Det er 
vanskeleg å lese kva dette

NSU hevdar at utdanning er eit reidskap for sjølvrealisering, og at kunnskap er eit 
mål i seg sjølv. Dette bryt med den politikken som førast frå Brussel. Her heiter 
det at utdanninga skal fremme vekst og konkurranseevne, skriv innsendaren.

målet skal vere gjennom 
dei skjønne orda i trakta
ten. Desse måla er det råd 
å finne andre stadar. Frå 
EU er det sagt:

Undervisning og ud- 
dannelse er strategiske vik
tige faktorer, som griber 
ind i Fællesskabets politik 
på det økonomiske, fors
kningsmessige og sociale 
område og samtidig forbe
reder de helt unge og de 
lidt ældre til at blive euro- 
pæiske statsborgere3

Vi ser dette tydeleg og
så i dei nye utvekslings- 
programma. “Socrates” 
heiter eit program som skal 
erstatte Erasmus og nokre 
andre små program. Dette 
har og i formålsparagrafen 
at ein skal “konsolidere 
ideen om et europæisk 
statsborgerskap”4 Dette er 
sjølvsagt ein del av den na- 
sjonsbygginga som vi er 
vitne til i EU. Det er eit 
klårt mål for EU å skape 
ein felles europeisk identi
tet, og ein Vesteuropeisk 
stat.

Vi skal sjølvsagt vere 
klåre over at det er usemje 
innanfor EU om dette. Det 
er likevel eit godt utgangs
punkt for ein debatt. Viss 
dette hadde vore føremålet 
med norsk utdanningspo
litikk, så hadde ikkje man
ge reagert. Det har lenge 
vore openbart at ein i No
reg som i dei fleste land 
bruker utdanninga medve
ten for å bygge opp ein so
sial og kulturell identitet. 
Det som er spørsmålet er 
om vi ønsker å bygge ein 
felleseuropeisk nasjonal 

identitet.
Det er ei anna endring 

i dei nye programma i hø
ve til dei gamle som det er 
verd å legge merke til. I 
dei nye programma er det i 
tillegg til utveksling lagt 
stor vekt på å fremje den 
europiske tanken også hos 
dei som ikkje studerer i eit 
anna land enn heimlandet.

Verre er det nok for 
mange, særleg på venstre
sida å akseptere at utdan
ninga skal vere eit middel 
for å nå økonomiske mål. 
Det kjem nok ikkje som 
noko stor bombe at eg hev
dar at EU har slike mål for 
utdanningspolitikken sin. 
Heller ikkje dette er noko 
stor endring frå Noreg, der 
regjeringa og stortinget 
sjølvsagt og løyvar pengar 
til bestemte studieretningar 
med det for auge at ein skal 
betre konkuranseevna. 
Dette bryt med den hald
ninga som Norsk Student
union har lagt seg på. NSU 
hevdar at utdanning er eit 
reidskap for sjølvrealise
ring, og at kunnskap er eit 
mål i seg sjølv. Dette bryt 
sterkt med Kviteboka5 sine 
krav.

Generelt bør Fælles- 
skabet klart og tydelig fast- 
lægge de væsentligste krav 
og de langsigtede målsæt- 
ninger for politikken og 
aktionerne på uddannel- 
sesområdet for derved at 
lette opbygningen af en ny 
model for vækst, konku- 
rennceevne (mi utheving) 
og beskæftigelse.6

Dette kan ein også sam- 
anlikan med paragraf 3A i

Maastrichtavtalen som set
ter økonomisk vekst som 
EUs overordna mål. Som

student så er det mi mei
ning at sjølvutvikling og 
kunnskap er like sjølvsag
te om ikkje overordna mål 
for utdanninga. Det er 
ikkje lett å finne slike mål 
i EU sine program.

No må eg likevel un
derstreke at det eg har skri
ve om i dette lesarbrevet 
berre gjeld EU. Eg tør 
ikkje gje meg ut på å seie 
at EU sine mål utan vidare 
er like dei nasjonale måla i 
dei forskjellige landa. Vi 
må alltid i denne debatten 
ha klårt for oss at hovud
vekta av utdanningspolitik
ken framleis blir avgjort på 
nasjonalt nivå.

Men så lenge utdannin
ga er blitt eit viktig områ
de for EU, og det kjem til å 
bli stadig viktigare, så er 
det vår plikt og rett som 
studentar å ta stilling til 
EU, både på eit generelt og 
eit spesifikt utdanningspo

tok* f/ewet* 
du på!»

ØKONOMISK HANDBOK FOR STUDENTER

Eneste samlede over
sikt og tolkning av 
Lånekassens regler.

MANGE GODE RÅD 

OG EKSEMPLER:

| Den gifte student 
med barn. Hva 
med økonomien?

I Bør jeg forsikre 
meg som student?

| Arbeidsledighets
trygd etter endt 
studium?

Kjøp boka for 
kurt kr 125,- hos:

Aj^DgMISKl^kRrER
FAGBOKHANDELEN I NORDNORGE
Hovedgården, Universitetet i Tromsø. Tlf. 77 64 49 20

litisk område.
Eg meiner at Alltinget 

femte oktober må seie eit 
rungande NEI til EU. Vi 
må ikkje la debatten bli ført 
på Senterpartiet sine pre
missar. Det er vår plikt å 
bidra til debatten.

Av Pål Julius Skogholt

1- Maastrichtavtalen, norsk 
omsetting frå UD, s. 207 f
2- Tredjestater er land 
utanfor EU
3- Undervisning og uddan- 
nelse, DA-12/1991, Brosjy
re frå EU-kommisjonen
4- Kommisjonen 1994: Ar
tikkel 3, Målsætinger i
5- Kvitebøker er offesielle 
dokument i EU-systemet 
som inneheld konkrete 
framlegg til vedtak
6- Hvidbog. Vækst, kon- 
kurennceevne, beskæfti- 
gels: IA. b) ii
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Effektiv krisehjelp fra Bolighjelp
Bolighjelpa ved UiTø har lagt bak seg 

høstinnspurten. Et trangt boligmarked i 

Tromsø har gjort at de har vært nødt til 
å konsentrere seg om de mest trengen

de.
1 Jr ..... .

- Vi er fornøyd med 
årets innsats. Bolighjelpa 
har formidlet 370 boligtil
bud, og de øvrige søkerne 
har funnet seg innkvarte
ring på egen hånd, sier bo
lighjelpsansvarlig Beate 
Arntzen.

- Bolighjelpa er et til
bud til nye studenter. De 
som har studert i Tromsø 
fra før visste at de skulle 
tilbake, og har hatt hele 
sommeren på å finne bo
lig. De nye studentene har 
hastverk fordi de sent får 
beskjed om de har fått stu
dieplass, sier Arntzen. Hun 
understreker at det er ren 
krisehjelp de holder på 
med. Derfor er ikke alltid 
tilbudene helt hva studen
tene hadde tenkt seg.

- Vi gir kun ett tilbud 
til hver søker. Studentene 
er av og til litt kresne. 
Mange har takket hei til 
hybler de synes ligger for 
langt unna. Jeg mener at 
når Samskipnaden har stu
dentboliger på Storelva, må 
det gå an å bo der privat 
også.

- Før vi begynte utde
lingen sjekket vi kollektiv
transport-tilbudet. Vi for
midler ikke hybler i områ
der det ikke er brukbare 
transportmuligheter. Øvre 
prisgrense har vi satt til

Torkil Ember land og 
Marianne Strøm (foto

-Hybler i Tromsø er i 
dyrere i år enn i fjor, 
sier bolighjelpsansvarlig 
Beate Arntzen (foto: 
Nina Lager Vestberg).

Lisbeth Bakke, fagutvalgsko 
ordinator på ISV/ISL.

2500,- i måneden på 
Tromsøya, og 2000,- om 
busskommunikasjon er 
nødvendig. Vi er klar over 
at dette er dyrt, men det er 
jo tross alt et midlertidig 
tilbud. Vi råder alle til å 
sørge for å ha oppsigelses
rett i leiekontrakten.

Det trange boligmarke
det gjør det fristende for 
husverter å tøye prisene.

- Noen hybelverter ut
nytter helt klart situasjonen. 
Vi har fått tilbud om hybler 
på 10 kvadratmeter til 
3000,- kroner i måneden, 
og 8-9 kvadratmeter hybler 
til 2700,-. Noen legger og
så kraftig til når de bereg
ner boaralet. Rapporten fra 
Bolighjelpa vil dessuten vi
se at hyblene er blitt dyrere 
enn i fjor, sier Arntzen.

Bolighjelpa har ikke 
kapasitet til selv å sjekke

Trenger 
mer enn 
bare 
madrass
Bør Bolighjelpa utvidt 
til å bli Bo- og servict 

senter for nye stud& 

ter?

De nye studentene har hatt god grunn til å være fortvilt over boligsitua
sjonen ved semesterstart. Mange har måttet klare seg med svært midler
tidige løsninger.

hyblene de formidler, 
men viser forståelse om 
studentene finner boligen

uegnet. å ikke holde mål, gir vi
- Når vi har formid- selvfølgelig et nytt til

let en hybel som viser seg bud, forsikrer Arntzen.

Vurderer boligtildeling
Nye studenter først i køa?
For å få tildelt hybel hos Studentsamskipnaden i Tromsø (SiTø) må du ha studert i minst åtte 

semester. Det vil si at du må være ferdig med en cand.mag-grad. De fleste avslutter studiene etter 

endt cand.mag.
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Kari Myklebost og 
Øyvind Eggen (foto)

I tre uker har Studentutvalg
på ISV/ISL svart på spørsmål f 
forvirra bomberomsboere.

-De som bor på bombera 
met er helt nye i byen, og lw 
selvfølgelig på alt mellom hi: 
mel og jord, sier Lisbeth Baki 
fagutvalgskoordinator for IS' 
ISL. Hun jobber vegg i vegg æ 
bomberommet, og er følgelig e 
av de som stadig får spørsmål? 
blir bedt om hjelp av frustrø 
og husløse studenter.

-Det er helt klart et stort ude 
ka behov for informasjon, bl 
når det gjelder hvor man fine 
hva på universitetet og hvilke i 
bud som finnes i byen, met 
Lisbeth.

Kari Myklebost

Tildelinga av bolig hos Stu
dentsamskipnaden skjer ut i fra 
et prinsipp om studieansienni
tet. Dette innebærer at de stu
dentene som har flest semester 
på baken stiller fremst i køa av 
boligsøkere. Per i dag er denne 
køa så lang at du må være fer
dig med en cand.mag-grad før 
du kvalifiserer til bolig. I og 
med at en stor del av student
massen avslutter sine universi
tetsstudier etter endt cand.mag- 
grad, har de fleste av oss svært 
dårlige muligheter til noen

gang å få nyte godt av et av de 
viktigste velferdstilbudene for 
studenter i Tromsø. For helt nye 
studenter er muligheten for å 
få tildelt bolig hos SiTø nær
mest lik null.

-Dette er selvfølgelig veldig 
uheldig for de helt ferske stu
dentene, sier leder av Student
styret, Andreas Bakke.

-Eldre studenter har som of
test opparbeidet seg en del kon
takter i byen, og stiller derfor 
mye sterkere når de gjelder å 
skaffe seg bolig på egen hånd. 
Som eksempel kan nevnes at 
Bolighjelpa jobber ut i fra et 
prinsipp om bare å hjelpe helt 
nye studenter. Man regner med

- I Tlf. 78 q??®01 i Kvaløysletta.
Kolbjørn.______ ____

at de som allerede har vært her 
noen år klarer å finne seg bolig 
selv.

Omvendt ansiennitet
Andreas ønsker nå å ta for 

seg reglementet for tildeling av 
bolig hos SiTø og se på hvor
dan man kan lette situasjonen 
for nye studenter.

-Dette er ikke bare et pro
blem i Tromsø, også samskip
nadene i Bergen, Trondheim og 
Oslo opplever den samme pro
blematikken. En løsning kan 
være å vedta et såkalt «omvendt 
ansiennitetsprinsipp», det vil si 
å la helt nye studenter gå først i 
køa, sier Andreas. -Denne løs- 

- UUkv, Uv. .

ningen er imidlertid svært radi
kal og ikke uten problemer.

Kirke-, utdannings- og fors- 
kningsdepartementet (KUF) skri
ver i siste stortingsmelding om 
studiefinansiering og studentvel
ferd at de ønsker at det skal ved
tas reglementer som i større grad 
tar hensyn til begynnerstudente
nes behov. Departementet vil 
imidlertid ikke gå inn for et rent 
omvendt ansiennitetsprinsipp.

Her i Tromsø «er det i første 
omgang vedtatt at Studentstyrets 
arbeidsutvalg skal utrede beho
vet for å endre reglementet. Et 
eventuelt forslag til endring vil 
være klart innen utgangen av ok
tober.

Låner ut kjøleskapet
Bomberomsboeme har det 

uten endel praktiske behov i 
over det å få tak over hodet od 
madrass å sove på. Studentut 
get på ISV/ISL har blant an: 
lånt ut kjøleskapet sitt, slik al 
husløse skal slippe å dra til b) 
og spise på kafe i helgene» 
kantinene på universitetet 
stengt.

-Hva med å utvide Bolighji 
pas tjenester til også å ontfi 
en slags informasjonstjeneste 
nye studenter, spør Lisbeth, 
her i Studentutvalget prøvet 
hjelpe de nye studentene så f 
vi kan, men vi har hverken» 
kapasitet eller kompetanse li 
hjelpe alle som har behov for»

En tanke for neste års Bol 
hjelp?

■
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Lavere tomtepriser for SiTø
Takket være en helom- 

vendig fra kommunen 

kan Studentsamskipna

den (SiTø) nå kjøpe 

tomten til de såkalte 

«OL-boligene» for 75 

kroner pr. kvm. Etter at 
man på et kommunesty

remøte i juni fastsatte 

prisen til 175 kroner, har 

protester fra både stu

denter og SiTø ført 

fram.

Espen Sirnes Larsen og 
Nina L. Vestberg (foto)

SiTø fikk 100 kroner i avslag pr kvadratmeter på tomta hvor OL-boligene nå settes opp.

Direktør i SiTø, Vidar Bakke, 
er svært fornøyd med form- 
anskapsvedtaket (arkivfoto).

Formannskapsmøtet, som ble 
avholdt i forrige uke, fortonet seg 
nærmest som en anbudsrunde. 
Høyre foreslo 90 kroner, SV fore
slo 45, men det var Arbeiderpar
tiets forslag på 75 kroner som 
gikk i gjennom. Den eneste som 
foreslo at prisen ikke skulle en
dres var «Universitetets egen re
presentant» Geir Finne.

Administrerende direktør for 
SiTø, Vidar Bakken, sier i en 
kommentar til Utropia at han er 
svært fornøyd med vedtaket som

er gjort. Bakken har både skre
vet brev og snakket med vara
ordføreren for å uttrykke dette. 
Han er også glad for at debatten 
ikke bare dreide seg om tomte
priser, men også om kommunens 
forhold til studentene og Univer
sitetet. Om dette vil få konse
kvenser for videre utbyging vil 
bygge på antakelser. Men Bak
ken framhever at dersom vedta
ket betyr at kommunen i framti
da også vil ha lave priser på tom

ter til SiTø vil dette være positivt 
med tanke på videre utbygging. 
Ettersom kommunen og SiTø ut
fører flere av de samme oppga
vene, mener Bakken at det er vik
tig med samarbeid dem i mel
lom.

Uvanlig endring
Det hører ikke til det vanlige 

at et formannskap endrer et kom
munestyrevedtak. Vedtaket må 
derfor tolkes som et ønske fra

kommunen om et best mulig for
hold til byens studenter. Det var 
også det som var gjennomgangs- 
tonen under formannskapet.

Utgangspunktet for saken var 
en innstilling fra rådmannen om 
at tomteprisen burde ligge på 175 
kroner pr. kvm. Dette ble vedtatt 
av kommunestyret. Protestene fra 
studenter og SiTø gikk på at det 
var urettferdig å selge tomtene 
til markedspris, siden Universi
tetet og studentene betyr så mye

for kommunen. Det ble også hev
det at tomtenes markedspris ikke 
var så høy, ettersom det dreier 
seg om et myrområde som ligger 
innenfor støysone 2 i forhold til 
flyplassen - og som kommunen 
hittil ikke har klart å selge. Kom
munen på sin side begrunnet pri
sen med at dette var et relativt 
sentralt og ettertraktet område 
som kommunen ville tape på å 
selge billigere.

Andre læresteder som Bodø, 
Narvik og Alta har fått tomter til 
OL-boliger adskillig billigere enn 
kommunens første vedtak anty
det. Etter det nye vedtaket ligger 
Tromsø derimot bra an i forhold 
til det de andre byene tar for tom
tene.

-Vi er ikke
kresne

Roger Larsen (21), stod uten bolig da semesteret startet. Han 

har studert ved UiTø før, og falt dermed mellom to stoler da 

han skulle finne hybel. Nå bor han i Tønsvika, 16 kilometer fra 

Tromsøbrua på faslands-sida.

U
r or kil Emberland

Først prøvde jeg på Bo
lighjelpa, som henviste 
meg til Samskipnaden for
di jeg ikke var ny student. 
Der fikk jeg søke på stu
dentbolig, men ble fortalt 
at jeg måtte ha åtte semes
ters ansiennitet for å ha no
en sjanse. Jeg har bare fire 
semester, forteller Roger. 
På det private markedet 
fikk Roger erfare at huslø
se studenter helst må ha 
både bil og velfylt bank
konto. Blant de tilbudene 
han fikk, var leie av cam- 
Pignvogn kanskje det mest 
gunstige.

- Det var ganske drøye 
priser på de hyblene jeg

Torkil Emberland
fikk tilbud om, og de fleste 
lå så langt fra Universite
tet at bussutgiftene ville 
blitt uholdbart store. Til 
slutt hadde jeg ikke annet 
valg enn å flytte til Tøns- 
vika, sier han.

-1 lengden er det uhold
bart for en student å bo her. 
Jeg må ha to busser for å 
komme til Universitetet, 
noe som koster meg 84 kro
ner tur-retur. I tillegg kom
mer husleie på 2500,- og 
strøm.

Roger er skuffet over 
det tilbudet Universitetet 
har gitt ham. Han er imid
lertid ikke sikker på om det 
er kommunen eller Sam
skipnaden som har ansvar 
for at studentene får bolig.

- Jeg hadde håpet å få 
tilbud fra Bolighjelpa. Jeg

var ikke klar over at de ba
re formidlet boliger til før- 
stesemester studenter. 
Kommunen er etter min 
mening ikke sitt ansvar be
visst som vert for studente
ne. Imidlertid har jeg mer
ket meg at de har satt ut 
fine nye søppelcontainere, 
men de er ikke egnet som 
boliger på lang sikt, sier 
Roger.

- Jeg synes ikke studen
tene er kresne når de ser 
nei til å bo i for eksempel 
Kroken. Det er ikke særlig 
gunstig for verken studie
ne eller det sosiale livet å 
bo så langt fra Universite
tet. Jeg vil ikke bo lenger 
enn nødvendig her ute, og 
søker stadig etter et bedre 
sted å bo.



Fra et bomberomsliv
ve

•Hadde ikke jeg et par sko her’a? Petter fra Oslo klør seg i hodet og går to

ganger rundt seg sjøl før han finner joggeskoene sine i haugen av fottøy. 
Tre uker på bomberom sammen med 80 andre husløse studenter bringer 

etterhvert fram et sterkt ønske om å befinne seg et helt annet sted. For 

eksempel på ei tom strand på ei øde øy...

Petter Sandberg Eriksen, fra Oslo mener at bomberomslivet er 
veldig sosialt og lite privat. I

Billigere i EU?
Kari Myklebost og An-
Magritt Gjertsen (foto)

Petter Sandberg Eriksen kan 
med rette kalle seg bomberoms- 
veteran. Han var den første som 
inntok gymmattene i kjelleren på 
ISV/ISL-bygget, og han ser ut til 
å bli en av de siste som drar. Nå 
- etter vel tre uker - er det åtte 
husløse sjeler igjen.

-Det er egentlig bare uflaks 
at jeg har blitt her så lenge. I 
begynnelsen var jeg kjempeivrig, 
kikka på masse tilbud. Ble kjent 
med to andre her på bomberom- 
met, og vi bestemte oss for å fin
ne et sted å bo sammen. Men så 
viste flere av tilbudene seg å ikke 
være noe særlig, og da mista vi 
litt av pågangsmotet.

Petter forteller at et av de til
budene som virket best i utgangs
punktet viste seg å være både 
dyrere og mindre møblert enn 
først avtalt.

-Du blir litt frustrert, da, når 
du tror du har funnet noe bra, og

fildeling av kontorplasser til studentforeninger
Studentstyret tiildeler kontorplassen til studentforeninger 

som har hele Universitetet som nedslagsfelt.
Disse er lokalisert på rom B-266.
Tildeling foregår etter reglementetvedtatt av Studentstyret, 

og utdeles ved henvendelse til Studentstyrets kontor i Hoved
gården.

Søknadsfrist: 1.10.94
Henvendelser etter dette kommer ikke i betraktning.

Fornærmere informasjon kontakt Studentstyrets arbeids- 
utvalg ved Gisle Johansen , tlf.77 64 42 02

så ringer du tilbake dagen etter 
for å si at du gjeme vil ha det, 
bare for å få høre at hybelverten 
har fått noen «uforutsette utgif
ter» og at husleia har steget med 
flere hundrelapper over natta, 
mener Petter.

Ikke-eksisterende hybler
Andre bomberomsboere har 

opplevd at mange av de tilbude
ne de har fått av Bolighjelpa al
lerede har vært utleid når de rin
ger. Enkelte har fått tilbud som 
har vist seg å ikke eksistere.

-Det har vært endel rot, både 
når det gjelder formidlinga og 
når det gjelder de faktiske tilbu
dene vi har fått. Men jeg tror 
ikke det er Bolighjelpa sin skyld, 
jeg tror det har å gjøre med det 
kaoset som oppstår når mange 
hundre studenter plutselig over- 
flommer et altfor trangt bolig
marked. Det var verst i begyn
nelsen. Da var det folk som fikk 
tilbud om 6 kvadratmeter umø- 
lert og usentral hybel til 1800 - 
1900 kroner.

STUDENTSTYRET 
INFORMERER

Houseless party
Men bomberomslivet er ikke 

bare desperat husleting. Det er 
også ettermiddager med kortspill, 
småprat og musikk, nye venner 
og seine kvelder ute på byen. For 
vel to uker siden ble det arran
gert et såkalt «houseless party» 
for bomberomsboeme, og det ble 
en stor suksess.

-Situasjonen er tosidig; det er 
veldig sosialt og trivelig, men det 
er samtidig lite privat. Du får 
ikke slappa ordentlig av når du 
er «hjemme», og det går sjølsagt 
hardt ut over studiene. Har ennå 
ikke klart å sette meg ned og 
lese. Tror ikke jeg ville bodd på 
bomberommet en gang til. Ikke 
sånn å forstå at jeg er sær eller 
noe, altså, folk er veldig okeie 
her og jeg har fått masse nye 
kompiser. Men det er litt slit
somt å aldri være aleine, - ikke 
en gang på dass, smiler Petter, 
og peker inn på «badet». Det be
står av en lang vask, noen speil 
og tre do-båser.

-Her blir det trangt om mor- 
ran. Det er forresten bare ei god 
unnskyldning for å sove lenge....

...men fortsatt ingen 
hybel

Og på døra inn til bombe
rommet har allerede aerobics- 
gruppa hengt opp plakat om at 
de starter opp treninga igjen så 
snart bomberommet er tomt - for
håpentligvis i neste uke». Her er 
det ingen nåde, nå er det bare å 
pakke seg ut.

-Heldigvis er det noen av de 
folka som jeg har blitt kjent med 
her på bomberommet som sik
kert har plass til meg på sofaen 
ei stund - hvis jeg ikke finner 
noe i løpet av uka, da, smiler en 
fortsatt optimistisk Petter.

Leder i Norsk Student Union Katrine Vangen, krever 
større saklighet i EU-debatten når det gjelder utdanning.

Billigere studieavgifter i 
EU-land. Det er hovedsaklig 
hva et EU-medlemsskap vil 
bety for norske studenter, iføl
ge Kirke-, Utdannings- og 
Forskningsdepartementets 
(KUF) informasjonsblad 
«KUF-info».

Norske studenter som til 
nå har studert på skoler som 
krever skolepenger (hoved
saklig på private høyskoler og 
universitet i Storbritannia) 
har vært nødt til å betale opp
til dobbelt så mye i skolepen
ger som studenter fra EU- 
land. Ifølge KUF vil et EU- 
medlemsskap føre til at den
ne praksisen opphører, siden 
EU-land da ikke kan diskri
minere norske studenter.

Leder for Norsk Student 
Union, Katrine Vangen, for
teller til Nei til EU-avisa 
«Standpunkt» at skolepenger 
bare har betydning for studen
ter som velger å studere uten- 
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for EUs utvekslingsprogran 
som såkalte «free-movers». 0 
da bare på institusjoner sor 
krever skolepenger. Derme 
mener hun at dette har lite 
betydning for norske studer 
ter, og krever en større saklig 
het i EU-debatten når det gjel 
der utdanning.

Anders Homslien, leder 
Europeisk Ungdom, skriver 
lederen i Europeisk Ungdom 
avis «Vårt Europa» at en re 
dusering av skolepengene 
Storbritannia betyr mye fo 
norske studenter siden de fles 
te er avhengige av å studere 
engelskspråklige land (les 
Storbritannia). Han imøtegå 
Nei-siden som hevder at alt blii 
som før siden vi allerede del 
tar i EUs utdanningsprogram 
- «Programmene vedtas (...) 
organer der Norge ikke hai 
stemmerett fordi vi kun ei 
halvveis medlem i EU gjen 
nom EØS», skriver han..
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I^ukkinga av ISV
tøy lukket i høst alle 

' L/ne grunnfag etter 
godkjennelse fra Uni

versitetsstyret. Be

grunnelsen var at in

stituttet ikke hadde 
ressurser til å ta i mot 

tøn studentflommen 

man forventet. I au- 

gust begynte plutselig 
rinden å blåse i en ny 

|retn/ng. Studentflom

men uteble. Uansett 

kva som har skjedd 

tør studentene tapt på 
tøt. Spørsmålet er om 

hele inntakssystemet 

burde revurderes.

I februar protesterte 
studentene mot lukkinga av 

ISV. Nå viser det seg at 
lukkinga var unødvendig 

(foto: Brynjar Indahl).

Studentflommen uteble
Ola Bratlie

Så er det høst igjen, og vi har 
)k en gang vært vitne til frus- 
isjon, glede, sorg og lettelse i 
lusen hjem, hvor de håpefulle 
identene har ventet på resulta- 
ie fra høstens opptaksrunde til 
i forskjellige studiene. I år har
it vært spesielt tøft for de av oss 
>m har tenkt å ta samfunnsvi-
nskapelig utdanning. Grunnfag- 
K på ISV har som kjent blitt 
net. Det nye opptaksreglemen
ta som har vært grunnlaget for 
identopptaket på grunnfagene 
td ISV denne høsten, kan kort
ipsummeres i følgende punk- 
r:

1) Man har gitt interne søke- 
16 • det vil si de som tok et fag 
e&i ISV i fjor - forrangen til stu- 
ieplass ved fagstudiene. Dette 
k gjort for å unngå å presse ut 
-n av de som allerede er inne i 
Fstemet.

2) De resterende studieplas- 
er ble så delt inn i tre kategorier 
IVor følgende kvalifiserte søkere 
l°nkurrerer om studieplassene:

•Studenter som er immatriku- 
irt ved UiTø, men som tidligere 
ir tatt fag ved andre institutter 
msv.

■ Studenter som kommer fra 
fre læreinstitusjoner for høye- 
Mdanning.
•Ferske studenter som kun har 
•phil.

Fyller Ikke kvotene
Til tross for et nøye gjennom- 

“tt opptakssystem har man ikke 
J1 å fylle alle studieplassene 

F1 grunnfagene på ISV. Etter 
rte °Pptaksrunde var det i over- 
F av 100 ledige studieplasser 
P forskjellige grunnfag.

‘ For å fylle opp disse plasse- 
organiserte vi omfattende rin- 
^oder til de personene som 

hadde søkt seg til grunnfag som 
ikke er fyllt opp, sier Ingeborg 
Harsten, avdelingsleder ved ISV.

- Til tross for dette klarte vi 
ikke å fylle opp alle plassene. 
Det er spesielt ved psykologi og 
arkeologi grunnfag at det er en 
del ledige studieplasser.

Det kan virke meningsløst å 
innføre adgangsregulering på 
studier når man ikke engang kla
rer å fylle opp de plassene som 
finnes. Men dette er ikke Har
sten enig i.

- De plassene som vi ikke 
klarte å fylle opp dette semeste
ret overfører vi til neste semes
ter. Vi føler at dette kun er en 
fordel, da det tradisjonelt er fle
re søkere til fagstudiene om vå
ren enn om høsten, sier Harsten.

Mot lukking
- Vi er i likhet med mange 

studenter prinsippielt imot luk
king. Men vi har tross alt et an
svar overfor studentene til å gi 
dem et godt studietilbud, som 
innebærer tilbud om forelesnin
ger, seminarer og så videre. For 
å opprettholde denne kvaliteten 
hadde vi ikke noe annet valg enn 
å innføre adgangsregulering ved 
ISV. Undervisningsrommene er 
ikke store nok til at vi vil kan ta 
i mot en større studentmasse. An
dre ressurser står heller ikke i 
forhold til et åpent universitet. 
Det er ikke bare studentene man 
må ta hensyn til. Vi må også ta 
vare på våre ansatte og gi dem et 
godt grunnlag for å utvikle et 
vitenskapelig miljø, sier Harsten.

Evaluering
Den opptaksformen som i dag 

gjelder ved UiTø skal bli satt un
der lupen og evaluert, lover In
geborg Harsten. Man vil lete et
ter former og prosedyrer for opp
tak som kan vise seg å være mer 
rasjonelle og rettferdige. Men om 
dette vil vise seg i forbedrede 
resultater vil ikke Harsten love.

Strid om gjenåpning
Sentrale skikkelser fra Det norske universitetsråd, hvor rektor ved 

UiTø Ole D. Mjøs (bildet) er leder, har uttalt seg positivt angående 
gjenåpning av flere fagområder ved alle de fire universitetene. Kort tid 

etter måtte de revurdere sine standpunkt.

Grunnfagene på ISV har tidligere vært åpne 
for alle med generell studiekompetanse, det vil 
si bestått vitnemål fra den videregående skole. 
Det førte til stor misnøye blant studentene i 
Tromsø da vedtaket om lukking 
av ISV ble kjent. Vedtaket har vakt 
stor oppmerksomhet også i de stu- 
dentpolitiske kretser.

I august i år hadde rektorene 
fra landets fire universiteter ufor
melle samtaler om mulighetene for 
å åpne enkelte fakulteter ved uni
versitetene fra neste høst. Rekto
rene så både fordeler og ulemper 
ved å åpne universitetene for alle 
som har generell studiekompetan
se.

Dyrere å lukke enn å åpne
I dag sitter tusenvis av søkere 

til våre universiteter og høyskoler 
igjen uten tilbud om studieplass. 
Dette medfører store kostnader for 
samfunnet og den enkelte søker som må bruke 
tid og penger på forbedre sine karakterer fra 
den videregående skole. Det var slik dekanene 
Tore Hansen og Bjarne Hodne ved Universitetet 
i Oslo (UiO) argumenterte. Rektorene Ole D. 
Mjøs ved UiTø, Karsten Jakobsen ved Universi
tetet i Trondheim (UiT) og Ole Didrik Lærum 
ved Universitetet i Bergen (UiB) la seg på den 
samme linja som de to dekanene ved UiO. De 
var alle fem enige i at de samfunnsmessige 
omkostningene ved dagens ordning ser ut til å 
være større enn prisen for å åpne universitete
ne. En klar bakdel ved en eventuell gjennomfø
ring av dette forslaget, er at det kan bli meget 
stor pågang de første årene av studenter til sam
funnsfag, humanistiske fag og en del realfag.

Det er disse fagkretsene det ville være aktuelt å 
åpne.

Forslaget kritisert
Dette forslaget har møtt sterk kritikk ffa 

administrativt hold. Det har fra 
kilder ved UiTø blitt hevdet at 
utspillet om gjenåpning kom 
på et meget ubeleilig tidspunkt, 
da regjeringen snart skal kalle 
inn til møter om neste års bud
sjett. Dekanene og rektorene 
som offentlig har uttalt at de 
ville vurdere en total gjenåp
ning av visse fagkretser, kan 
ha gitt statsadministrasjonen 
inntrykk av at universitetene 
sitter med store lagre av pen
ger. Dette kan føre til mindre 
økonomisk støtte til utdan
ningsinstitusjonene fra regje
ringen sentralt.

Da medlemmene i Det nor
ske universitetsråd hadde møte 

mandag 5. september, gjorde de helomvending 
i sitt syn på det åpne universitetssystemet.

«Universitetsrådets styre mener at det på 
det nåværende tidspunkt ikke er mulig å 
åpne nye studieplasser uten tilførsel av ek
stra midler. Nye studieplasser må finansier
es på samme måte som hittil... De fire uni
versitetene vil foreta en nøye gjennomgang 
av den opptakskapasitet de har, og foreta en 
analyse av søkertallene for å vurdere den 
potensielle tilstrømningen en slik åpning kan 
innebære».

Dette stod det å lese på et skriv som styret i 
Det norske universitetsråd sendte ut etter mø
tet.



Seminar-undervisningq
KUTTES

Ingen seminarundervisning. Dette var beskjeden 
som møtte høstens kull på sosialantropologi mel

lomfag. -Jeg flyttet til Tromsø fra Trondheim nett

opp fordi universitetet her kunne tilby undervis
ning i sos-ant mellomfag nå i høst, sier ei av 

jentene på kullet. -Hvor ble det av studiekvalite

ten vi ble lovet etter lukkinga?, spør studentene.

Kari Myklebost og 
Vidar Lindrupsen (foto)

Beskjeden om at det ikke vil 
bli seminarundervisning på sosi
alantropologi mellomfag i høst 
fikk studentene først etter at høst
semesteret var i gang. Forklarin
ga fra instituttet er knappe res
surser. Studentene på sos-ant stil
ler seg uforstående til dette.

-Vi trodde at nå når Institutt 
for samfunnsvitenskap adgangs- 
regulerte grunnfagene, var det 
nettopp for å bedre kvaliteten på 
studiene. Vi har ikke sett noe til 
denne bedringa, vi har tvert imot 
fått et mye dårligere studietilbud, 
sier studentene.

Protesterte
-Vi ble virkelig overraska da 

vi fikk beskjeden om at det ikke 
vil bli organisert seminarer og vi 
forsøkte å protestere, sier Tale 
Selvaag Jakobsen. Protesten før
te til at studentene fikk tilbud 
om såkalte «selvdrevne seminar», 
det vil si at de fikk tildelt rom 
hvor de kunne møtes og diskute
re pensum - uten seminarleder.

-Å kalle dette for seminar er 
selvfølgelig en stor spøk, mener 
Tale. -Å kalle det kollokvier er 
nærmere sannheten. Men kollo
kvier klarer vi å organisere selv. 
Det vi trenger er å diskutere stof

fet med noen som har kommet 
litt lengre enn oss i studiet, for 
eksempel en hovedfagsstudent.

Ville betale selv
Tale kan fortelle at studente

ne på sos-ant så foreslo å betale 
en seminarleder ut av egen lom
me.

-Det fikk vi ikke lov til, fordi 
man fra instituttets side er prin- 
sippielt imot at studentene skal 
betale for undervisninga, og for
di man er redd for at dette ville 
bli vanlig praksis hvis man inn
fører det i ett semester. Vi er 
selvfølgelig enig i at det i prin
sippet er galt at vi skal være nødt 
til å betale for undervisninga, 
men for oss virket det som den 
eneste mulige løsningen, sier 
Tale. -For veldig mange av oss 
på mellomfag er dette semesteret 
et viktig skritt på veien mot ho
vedfag, og dårlig undervisning 
nå vil slå ut negativt seinere. 
Derfor er vi villige til å betale.

Studentenes protester har li
kevel blitt tatt delvis til følge. 
Foreløpig har instituttet kommet 
opp med et tilbud om tre eller 
fire seminarer - fordelt utover 
hele høstsemesteret.

-Meget generøst, kommen
terer studentene, som føler seg 
grundig overkjørt. Hvor ble det av seminarundervisninga?, spør mellomfagsstudentene Tale Selvaag Jakobsen, J( 

Fagertun og Heidi Waaler.

Universitetsledelsen må gå!
Studentstyret har mistet all tillit til ledelsen i uni

versitetsadministrasjo
nen og på ISV. Studen

tene mener at de har vist 
så dårlig dømmekraft i 

lukkingssaka at de nå 

bør tenke gjennom om 

de er skikka til de job

bene de har.

Kristian Wengen

-Vi setter vår lit til at rektor er 
seriøs når han sier at han vil 
jobbe for å åpne universitetet så 
fort som mulig, sier Pål Julius 
Skogholt i Studentstyret.
(Foto: Nina Lager Vestberg)

Etter at ISV-administrasjonen 
på slutten av forrige semester fikk 
presset igjennom lukking av Uni
versitet viser det seg nå at det var 
et meningsløst vedtak. Det er fort

satt 112 ledige plasser på de sam
funnsvitenskapelige grunnfag
ene.

-I tillegg kutter ISV seminar
undervisninga på flere mellom
fag. Vi har altså fått et dårligere 
studietilbud etter lukkinga, me
ner Pål Julius Skogholt i Stu
dentstyret.

Krever opprydning
Studentstyret er ikke nådig i 

sin kritikk når det nå viser seg at 
de hadde rett i at lukkinga var 
unødvendig. Pål Julius Skogholt 
tror at lukkinga i stor grad ble 
foreslått på grunn av interne pro
blemer i ISV-administrasjonen, 
og ikke hadde med ressurssitua
sjonen å gjøre.

- Systemet her på Universite
tet er sykt, byråkratene har tatt 
over og styrer universitetet som 
om det er til for organisasjonen 
sin del. Målet om best mulig fors
kning og utdanning taes ikke 
hensyn til lenger.

Studentstyret mener at det 
trengs en grundig opprydning, 
etter at det har vist seg at lukkin
gen var en stor feil. De har ingen 
tillit til ledelsen og ber dem altså 
om å vurdere sine stillinger.

Katastrofal innsats
Da Undervisningsdeparte

mentet godkjente lukkingsvedta- 
ket i fjor, økte det studenttallet 
med 100 studenter. Pål Julius 
mener at administrasjonen her på 
Universitet har latt være å fylle 
de ledige plassene med overlegg. 
Videre mener han at de kunne 
gjort langt mer på et tidligere 
tidspunkt for å gi flere søkere 
studieplass.

- For det første brukte Trom
sø en alt for lav overbooking- 
sprosent, satsens de brukte her 
var på kun *4 av det som brukes i 
Bergen, noe som førte til at langt 
færre fikk tilbud om plass i før
ste omgang. For det andre gjor
de ikke administrasjonen annet

enn å prøve å ringe de søk 
som ikke hadde fått studied 
Dette er katastrofalt når en| 
ker på hva det betyr å bli ståe 
uten studieplass. i

Alt i alt tror Pål Julius ai 
hadde vært mulig å fylle alle fl 
sene, hvis man bare hadde i 
en innsats.

I 
Fredet Mjøs

På tross av at rektor 0l| 
Mjøs også stemte for iukkj 
retter Studentstyret ingen bf 
mot han, men hevder tvert il 
at han er den eneste i unM 
tetsledelsen som er skikkar 
være der. De setter sin lit | 
han er i stand til å «tuktsf 
framveksande studenfienåtl 
byråkratiet». J

-Vi velger å tro på rey 
fagre formuleringer om at M 
for gjenåpning av Univers'11 
så raskt som mulig, - det’ 
praksis si fra og med neste 
mester, avslutter Pål J. Skog®
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Kukkiri^a av ISV

vil danne Studentstyreleder Andreas Bakke er 
foreslått som leder i en komié som skal 

jobbe for å gjenåpne Universitetet. 
(Foto:Nina Lager Vestberg)

åpnings 
komite

Ni vil Studentstyret nedsette en komite som skal 
Me for å få gjenåpna Universitetet i Tromsø.

(
Kari Myklebost

« Kampen for eit ope univer- 
et er det høgaste prioriterte 
mktet for studentdemokratiet i 
Tlsom kjem», heter det i et 
Hat fra Studentstyrets arbeids- 
valg (Sst-AU). Så langt har AU 
Westert mot lukkinga av grunn- 
gene på ISV ved blant annet å 
ganisere en kollokviesentral for 
ivatister. Nå ønsker AU å ned- 
tte en gjenåpningskomite som 
ii jobbe med lukkingsproble- 
atikken på lengre sikt.

Omorganisering
Komiteen skal diskutere be

grepet studiekvalitet; er det vir
kelig slik at antall studenter pr. 
vitenskapelig ansatt er eneste mål 
på kvalitet? I tillegg skal komite
en utarbeide et forslag til hvor
dan man kan organisere under
visninga slik at man kan ta inn 
flere studenter og likevel holde 
studiekvaliteten oppe. Dette skal 
gjøres i samarbeid med adminis
trasjon og vitenskapelig ansatte 
som har tanker og ideer rundt 
temaet.

K ollokvie- 
grupper 
for 
pivatister
Som ei følge av at 
grunnfagene på ISV 

ble lukka fra og med 

høstsemesteret, or

ganiserer Studentsty

rets arbeidsutvalg 

kollokvier for de stu

dentene som ønsker 
å avlegge privatistek- 

samen ved ISV.

Kari Myklebost

I notatet er Sst-leder Andre
as Bakke foreslått som leder av 
komiteen. Med seg vil han ha 
tidligere leder av Sst Kjetil Kval
svik, studentrepresentant i Sam-

skipnadens styre Geir Jarle Vold- 
mo, en studentrepresentant fra 
Universitetsstyret, samt represen
tanter fra ISV, IBG og IRV.

urderer nytt opptakssystem
Studiedirektør Ingrid 
Bergslid Salvesen ved 
UiTø mener det vil bli 
lettere å komme inn på 
fagstudiene neste 
semester.

^tsemesteret er tradisjonelt 

semesteret hvor nye studen- 
r begynner. I fjor søkte hver 

^er i gjennomsnitt på 8 for- 

Wlige studieplasser rundt om 

andet. Mange får tilbud om 

Weplass flere steder, og de 
^er ofte ja til flere plasser for 

sikre seg. Derfor «overbooker» 

i^inistrasjonen antallet søke- 

’ På de ledige plassene.

U
Ola Bratlie og

Vidar Lindrupsen (foto)

bekostninger? En ting som 
det er stor stemning for, er 
at vi på landsbasis skal opp
rette et nytt administrativt 
system som er basert på en 
felles database, men med de
sentralisert styring. Vi hå
per at dette vil føre til en 
kvalitativt forbedring av re
gistreringssystemet. Dette 
systemet vil tidligst være i 
stand høsten 1996, sier Sal- 
vesen.

Hun påpeker også at det 
er av største betydning at 
studentene er svært nøye og

-Vi har allerede arrangert 
et informasjonsmøte for stu
denter som ønsker å avlegge 
privatisteksamen, i tillegg til 
at vi har laget ei rettleding for 
hvordan man kan studere et 
fag som privatist, sier Lisa 
Amundsen, politisk sekretær 
i Studentstyret. -Grunnen til 
at vi oppfordrer studentene til 
å ta privatisteksamen er at vi 
mener prinsippet om det åpne 
universitetet bør holdes i hevd 
så langt som mulig. Poenget 
er at alle forelesningene på 
universitetet er åpne, og in
gen kan derfor nektes å følge 
disse. Seminarer og kollokvi
er, derimot, er reservert bare 
for de studentene som er tatt 
opp ved de enkelte fag. Og i 
og med at det er her studente
ne får mulighet til å diskutere 
stoffet og komme med egne 
tanker og meninger mener vi 
at dette er en helt vital del av 
et universitetsstudium. Dette 
er bakgrunnen for opprettel
sen av kollokviesentralen, for
klarer Lisa.

- Vi vil dessverre aldri få opparbeidet 
100% sikre statistikker, slik at vi vet hvor 
mange som virkelig kommer til oss her i 
Tromsø. Dette er en av grunnene til at adm- 
instrasjonen på ISV måtte foreta en ringe
runde til søkere som hadde fått avslag etter 
tidligere opptaksrunder etter de obligatoris
ke oppmøtene, sier studiedirektør ved UiTø, 
Ingrid Bergslid Salvesen.

Etter oppmøtene var det fortsatt over 100 
ledige plasser på forskjellige grunnfag ved 
ISV. Derfor ble det mobilisert til en omfat
tende ringerunde for å få fylt opp disse plas
sene.

Ønsker mer effektivt system
- Administrasjonene ved de forskjellige 

læreplassene for høyere utdanning i Norge 
er opptatt av å ta dette ondet ved roten. 
Spørsmålet er hvordan vi skal klare det. Skal 
vi fortsatt ha desentralisert regulering av 
opptaksmassen, eller skal vi ha en felles opp
takssentral for hele landet? Og på hvilke

svarer fullstendig på det 
spørsmålsskjema som blir utdelt ved semes
terstart i forbindelse med registreringen.

- På den måten vet vi sikrere hva vi har å 
forholde oss til neste semester, sier Salvesen.

Førsteprioritet
På spørsmålet om det ikke virker merke

lig at en intern student med dårligere karak
tersnitt fra den videregående skole blir prio
ritert foran en avgangselev fra den videregå
ende skole, svarer Ingrid Bergsli Salvesen at 
det heller er omvendt.

- Vi må ta vare på de studentene som 
allerede er inne i systemet. Det er uansvarlig 
og urettferdig å nedprioritere en student som 
allerede er på vei mot en grad. Vi har måttet 
ta et valg mellom to grupper, og da følte vi at 
det mest riktige ville være å ta vare på de 
studentene som allerede er blant oss. De som 
er nye studenter vil jo likevel få tilbud om 
ex-phil. Og sjansene for å komme inn på 
fagstudiene neste semester blir jo større, sier 
Salvesen.

Færre enn forventa
-Når det gjelder semina

rer, er det mulig å spørre se
minarlederen om å få en plass. 
Hvis gruppene ikke er fulle, 
kan det hende at du får lov til 
å følge seminarene selv om 
du er privatist, sier Lisa.

Hun kan fortelle at rundt 
tjue studenter har meldt sin 
interesse for «private» kollo
kvier.

-Dette var selvfølgelig 
langt færre enn vi hadde ven
ta oss, men i og med at Låne
kassa sannsynligvis ikke kom
mer til å gi støtte til privatis
ter lenger er det svært få som 
har mulighet til å studere som 
privatist, forklarer Lisa.

Så langt har de kollokvie- 
søkende fordelt seg på flere 
forskjellige fag, blant annet 
historie, sosiologi, filosofi, 
juss og ex-phil.

-Det er fortsatt mulig å 
melde seg på kollokvier - bare 
kom til oss, så formidler vi 
kontakt, sier Lisa.

Du finner henne på tele
fon 776 44589.
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160 MÅTER Å 
TJENE PENGER Pl 

Hefte med gode råd, tips, i 
ledning, adresser etc. alt 1 
lig. Passer for alle, ung j 
gammel. Kr 150,-. Forsk.) 
portofritt. Info, gratis. Ai 
Hansen, box 2163, 91 
TROMSØ

Studentmagasin 
på trappene
-V/ ønsker å knytte det folk lærer i auditoriene 

opp mot den virkeligheta vi lever i, sier Nina Met- 
hi, John Olaussen og Unni Jakobsen. De tre går 
nå sammen for å dra i gang et tverrfaglig tids

skrift for studentene på ISV.

dele tankene dine med studenter 
på de andre ISV-fagene - noe det 
vanligvis ikke blir tid til ______
i studiehverdagen. Vi 
har tro på at ei slik tan- 
keutveksling kan være 
fruktbar, mener de tre. 
Hvert nummer vil ha et 
bestemt tema, og tema 
for første nummer er al
lerede fastlagt: Den eu
ropeiske unionen - sett i 
lys av de teorier og me
toder som gjennomgås 
på de ulike samfunnsvi
tenskapelige fagene.

-Det er et viktig po
eng å engasjere studen
ter på alle fagene på 
ISV, slik at vi kan få 
belyst tema fra ulike vin
kler, mener de tre. I til
legg ønsker de også å 
trekke inn folk fra an
dre fag på med sam
funnsvitenskapelig til
snitt, som for eksempel 
sosialøkonomi og juss.

U
Kari Myklebost og

tBWsfcg-^h tfidteggafil at vi trenger 
en layout medarbei

De tre poengtere at redaksjo
nen ikke skal skrive tekster selv, 
men samle og velge ut stoff.

-Redaksjonen skal fungere 
som ledelse og koordineringsor
gan, mens skribentene skal være 
studenter som ganske enkelt øn-

sker å bidra med sine synspunk
ter på de tankene de møter i 
pensum.

-Vi starter opp så snart folk 
melder sin interesse, så ikke nøl 
med å ta kontakt, oppfordrer Ni
na (776 75162), Unni (776 
10457) og John (776 38985). 
Du finner dem på disse telefo
nene etter klokka seks hver dag.

-1 
POSTORDREVARER i 

med store rabatter for vidt1 
salg og til eget bruk. Op; 
35% rabatt. Her er det mulip 
for å tjene store penger, k1 
gratis. Per Prytz, box 211 
9002 TROMSØ

5 mill, til 
barentsomarbe1

Utenriksdepartementet 1 j 
bevilget 5 millioner kroner j 
samarbeid og kompetanseb | 
ging i Barentsregionen. Pen; t 
ne skal brukes til høyere uti . 
ning og forskning. I tillegg 
UiTø er Helsefaghøgskoler ( 
forskningsinstitusjoner kvali 
sert til prosjektstøtte. 1.5 mill 
ner erøremerket Universitets 
samarbeid med utdanningsins 
tusjoner i Nordvest-Russlai 
og 1 million til Helse- og su 
alsektoren fordeles på RiTøi 
fagområdet medisin.

r
-Vi ser et klart udekka behov 

for et tidsskrift for faglig debatt 
på ISV, sier de tre. -Tanken er å 
gi studentene et forum hvor de 
selv kan komme med sine syns
punkter og tanker i forhold til 
det pensumet de leser. Vi vil ha 
med studenter på alle trinn i stu
diet - et viktig poeng er engasje
ment i faget og evne til å se at 
faget faktisk har noe å gjøre med 
virkeligheta utenfor universitetet. 
Vi vil gjeme ha meningsytrin- 
ger om sosiale eller samfunnsvi
tenskapelige forhold - både på 
universitetet, i Tromsø by og ge
nerelt i verden - men meningsyt- 
ringer sett fra en faglig synsvin
kel.

Tanker på tvers av fag
De tre initiativtakerne ønsker 

å skape rom for dyptgående, 
grundig debatt om alt som kan 
knyttes opp til pensum på de en
kelte fagene på ISV.

-Har du et feltarbeid eller en 
eksamensoppgave som du tror 
kan være interessant for flere enn 
sensor? Dette er ting som vi vil 
være interessert i, sier de tre, og 
inviterer hermed alle ISV-studen- 
ter til å komme med et bidrag til 
tidsskriftet. .

-I tillegg til å få navnet ditt 
på trykk, får du muligheten til å

Trenger folk
- Forløpig har vi fått 

tildelt midler fra ISV til 
å trykke ett nummer. 
Det vi trenger nå, er stu
denter med både faglig 
og sosial interesse, som 
har lyst til å sitte i en 
redaksjon. Vi trenger tre 
eller fire til å jobbe med

STUDENTHUSET A/S
Skippergata 44, 9008 TROMSØ

en fryd for mave og gane, 
vi bringer også pizza hjem til deg, 
medlemmer av Studentsamfunnet har 
10% rabatt på pizza og mineralvann,

Nina, John og Unni etterlyser folk som vil være med på å starte opp fagblad for ISV-studenter.
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25. september er det HUMAK:

Juss-studenter, 
ermene!{brett opp

Annet hvert år går juss-studentene i Oslo, Bergen

og Tromsø sammen og samler inn penger til et 

menneskerettighetsprosjekt i den tredje verden. I 
hr går hjelpen til Burma.
k ■ Kari Myklebost og
I I Snorre Sanner (foto)

Burma har siden 1962 vært styrt 
av et brutalt militærregime som 

Fregnes som et av de strengeste i 
hele verden. FN har for tredje år 
på rad vedtatt en resolusjon som 
fordømmer regimets groteske og 
talløse brudd på menneskerettig
hetene, som for eksempel tvangs- 
flytting, tortur, henrettelser uten 
rettergang.

I 1990 vant opposisjonen og 
Nobelprisvinner Aung San Suu Kyi 
regjeringsvalget med 80 % av stem
mene, men regimet underkjente 
valget og startet en omfattende for
følging og nedslakting av valgets 
rettmessige vinnere.

Konkret skal pengene fra årets 
aksjon gå til opprettelse av et senter 
for informasjon og dokumentasjon 
av menneskerettighetsbrudd, fri 
rettshjelp til flyktninger, undervis
ning om menneskerettigheter og 
fullføring av utdannelsen til flykt- 
ninge-studenter. Prosjektene skal

gjennomføres av Aung San Suu 
Kyi og hennes medarbeidere, 
som har opprettet en parallell- 
regjering, «The National Coali
tion Government of the Union 
of Burma». Denne vil igjen bli 
fulgt opp av Samarbeidutvalget 
for Burma som har drevet med 
humanitært og menneskeretts- 
lig arbeid i de frie områdene av 
Burma siden 1991.

Årets aksjon består for det 
første av en aksjonsdag, 23. sep
tember, dernest av en advokat- 
aksjon der man ringer rundt til 
alle advokatkontorer i landet og 
oppfordrer dem til å gi sin støt
te.

På aksjonsdagen vil hele 
Tromsøområdet bli besøkt av 
bøssebærere. Det vil være in
formasjons- og innsamlings- 
stands utenfor Vinmonopolet, 
ved Hennes & Mauritz, på tor
get, ved Pyramiden i Tromsda
len, på OBS, på Polarsenteret 
og på Rema 1000.

Humanitæraksjonen har

opp om jusstudentenes aksjon for Burma, oppfordrer organisatorene.

mange støttespillere, deriblant 
rektor ved Universitetet i Oslo, 
Lucy Smith, statssekretær i UD, 
Jan Egeland og en rekke andre 
av landets kjente jurister.

Tromsø-organisatorene sen

der ei sterk oppfordring til alle 
som har tid og krefter til å delta 
på aksjonen, men som ikke har 
rukket å melde seg på ennå: Stikk 
innom UB-kjelleren fredag mel
lom 1200 og 1300. Det vil bli

ordnet med undevisningsfri på 
aksjonsdagen. Har du spørsmål 
angående aksjonen, kan du kon
takte Lill Aase, Lena Lauritsen, 
Nina Hansen, Kjetil Holmen, Siv 
Jahr eller Geir Karlsen.

til

Studentpolitisk kosekrok i Bodegaen

Studentkaféen kan by på en koselig atsmosfære som skulle stimulere til diskusjon og debatt.

En studentcafe med to kroners kaffe. Et senter 

for studentopprør og dype politiske samtaler, 

eller en kosekrok med ambisjoner om mer?
Thomas Harris 
(tekst og foto) 
JM

Høgskolene somles ID til besvær
Høgskolen i Tromsø, som ble opprettet i august, 

samler alle høgskolene i Tromsø under felles adminis
trasjon.

Lærerutdanningen, kunstfag, helsefag, ingeniør 
°g Økonomiutdanningen er heretter avdelinger av sam- 
me høgskole. Etableringen av felles administrasjon er 
et ledd i den store omorganiseringstrategien fra un- 
ervisningsdepartementet. 98 regionale høgskoler er 

samlet til 26 nye høgskoler med større faglig bredde, 
høgskolenes organisering skal samordnes, og tilnær- 
mes universitetene.

Universitetet i Trondheim (UNIT) 
har innført et nytt id-kort system for 
studenter og ansatte. Magnetstripekor- 
tene skal brukes som legitimasjon, nøk- 
kelkort, lånekort og på sikt kanskje som 
betalingskort i kantinene. Kortsystemet 
gjør det teknisk mulig å overvåke bru
kernes bevegelser, noe studentallting- 
sleder Torleif Jacobsen allerede i fjor 
uttrykte bekymring for.

Etter studentopprøret og luk
kingen av UiTø kom studentcafén, 
et alternativ til å sitte i kantina 
med kaffen sin. Koselig atmosfæ
re, stearinlys og et miljø som skul
le stimulere til debatt og disku
sjon. Et sted hvor opprøret kunne 
leve videre. Et sted hvor den jevne 
student, «grassrota», kunne delta 
i debatten og få informasjon om 
studentpolitikken som styrer stu
diesituasjonen deres.

Startfasen
Caféen har kommet godt i gang 

allerede tre dager etter start. Den 
har en del gjester og er et helt klart 
hyggelig sted å ta en kaffekopp og 
en prat. Caféen blir drevet av rundt 
ti studenter, stort sett med tilknytt- 
ning til ISV, og caféen blir drevet 
på prinsippet om et balansert bud
sjett uten noen form for fortjenes
te.

Med litt hjelp og initiativ fra 
studentenes side kan caféen helt 
klart bli noe, men for øyeblikket

ligger ballen på studentenes ba
nehalvdel.

Idébank
Det mest opprørske med stu- 

dentcaféen tre dager ut i dette 
semesterets drift, er deres lave 
kaffepriser. Selv om student- 
caféen har blitt redusert til ikke 
så mye mer enn et billigere og 
koseligere alternativ til kantina. 
Kunne de ildsjelene som driver 
på med caféen tenke seg å gjøre 
mer ut av den? Kanskje skape en 
idébank, få til et sted man kan 
ha politiske og ideologiske sam
taler. Få til litt småarrangemen- 
ter, muligens noen små band og 
annen levende musikk. La de 
forskjellige kulturgruppene på 
universitetet slippe til med sitt. 
Mye av grunnen til at student- 
caféen har mistet driven og slag
kraften er utskiftningen av sen
trale mennesker, det samme pro
blemet som preger de fleste stu
dentaktiviteter. Mennesker 
kommer, begynner prosjekter, 
blir ferdig med studiene i Trom
sø og flytter videre.

Standpunkt for studenter
StudentStandpunkt er Nei til EUs viktigste studentsatsing. Avi

sa spres på universiteter og høyskoler og inneholder stoff rettet mot 
studenter og fagrupper. I første nummer stilles det spørsmål ved om 
EU er skyld i studentopprørene i Europa.
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Erasmus-utveksling med Nord-Irland:

Jeg skal tilbake igjen!
Hva i all verden skal en norsk stu

dent gjøre i Belfast? Utroplas med

arbeider har snakket med Vegard

Dybvad, en 22-åring fra Asker. Etter 

et par års studier her i Tromsø reiste 

han til Belfast som Erasmus-student.

Vegard Dybvad fra Asker fullførte storfag i sosialantropologi i 
Belfast som Erasmus-student.

enn her i landet. På 
puben går alle, man 
treffer naboen, venner 
og kjente. Irene er 
kjente for heller å til
bringe tid sammen på 
puben enn hjemme 
hos hverandre.

Politiske 
truismer

-Jeg merket sjelden 
konkrete eksempler på 
at det virkelig er en 
konflikt. Det er van
skelig å ta parti for en 
side på bekostning av 
en annen. Jeg hadde 
heller ikke problemer 
med å bli godtatt av 
irenene. Hvis man der
imot til stadighet kom
mer med politiske tru
ismer blir man ikke 
populær. Innbyggerne 
i Belfast er mildt sagt 
temmelig engasjert i 
konflikten, bemerker 
Vegard tørt. -De liker 
ikke at folk utenifra 
prakker på dem noe de 
vet fra før.Visse strøk 
ble jeg likevel anbe
falt å styre unna om 
natten.

Elisabeth S. Nilsen og 
Geir K. Ronland (foto)

Det er en blid ung mann som 
møter meg på Paletten, så han 
har tydeligvis ikke tatt skade av 
å bo i Nord-Irland i ett år. For de 
fleste av oss er en by som Belfast 
ensbetydende med trøbbel av re
ligiøs og politisk art.

Men alle mine motforestillin
ger bare rister Vegard på hodet 
av.

-Jeg dro fordi jeg var interes
sert i konflikten, forteller han. - 
Jeg var også nysgjerrig på men
neskene og musikken. I tillegg 
ville jeg lære språket.

Erasmus’ program innebærer 
et godt samarbeid mellom uni
versitetene, konstaterer han. -Jeg 
ble møtt av en professor som 
straks guidet meg rundt i områ
det. De forskjellige instituttene 
er forresten bygd opp på en glim
rende måte. Det er blandt annet 
tv-stue og et kjøkken som stu
dentene kan benytte seg av. Det 
ble også arrangert flere fagfester 
hvor foreleserne var vel så aktive 
som studentene, sier Vegard med 
et smil.

engelsk. Det var til å begynne 
med vanskelig å få med seg alt, 
spesielt på forelesningene. Over
alt var jeg nødt til å snakke språ
ket, derfor tok det ikke lang tid 
før det gikk automatisk. Når det 
gjelder å lese faglitteratur på en
gelsk var det heller ikke et stort 
problem. Det måtte jeg gjort i 
Norge også. I Belfast tok jeg stor
fag i sosialantropologi, grunnfa
get hadde jeg fullført her i Trom
sø året før.

UNIVERSITETET I TROMSØ 
STUDENTSTYRET

HAR DU LITT
TID TIL OVERS?

Studentstyret har ledige plassar i råd og utval. Alle studentar 
som har litt ekstra tid til å engasjere seg er velkomne til å sitje i 
eit råd eller utval. Du treng ikkje å ha noko studentpolitisk 
erfaring for å ta på deg eit slikt verv, og studentstyret vil hjelpe 
deg til å kome i gang. I fleire av utvala får du møtegodtgjering for 
dei møta du deltek på. Følgjande verv er ledige:

Råd/utval: Vervet varer til:

Styret for Universitetsbiblioteket
1 medlem og 1 vara

Styret for EDB-senteret
1 vara

Likestillingsutvalet
1 medlem og 1 vara

Teknisk Budsjett Utval
1 representant for ikkje-eksperimentelle fag
1 representant for eksperimentelle fag

Opptakskomiteen for utanlandske søkjarar
1 medlem og 1 vara

Klagenemda
2 vara

31.07.95

31.12.95

31.07.96

31.07.95
31.07.95

31.07.95

20.09.95

Studiesituasjon
-På studenthj emmet hvor jeg 

holdt til bodde det flest utenland
ske studenter. Her følte jeg meg 
hjemme med en gang, og det var 
et flott sosialt miljø. Jeg hadde 
ingen spesielle forkunnskaper i

Squash og drikkekultur
-I Belfast er det et studenthus 

hvor de fleste av lommepengene 
mine «forsvant». Her er det tre 
etasjer med alt en trenger. For de 
handlesyke er det klesforretnin- 
ger. For oss dødelige er det pub 
og diskotek, ofte med live-mu- 
sikk. I tillegg finnes det et kjekt 
spisested vi ofte stakk innom. I 
en del av studenthuset er det ak
tiviteter for den sunne delen av 
menneskeheten. Det for eksem
pel mulig å spille squash for fire 
kroner halvtimen. Slike priser er 
det umulig å finne i Norge, er
klærer Vegard sarkastisk.

-Jeg reiste endel i Nord-Ir
land. En av dem jeg bodde 
sammen med disponerte bil. I 
påskerferien og enkelte helger dro 
vi rundt og besøkte venner. På 
den måten fikk jeg sett en god 
del av landet. Store deler av friti
den ble likevel avsatt til pub-li- 
vet, sier Vegard. -Drikkekultu
ren i Dublin er totalt annerledes

Praktiske sider
Når man først skal 

prøve Erasmus-pro
grammet lønner det 
seg å studere i ett år.

De som velger bare å studere ett 
semester vil oppleve at tiden blir 
knapp, både når det gjelder studi
er og sosiale aktiviteter. For de 
som vil prøve Erasmus-program
met vil jeg anbefale å søke i god 
tid. Berith Bager Nielssen ved ISV 
og Hilde Bjømå, studiekonsulent, 
har vært enestående når det gjel
der den praktiske planleggingen. 
Det er viktig å begynne tidlig med 
forberedelser. Fristen for søknad 
om stipend er 1. mars. Stipendet 
vil forresten bli noe lavere i år. 
Dette skyldes at flere studenter 
velger å studere i utlandet, mens 
bevilgningene er de samme.

Vegard fortsetter i samme ån
dedrag med at dette ikke bør væ
re noen hindring for studenter 
som vil studere i utlandet.

-I Belfast betalte jeg omtrent 
ti tusen kroner i husleie for et 
helt år. Ellers kostet det meste 
halvparten av det jeg er vant til 
fra Norge.

Hvordan bli Erasmus- 
student?

Snakk med studiekonsulen
ten på faget ditt. Det er nødven
dig å sjekke om ditt fagmiljø er 
med i en nettverksavtale om ut
veksling av studenter. Hvis ikke 
er det mulig å reise som såkalt 
«free mover». England tar van
ligvis ikke i mot «free movers».

I tillegg bør du sjekke om uni
versitetet du ønsker å studere ved 
har et passende studieopplegg. 
Dette gjelder både for fag og ni
vå. Momenter en bør få greie på

Styret for Roald Amundsens Senter for Arktisk Forskning
1 vara 31.12.95

F orskningsutvalet
(representantane må vere hovudfagstudenter)
1 representant og 1 vara for ikkje-eksperimentelle fag
1 vara for eksperimentelle fag 31.12.94

Universitetspedagogisk arbeidsgruppe
2 medlem og 2 vara

Arbeidsmiljøutvalet
1 observatør

Styret for miljø- og utviklingsforskning
1 medlem og 1 vara

31.05.96

31.07.95

31.07.95

Fra visjon til samvirke
1 medlem vervet varer til prosjektet er ferdig

Uttakingskomitéen for Samskipnaden sine boligar
1 medlem og 1 vara 30.06.95

Uttakingskomitéen for Samskipnaden sine
1 medlem og 1 vara

Plan- og byggekomitéen
1 medlem og 1 vara

Styret for Akademisk Kvarter
1 medlem og 1 vara

barnehagar
31.12.94

31.07.97

Har du lyst a sitje i eit av råda eller utvala, eller ønsker du 
meir informasjon, kan du ta kontakt med:

Studentstyret i Hovedgården
v/Lisa Amundsen, tlf: 77 64 45 89.
Vennligst ta kontakt med oss før 20.09.94.

her er pensumoversikt, eksa
mensordninger og muligheter for 
språkkurs.

-Jeg ser bare en ulempe ved 
Erasmus-programmet, hevder 
Vegard,

I
-Det er at man kun får tilbud 

om å reise en gang.
Men jeg skal tilbake igjeD 

forsikrer han.



Børre F ev ang

Opprør og 
unntakstilstand

Den første oppstanden

INTERNASJONAL SIDE 13. september 1994

Kunne du tenke deg et universitet uten lesesalsinspektører 

fordi det ikke finnes noen lesesaler, uten kantinekaffe fordi 

det ikke finnes noen kantine, uten overfylte auditorier fordi 

det ikke finnes noen auditorier, uten studiegjeld fordi det

ikke finnes noen studielån, uten endeløs pensumlitteratur 

fordi det nesten ikke finnes pensumlitteratur. Dette er ingen 

null-hypotese for studentene ved Universitetet i Pristina i 
Kosovo; det er sånn det er.

Kosovo albanerne i Pristina har levd med konstant frykt for serbernes systematiske terror og undertrykking siden unntakstilstandenble innført i 1991.

Universitet uten hus

Under grunnen i Pristina

Å

Universitetet i Pristina ble 
opprettet i 1970 som det enes
te albansk-språklige universi
tetet i det gamle Jugoslavia. 
Med sin beliggenhet i den al
banske minoritetens kjerne
område i Kosovo ble det et 
fyrtårn i kampen for en nasjo
nal identitet i det jugoslavis
ke lappeteppet. Men universi
tetet underviste ikke bare på 
albansk for albanere; andre 
folkegrupper som serbere fikk 
også sin utdannelse der. Idag 
er det bare serberne som er 
i&jen på det offisielle univer
sitetet.

Den første oppstanden i 
Kosovo kom i 1981, og Beo
grad skjerpet da tonen over
for kosovo-albaneme. Gradvis 
ble nasjonens selvstyre inn
skrenket inntil Serbias presi
dent Slobodan Milesovic i 
1991 innførte unntakstilstand 
1 Kosovo. Alle beslutninger 
ble fra da av tatt i Beograd; 
kosovo-albanernes nasjonal
forsamling ble oppløst og uni
versitetsstyret avsatt. Det nye 
universitetsstyret, innsatt av 
serberne, begynte en systema- 
bsk terrorisering og forfølgel

se av albanske lærerere og stu
denter.

All undervisning på albansk 
eller om den albanske nasjonen 
er blitt utsatt for “ideopolitisk 
differensiering” av serberne; det 
politisk korrekte kjenner ingen 
grenser. Dette er ny-tale for sen
sur, systematisk undergraving og 
til slutt forbud mot fagene. Fra å 
ha over 20 000 albanske studen
ter har det offisielle universitet 
idag ingen igjen. Lærere og stu
denter er blitt arrestert, banket 
opp og har mistet lønn og studie
finansiering. Universitetets labo
ratorier, bibliotek, auditorier og 
kollokvierom er stengt for de al
banske studentene. De mistet stu- 
denthyblene og studiefinansier- 
ingen. Universitetets albanske 
rektor ble arrestert og fengslet i 
to måneder da han protesterte mot 
behandlingen av de albanske stu
dentene og lærerne.

Det var ikke bare universite
tet som ble stengt for albanerne, 
også elevene i barneskolen og den 
videregående skolen ble nektet 
rett til utdanning på eget språk. 
Serberne kaller det frivillig boi
kott.

Nød lærer naken...
Om albanske lærere, studen

ter og elever ble utestengt fra uni
versitet og skoler så var ikke kam
pen over for det. Kafeer, stuer, 
kjellere og garasjer over hele Pris
tina er blitt til auditorier, kollo

kvierom og kontorer i det som nå 
er kjent som undergrunnsuniver- 
sitetet i Pristina.

I disse provisoriske lokalene 
holdes forelesninger og eksame
ner. Hele byen er blitt et univer
sitet. Kosovo-albaneme har ikke 
gitt seg, selv om det tærer på 
kreftene til både lærere og stu
denter. I mellomtiden står det of
fisielle universitetet nesten tomt 
mens de det ble bygget for står 
utenfor.

Vennskapsavtale med 
Tromsø

Det er dette universitetet den 
internasjonale komiteen i Stu
dentstyret har jobbet for å få en 
vennskapsavtale med. Den 22 

mars i år undertegnet represen
tanter for studentstyret i Tromsø 
og studentene i Pristina en avtale 
om gjensidig samarbeid. Hensik
ten er å støtte studentene i Pristi
na i deres kamp for rettferdighet.

I første omgang skal det star
tes en arbeidsgruppe ved univer
sitetet her som skal følge opp 
kontakten med Pristina. I avta
len ligger det planer om et mer 
fast samarbeid med universitetet 
i Pristina. I første omgang dreier 
det seg om å spre informasjon 
om de kosovo-albanske studen
tenes situasjon i Tromsø. Etter
hvert er det planer om faglig kon
takt mellom blant annet historie
seksjonen ved ISV og språkfor- 
skere ved ISL, og de tilsvarende 

fagene i Pristina. Til slutt vil 
det kanskje være mulig å star
te et utvekslingsprogram for 
studenter og lærere mellom de 
to universitetene.

Til dette trenger Student
styret folk, og interesserte kan 
ta kontakt med Lisa Amund
sen på telefon 77 64 45 89, 
eller stikke innom Studentsty
rets internasjonale komite som 
holder til i andre etasje i 
Hovedgården.

KOSOVO
Kosovo var en selvsten

dig region innenfor republik
ken Serbia i det tidligere Ju
goslavia. I sør, vest og nord 
er landet omkranset av fjell 
og i øst ligger Serbia. Det ad
ministrative senteret er Pris
tina. Landet er halvparten så 
stort som Troms fylke, men det 
bor 10 ganger flere mennes
ker der, mellom 1.5 og 2 mil
lioner. 70 % av disse er alba
nere.

Kosovo var tyrkisk frem til 
første verdenskrig og store de
ler av befolkningen er musli
mer. Serberne innførte unn
takstilstand i 1991 og nedla 
alle kosovo-albanske institu
sjoner. Kosovo-albaneme har 
utviklet et parallellt uoffisielt 
system med nasjonalforsam
ling, regjering, president og 
universitet som er klart til å



ANNONSER UMi

Tréff-
stedet

Åpningstider:
Mand-torsd 10-24
Fred-lørd 10-02
Søndag 12-24

Telefon 776 76200
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Velkommen til Bowling &
Squash
i Polarsenteret!
STUDENTDAG ONSDAGER 10-17: 
Bowling: Kun kr. 12 pr. serie
Squash: Kun kr. 25 pr. 1/2 time pr. bane

Husk studentpriser hverdager fra 10-18 og 22- 
24 og hele lørdag og søndag

BILJARD - FLIPPER - AIR-HOCKEY

Før du går videre, vil vi bare nevne at også studenter kan få konto 
med Postbankkort. Fra nå av. Kortet kan du bruke også når du er utenlands. 
Sjekk det ut neste gang du er innom.

Postbanken
Banken på Posten

- En god bok er en 
oase for hodet.....
Det koster ingenting å spesialbestille bøker. 
Vi skaffer deg en emneoversikt.
Vi har 30.000 registrerte bøker/varer i vår 
datamaskin.
Utsolgte bøker kan vi søke etter hos 130 an
dre Libris-bokhandlere.
Libris-kjeden gir ut eget bokmagasin som er 
gratis.
Vi er "On line" med norske forlag.
Alle pensumbøkene til Helsefaghøgskolen.

Libris

Centrum * Libris
Bok og Papirhandelen i Sjøgata

P&i i-!

Sparing!

Gunstige 
sparevilkår gir 

deg mer å 
rutte med!

Gjør det
i Kreditkassen.

KREDITKASSEN
Grønnegata 80
9005 Tromsø

Telefon: 77 62 27 00
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Kultur
byen 
Tromsø !

Tromsø: Nordens Paris, 
uteby nr. I, kulturbyen 
fremfor noen, osv osv. Su- 
perlativene om Tromsø er 
mange om ikke alltid like 

• berettiget. Myten om Trom
sø som kulturby er for al

vor i ferd med å slå sprekker. Trom
sø står per i dag i akutt nød for en 
skikkelig konsertscene. Etter at Bort- 
i-Natta konverterte over til å bli et 
sted hvor Pizza er og blir hovedge
skjeften, er situasjonen for Tromsø 
verre en noen gang. Selv om Bort-i- 
Natta var langt fra noe egnet kon
sertlokale hadde man etterhvert lært
å innordne seg der. Det var jo tross 
alt det eneste stedet hvor man kunne 
arrangere konserter med over 400 
besøkende. Men nå er det altså slutt. 
På spilleplanene til artister og band 
ser man nå at Tromsø er et sted de 
galant hopper over. Isteden spiller 
man i Harstad, Narvik, Finnsnes og 
gud vet hvor, men altså ikke i Trom
sø. Nå er det imidlertid ikke bare 
konsertscener som mangler. Kinotil- 
budet i Tromsø er også katastrofalt 
dårlig, det er så dårlig at svenske 
investorer er villig til å gå inn å byg
ge opp et kinokompleks. Så jeg tror 
nok det ligger større potensialet her 
enn det som per i dag blir utnyttet. 
Hålogaland Teater kunne nok også 
trengt noe bedre. Det er ikke alle 
oppsetningene som gjør seg like bra 
i Kulturhuset.

Vel, slik det ser ut per i dag kom
mer vi nok til å gå en mager kon- 
serthøst i møte. Polar Music Festival 
må enten avlyse eller i beste fall re
dusere programmet sitt kraftig. Det
te ser imidlertid ikke ut til å bry 
innehaverene av byens utesteder noe 
særlig. Det eneste som ser ut til å 
telle der i gården er hvor mange 
antall halvlitere de selger. Og vi som 
studenter bryr oss ikke. Vi utgjør 
7000 personer av byens befolkning 
og kan trygt sies å være et ruvende 
og viktig innslag i bybildet. Likevel 
er vi bare totalt ute av stand til å 
koordinere oss eller samle oss om
kring noe som helst. Det eneste vi 
har felles er at vi alle som en svir 
vekk 30 000 kroner i semesteret. Vi 
gir ganske enkelt bare faen, trekker 
på skuldrene og bøyer oss over ølet 
igjen. Det er synd, synd for oss, synd 
for Tromsø, synd for det som kunne 
blitt et et yrende og bredt kulturliv.

FRAMGANG 
(eller STAGNERE, 

TILBAKE, VIDERE)

Det blir vanskeligar 
Sjøl om eg ikkje vil 

tilbake 
Skjønne meir 

sjønne også at eg ikkje 
skjønne mye 

ikkje kan 
ikkje veit nok

no som eg er sikrar 
livet tårne seg 

blir meir komplisert 
i det lille, i det store 

linjene blir rutet 
som blir mønster 

med usynlig meining 
rope på sur 

realisme 
forlange ei forståelig 

virkelighet 
må gi opp

gå til mi seng 
stille vekkerklokka 

våkne 
sove

Ellisiv

Teltet ved labyrinten
- Ja det e ikkje førr å vær 

hæstkuk, men teltet må altså 
vækk. Vi må håill ei linje.

Vaktmesteren som kom og 
jagde meg og teltet mitt vekk 
fra universitetets velstelte plen 
var ellers ganske forståelses
full. For hans del kunne jeg 
sikkert godt ha blitt boende, 
men «drifts og planavdelinga» 
(hvem nå enn det måtte være) 
hadde gitt klar beskjed om at 
teltet skulle vekk.

For det var altså jeg som i 
min hybelnød fant det for godt 
å sove i telt på universitetsple- 
nen. Som andreårsstudent had
de jeg formelt ingen rett til å 
bebo bomberommet, og bolig
hjelp var under ingen omsten
dighet aktuelt. Bolighjelpa har 
i år utvist adskillig mindre flek
sibilitet enn hva tilfellet var i 
fjor.

Selv om gangen utenfor 
bomberommet kunne kommet 
på tale, ga jeg likevel faen og 
slo leir en mørk kveld. Da jeg 
lå på bomberommet i fjor ble 
det nemlig til tider vel sosialt 
natterstid.

Og teltlivet fungerte bra de 
tre nettene som gikk før jeg skjøn
te at «noen» oppe i toppetasjen 
på hovedgården fant mishag i 
min formastelse. På dagtid kom 
gjeme fjorårets venner og bekjen
te slengende bortom for å sløve 
og preike litt i sola. Noen av 
dem sa også fra at de hadde mid
lertidig husrom til overs hvis si
tuasjonen ble prekær. Trivelig 
var det.

Altfor trivelig, mente visst 
noen i tidligere nevnte drifts og 
planavdeling. For tenk om flere 
hadde gjort det samme! Da ville 
det bli rene Woodstock ute på 
plenen. De husløse er det nok 
best å gjemme på bomberommet. 
Visualisert bolignød kan man 
ikke ha noe av. Dessuten kan 
det jo hende at teltet mitt forstyr
ret den arkitektoniske estetikk?

Joda, det var freidig av meg å 
telte uten å spørre om lov. Jeg 
regna bare med at en viss fleksi
bilitet kunne man forvente i dis
se trange tider. UiTø er jo kjent 
som et «åpnere» universitet enn 
de store sørpå. Derfor ble jeg 
ganske skuffa over den lite for

NO HARD FEELINGS 
(ingen harde følelsa)

Ingen polemi 
ingen elegi 
ingen senti- 
mantalitet 
kan grunna frihet uten 
fasthet 
nyte naken nakke 
med mine muskla 
kan kjenne lys lugg 
-så tørt hår 
-så tøff gutt 
(så mjuk hud, så go 
hand) 
-så sart 
-sår art

Bare tru at eg har et 
hjerte som banke for 
deg
fordi fingran mine klår 
på deg

men eg veit bedre 
Heldigvis

Ellisiv

ståelsesfulle politikken fra topp
etasjen. Maktmennesker og by
råkrater er like overalt tydelig
vis.

Jeg fikk dessuten høre av 
vaktmesteren at man tvilte på om 
dette var et reelt behov og ikke 
bare en protest.

Til det kan jeg svare at beho
vet var til stede forsåvidt at jeg 
de facto var husløs. Var det også 
protest? Naturligvis. For kan 
man annet enn protestere når 
hybelsituasjonen her i byen er så 
bedriten som den er? Bør man 
ikke protestere når hushaiene 
uten å blunke forlanger 2300 i 
leie for en tolv kvadrats med tre 
måneders forskudd? Skal man 
ikke si fra når noen forlanger 
2500 for ei campingvogn pluss 
strøm og et sted å sette den? 
Skamvett er tydelig i ferd med å 
bli en del av det passive ordfor
rådet hos mange her i byen. Nå 
finnes selvsagt mange hederlige 
unntak. Det er for eksempel en 
del snille pensjonister som ikke 
har justert leieprisene på et tiår 
eller to. T)g at enkelte likevel 
kan tillate seg å flå studentene 

skyldes jo at boligmarkedet er 
sprengt.

Så da blir det det offentlige 
vi må vende oss mot. For her 
har man helt klart sluppet inn 
flere studenter enn det er hus
rom til. Feilen er selvsagt at 
inntak og hybelbygging skulle 
ha skjedd parallellt. Nå er det 
jo ting på gang da, med tynn- 
veggede OL-hybler borte ved 
flyplassen. (Landingslys på 
taket?) Likevel er de sikkert 
bedre enn de på Storelva som i 
følge avisa Tromsø er direkte 
helsefarlige å bo i. Men før 
man kanskje får ut fingem med 
bygging av utrolig mange fle
re hybler, må vi leve med råt
ne hus til delvis horrible pri
ser. Særlig gjelder dette de 
nye studentene som ofte er usi
kre på hvor mye som er «ak
septabelt» eller normalt å ta i 
leie. De tar selvfølgelig lette
re det første og dyreste enn oss 
som «vet» at alt over to tusen 
for en hybel er blodpris. Og 
dette vet noen å utnytte. Gi 
dem heller fingem!
Av Torgeir Eikeland I
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Spennende kunstprogram
Mange studenter er ikke klar over det varierte og gode tilbudet re navn som Edvard Munch og Odd Nerdrum. Flere interessante 

kunstforeningene i Tromsø tilbyr. Nordnorsk Kunstmuseum kunstnere vil i løpet av høsten innta 3.etasje i Muségata 2, 
kan tilby både kunstnere med nordnorsk tilhørighet, samt stør- nordnorsk kunstmuseums lokaler for midlertidige utstillinger.

vikarierende bestyrer Greta Bjørnhaug på Nordnorsk Kunstmusem kan presentere et spennende 
kunstprogram utover høsten.

Nordnorsk kunstmuseum be
står av en fast og en temporær 
samling.

Museet ble åpnet i 1988, og 
det ligger en sterk entusiasme bak 
foreningen. Et av de første bilde
ne museet fikk, ble gitt av Johan
ne Marie Hansen Krone. Hun så 
behovet for et nordnorsk kunst
museum, og ville med gaven bi
dra til å gjøre dette mulig.

Mangfold
- Vi legger vekt på mang

fold, sier Greta Bjørnhaug. Hun 
tar oss med på en kunsthistorisk 
rundtur som starter med verk av 
Tidemand og Gude og ender opp 
nos Odd Nerdrum. I mellomti
den har hun presentert kjente 
kunstnere som Edvard Munch, 
naturalistene Thaulow og Kro- 

& og 30-års modernistene Win- 
8e og Strømme.

Den faste delen av samlingen 
består hovedsaklig av langtids
lån fra Nasjonalgalleriet og Mu
seet for samtidskunst. Foruten eg
ne kjøp får museet tildelt verk 
fra Norsk kulturråd. Utstillingen 
er bygd opp kronologisk og be
står av kunstverk fra 1838 til vår 
samtid.

Nordnorsk kunstmuseum be
tyr ikke bare billedkunst, her er 
også grafikk, foto, skulpturer, 
tekstil og kunsthåndverk.

Variert samling
Greta Bjørnhaug forteller at 

hun ser på museet som et lite 
«nasjonalgalleri». Med dette me
ner Bjørnhaug at i tillegg til nord
norske kunstnere, legger man 
vekt på å kjøpe inn verk av kunst
nere fra hele landet. Allikevel set
tes innkjøp av nordnorsk kunst i 
høysetet.

Den midlertidige delen av 
samlingen er sannsynligvis den 
minst besøkte. Store deler av den 
midlertidige utstillingen finner vi 
i 3.etasje, som slettes ikke er så 
lett å finne.

Greta Bjørnhaug forteller at 
på grunn av beliggenheten av 
«loftet», er det altfor mange som 
bare får med seg den faste utstil
lingen i 2.etasje.

Peder Balke
For tiden gjemmer 3.etasje 

Peder Balke( 1804-1887). Balke 
er ingen nordnorsk kunstner, men 
utstillingen hans består av nord
norske motiver. Balke gjorde en 
rundreise i Nord-Norge, og det 
var fra denne turen han hentet 
sin inspirasjon til disse bildene. 
Balke ble regnet som en nyten
ker, og som flere andre kunstne
re var han ikke anerkjent i sin 

samtid. Særlig i sin teknikk skil
ler Balke seg ut ifra kunstnere 
fra samme tidsepoke. En kan si 
at motivene til Balke er preget 
av nasjonalromantikken, men 
rent teknisk er bildene malt med 
forbausende moderne teknikker. 
Noen bilder er forholdsvis tradi
sjonelle, (for eksempel reinsdyr i 
solnedgang), mens andre bilder 
har et forbausende moderne preg 
over seg.

Spennende høstprogram
Nordnorsk Kunstmuseum har 

et spennende høstprogram for 
kunstinteresserte. 24.september 
åpner Inger Sitter (1929-) van
dreutstilling. Inger Sitter beve
ger seg mot en stadig sterkere 
abstraksjon preget av Parisersko- 
len. Hun har også dekorert regje
ringsbygget i Oslo og Handels
høyskolen i Bergen. Kunsthisto- 
rie-studenter ved Universitetet i 
Tromsø vil få en egen omvis
ning 23.september.

Greta Bjørnhaug nøler ikke 
med å kalle Sitter for "Norsk 
kunsts grand old lady".

Åse Kleveland kommer
14.november vil det bli en 

høytidelig åpning av en ny ut
stilling som vil få navnet «Dansk 
sommer, norsk vinter.». Utstil
lingen består av plakater og fo
tos, Det vil bli holdt kurs med 
tanke på at plakater og fotos er 
en fullverdig måte å uttrykke 
kunst på. Dette er samarbeid mel
lom Norge og Danmark, og hand
ler om fordommer oss imellom. 
Et eksempel er nordmenns har
selas med dansk skiteknikk. Som 
en liten kjendisnyhet kan vi nev
ne at denne utstillingen vil bli 
høytidelig åpnet av den danske 

Dette er et av bildene du kan se på Nordnorsk kunstmuseum.

kulturministeren og vår egen kjæ
re Åse Kleveland.

Denne utstillingen vil vare ut 
1994.

Buss til Nordnorsk 
kunstmuseum?

- Vi burde sette opp busser 
fra UiTø til Nordnorsk kunstmu
seum, sier Greta Bjørnhaug. Mu
seet ønsker seg flere besøkende, 
selv om antallet besøkende har 
steget siden oppstarten i 1988. 
Bjørnhaug sier at hun synes det 
er vanskelig å trekke folk til mu
seet, og hun ser gjeme at museet 
får besøk av et større publikum.

- Vi har et ensartet publi
kum, fortsetter Bjørnhaug, og 
mener at flere studenter burde 
benytte seg av det brede tilbudet 
Nordnorsk kunstmuseum har.

Pilotgallerier
Nordnorsk kunstmuseer er 

med på et spennende prosjekt 
som kalles «Pilotgallerier for 
barn og unge», som går over 3 
år. Våren 1992 vedtok Norsk kul
turråd å sette igang et 3-årig prø
veprosjekt om formidling av bil 
ledkunst, kunsthåndverk og 
kunstnerisk fotografi til barn og 
unge. Dette prosjektet har som- 
deltar 6 forskjellige kunstmuse
um over hele landet.

- Vi ønsker alle studenter vel
kommen til Nordnorsk kunstmu
seum, sier Greta Bjørnhaug. Mu
seet har et bredt tilbud med kunst 
fra forskjellig tidsepoker, retnin
ger og kunstformer. Og det beste 
av alt: det koster ingenting å gle
de seg over kunsten! 

n Alexander Kristiansen,
Andreas Lorange og 
Marianne Strøm (foto)
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Fra Ole Brumm til Hamlet
Erik Junge Eliassen, også kalt «Elia» er 25 år og 

fra Tromsø. I fjor sjokkerte han Tromsø med å 

løpe naken gjennom Storgata med øks for å pro

motere sin finske hverdagstragedie i regi av «Rød- 

brusteateret», en bedrift som skaffet ham en plass 

i politiets arkiv.

Hans noe utradisjonelle tea
terform satte også sitt preg på 
sommerens «pønk-versjon» av 
«Hamlet», hvor han var ansvar
lig for regien , selve oversettel
sen til nord-norsk og rollen som 
Horatio. Scenedekorasjonene til 
forestillingen, bestående av søp
pelsekker og ting funnet i fjæra, 
skapte rabalder i de etablerte kret
ser.

Nå kommer han på turne til 
Tromsø med Fyllingsdalen Nye' 
Teater og forestil
lingen «Ole 
Brumm». A. A. 
Milnes historie om 
den kloke og under
fundige bjørnen og 
de andre dyrene i 
Hundremetersko- 
gen, er her i en ny 
versjon , basert på 
en engelsk musikal.

-I det øyeblikket 
jeg ikke får være 

med å påvirke 

teaterprosessen, 
så er jeg ikke i 

teateret lenger.Kjendis
Vi møter en ung 

mann som nettopp 
er iferd med å ta av 
mot den stjemedekkede teater- 
himmelen, en ny tilværelse han 
har et noe ambivalent forhold til. 
Slik Ole Brumm har det når han 
svever opp i luften på jakt etter 
honning hvor sinte bier kommer 
og stikker ham , slik kan også 
livet som «kjent» fortone seg. 
Denne tilværelsen med sine for
deler og ulemper er noe han gjer
ne snakker om. -Jeg har fått en 
slags status som "ny-kjendis" her 
i byen; og jeg opplever det ikke 
som utelukkende positivt....Man 
blir utsatt når man har trynet i 
avisen hver dag.... Jeg synes selv 
at min person er rimelig uintere- 
sant, men forstår at dette er en 
bivirkning av det jeg gjør. Jeg 
driver og vender meg til at per
sonlighet plutselig er interessant, 
sier Erik.

Opplevelser av negativ art er 
noe han må ta med på kjøpet. ; 
sladder og «sleivete» bemerknin
ger er en del av det hele. -Jeg er 
etterhvert sluttet å være en per
son, jeg er blitt mer et begrep. 
Eller kallenavnet «Elia» er blitt 
det, og personen blir mer og mer 
skjult. Jo lengere jeg er borte fra 
Tromsø, jo vanskeligere blir det 
å se ham.

Han vil gjerne ha kontroll 
over det som vil skje med ham 
videre. -Det er ikke noen hem
melighet at jeg får en del tilbud. 
Så jeg prøver å være litt selektiv. 
Hva innebærer de tilbud jeg får, 
hva koster det meg personlig.

Han har fått filmtilbud, men 
har valgt å legge disse på is fore
løpig: -Nå holder jeg på å ekspe
rimentere med teater. Vil gjeme 
bli flinkere til akkurat det. Man 
må lære å krype før man kan 
lære å gå. Kommer jo fra trange 
kår, sånn teatermessig sett, sier 
Erik.

«Elia» har sin bakgrunn fra 
skolerevyer, som senere dannet 
utgangspunktet for «Rødbrustea- 

teret». Han er opptatt av at teate
ret skal ha en rabulistisk form, 
og er ofte i opposisjon til de gjel
dende teaterkonvensjoner.

Frittstående gruppe
-I Tromsø har vi ingen tea

tertradisjon, men revy- og fortel
lertradisjonen står sterkt. Først 
var vi en del revyfolk som kom 
sammen og laget kabaret. Vi 
prøvde å gjøre noe litt på kanten, 
og vi gjorde alt motsatt av det 

som gjaldt. Vi 
spilte sketsjer, 
korte nummer. Så 
fant vi ut at nå 
begynner vi med 
teater, og begynte 
å skrive. Og det 
var begynnelsen 
på «Rødbrusteate- 
ret», forteller 
Erik.

«Rødbrustea- 
teret» er en fritt
stående gruppe 
bestående av to 
personer; «Elia» 

selv og scenografen Stein Elve
stad. Teateret har ikke et fast en
semble, men inviterer folk til å 
være med på sine oppsetninger.

«Elia», som kaller seg «Rød- 
brusteaterets "far", sier selv at 
han i teatersammenheng er full
stendig kompromiløs. Han har 
ikke tro på et demokratisk tea- 
terstyre, og vil helst kontrollere 
hele prosessen selv.

-I det øyeblikket jeg ikke får 
være med på å påvirke teaterpro
sessen, så er jeg ikke i teateret 
lengere. For tiden jobber jeg med 
teater på to plan. I Fyllingsdalen 
Nye Teater er jeg institusjon
alisert, hvor min påvirkning er 
liten. Her var jeg bare med på å 
lage kostymene, mens i «Rød- 
brusteateret» er jeg med på å be
stemme alt fra begynnelsen. Jeg 
og Elvestad gjør alt forarbeidet 
ferdig før vi henter inn folk. 
Elvestad, som var den som fikk 
meg med på revy, er også den 
eneste jeg kan 
samarbeide med.

Deres neste 
felles prosjekt blir 
en oppsetning av 
«Robin Hood», 
hvor de planleg
ger en spesiell 
versjon av denne 
klassikeren og en 
utstrakt bruk av 
statister.

Eliassen har 
nå begynt på sin 
fjerde sesong i 
Bergen ved Fyl- 
ligsdalen Nye Te
ater. Før rollen 
som Ole Brumm 
har han vært med 
i andre bamefore- 
stillinger som 
«Pippi Lang
strømpe» og «Jungelboken».

-Jeg fikk noen fine tilbud fra 
Bergen, og det jeg driver med i

- Det er ikke 

noen hemmelig
het at jeg får 

endel tilbud. Så 

jeg prøver å 

være litt selektiv. 

Hva innebærer 

de tilbudene jeg 
får, hva koster 

det meg 

personlig.

Junge Eliassen, populært kalt "Elia", har klare meninger om det å være skuespiller.

Bergen har helt andre dimensjo
ner enn det jeg drev på med i 
Tromsø. Jeg trives en del i Ber
gen, men drømmen er å kunne 
leve av det her oppe, og lage fri- 
teater med dem jeg ellers jobber 

ilag med. Tilbu
det om å spille 
Ole Brumm er 
mitt fjerde enga
sjement, og jeg 
tror det er drøm- 
merollen for 
mange skuespil
lere. Jeg hadde to 
drømmeroller 
veldig tidlig; Ole 
Brumm, Horatio 
i «Hamlet». Nå 
ser det også kan
skje ut til at jeg 
får spille «Karl- 
son på taket».

Eliassen har 
nå gjort 97 fore
stillinger som 
Ole Brumm, og 
har sine bestem
te meninger om 

sin rolleskikkelse. For mange er 
Ole Brumm etterhvert blitt et 
kultsymbol, men tolkningen av

en enkel, men filosoferende bjørn pen som jeg snakker om, det de
vil ikke «Elia» være med på. re kaller naivitet. Her er det bare 

-Han er veldig 
dum, fordi han 
bruker så lang tid 
på å finne ut av 
ting. Men han er 
ikke så dum at han 
buser ut med ting. 
Han går rundt og 
tenker veldig len
ge, han er ikke den 
kjappeste i verden. 
Jo lengere han får 
tenkt, jo bedre løs
ninger kommer 
han ut med. Tolk
ningen min er en veldig teatralsk 
tolkning, det er det som er så 
artig med Ole Brumm; alle har 
hver sin tolkning av hvem og 
hvordan han er. Min barndoms 
Ole Brumm er en helt annen enn 
den Ole Brumm jeg jobbet meg 
frem til ut i fra det manuset jeg 
jobbet med. Og han er dum. 
Han er veloverveid dum. Han har 
ikke mye vett.

Det er ikke bare smarte sann
heter innpakket i ekstrem naivi
tet?»

-Nei, kanskje er den dumska-

- Jeg er etter
hvert sluttet å

være en person, 

jeg er blitt mer et 

begrep.

snakk om be- 
grepsvending, 
det er bestandig 
sånn.

Han finner 
også en del lik
heter mellom 
seg og sin rol
leskikkelse.

-La oss ta 
utgangspunkt i 
den måten dere 
oppfatter Ole 
Brumm som 
kultfigur. Han 

er veldig resonnerende, veldig 
frem og tilbake,og han bruker 
lang tid til å komme frem til en 
løsning. Og slik er vel jeg og. Og 
så er jeg egentlig ganske snill.

Forestillingen kommer hit til 
Tromsø den 27. september.

ILNina Hellerud, 
Verena Wolf og
Geir Martinsen (fotoj
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Revymafiaen kaller de 

seg, den nye revygrup

pa i Tromsø som har 

spilt revyen «Gammelt 
nytt» på Folkets hus i 

vel ei uke. Initiativtaker

ne er Terje Trollvik og 

Øyvind Hilmarsen. De 

kan fortelle at navnet er 

ironisk og henspiller på 

at noen mener revymil
jøet i Tromsø består av 

en «mafia» der det er 
vanskelig å få innpass.

ltEllisiv Lindkvist og 
An-Magritt Gjertsen (foto)

REVYMAFIAEN
Gammelt nytt består av om

trent halvparten gamle nummer 
der et er henta fra Tindtrollrevy
en, ett fra Polarshow og resten 
fra gamle bragerevyer. Andre 
halvparten har ensemblet skre
vet eksklusivt til denne revyen.

Øyvind og Terje forteller vi
dere at mange av skuespillerne 
er skolerevyinstruktører som har 
lyst til å stå på scenen igjen. In
tensjonen er at folk skal ha det 
artig.

-Vi 'e fornøyd 'viss folk flire, 
opplyser Terje. Og det har slått 
godt an. Revymafiaen har spilt 
to forestillinger hver dag i ei uke. 
Siste forestilling kl 21.00 har som 
regel vært stappfull, mens første 
forestillinga har vært noe laber. 
Rent økonomisk tror de det vil 
gå opp i opp. Alle jobber på ide
alistisk basis.

-Få med at vi ikke har kom
munal støtte eller underskudds- 
garanti, sier Øyvind.

De starta øvinga 8. august og 
har jobba i tre intensive uker. 
Det meste er sjølinstruert, men 
Finn Arve Sørbøe fra Påtrynete- 
ateret og Hege Østbye som går 
på danseskole i England kom og 
hjalp til med siste hand på ver
ket. Målet til Terje og Øyvind er 
at revyen skal bli en årlig affære 
som settes opp hver høst når folk 
og studenter begynner å komme 
tilbake. Ensemblet vil bli det sam
me til neste år såfremt skuespil
lerne ønsker å være med.

Navnet Revymafiaen henspil* 
ler på at noen mener revymil

jøet i Tromsø består av en 
«mafia» der det er vanskelig å 

få innpass.

Gammelt 
nytt

I revue, eg.I H/ J / gransking), I mønstring; I lvEktZ/ oversikt; lett I °% underhol-I " dende teater-
Trnrp forestilling 1 LAI til bysge; over 

aktuelle hedel- 
ser, ofte med sang, dans og 
stort utstyr (Aschehoug og 
Gyldendals leksikon).

Revy-revy har noen kalt 
denne revyen for å understre
ke sjangeren til denne fore
stillinga. Man kan mene hva 
man vil om revy i seg sjøl, og 
det gjør man vel også. Gam- 

I melt nytt er underholdende i 
sin sjanger. Tittelen er tref- 

: fende, ettersom det som stort 
sett presenteres er gammelt 
nytt, sjøl om noen av num- 
meme tar komet på aktuelle 
hendelser. Åpningsnummeret 
spiller på feiringa av Tromsø 
bys 200 års jubileum tidlig i 
sommer. «En anelse dødt» er 
et lattervekkende nummer om 
to kvinners menstruelle lidel
ser som reklamen klarer å ku
rere. Replikkene til aktørene 
her er henta fra ferske rekla
mefilmer, om enn noe om
skrevet. «M&M» er også ar
tig, en sangtekst der de bru
ker Crash Test Dummies 
kjente melodi mmm. Mens 
«Bytur» sketsjene 1, 2 og 3 
går på det eldgamle «bone i 
byen», der dumme landsens 
folk kommer til byen og 
skjønner svært lite.

Revyen har klart å holde 
en viss aktualitet, men er så 
godt som blotta for politisk 
innhold, om man ikke opp
fatter «Lettkokt» om Ung
dommens hus som et spark 
til de tidligere Ungdommens 
Hus brukerne. En revy som 
denne skal være morsom, det 
var jo også intiativtakemes in
tensjon. Når de da forsøker 
seg med et «seriøst» nummer, 
en patetisk hyllest av en bal
lade til Tromsø by, blir det 
nesten pinlig. Heldigvis kom
mer «Dynastiet anno 1794» 
rett etterpå og lar oss få le 
igjen, en operaparodi med 
kjente melodier til nye tek
ster der kjærlighet, sjalusi og 
død er hovedingredienser. Alt 
i alt var det mye latter i salen. 
Endel sluttpoeng var riktig
nok ikke særlig gode, men 
Tromsø er liten og vi er glad 
for ethvert kreativt tiltak, er 
det ikke så?

Byen Tromsø - med
Boka om 

Tromsø fra foto
graf Yngve Olsen 
og tekstforfatter 
Skjalg Andreas
sen er blitt ei feit

ft Al/ bok i ordets retteQyK forstand. Bildene
formelig renner 

av gråtoner og teksten er med 
feite bokstaver. Akkurat som 
Tromsøværingene selv prater fett

og stort. Boka er skrevet som en 
gave til Tromsø by, i annledning 
200 års jubileet - en by disse to 
guttene er helt fortapte i, på godt 
og vondt. Mest godt. Som den 
gaven dette er til byen må man si 
det er en god gave også til dem 
som bor der og har sitt hjerte 
der. For boken er svært så hjerte
lig. Til og med “gutan på kaia” 
er beskrevet på en forherligende 
måte, og de to får nærmest den-

STORE bokstaver
ne gjengen til å virke som en 
nødvendig del av Tromsø. Og 
som en nødvendig målestokk for 
de vellykkede. Boka sin måte å 
si ting rett fram på er grei og 
gjør den behagelig å lese, og bil
dene er så profesfjonelt bearbei
det i mørkerommet at det er en 
fryd å hvile øynene på dem. No
en kunstnerisk bok er det ikke, 
noe den vel neppe er ment å væ
re heller. Men man kjenner seg

igjen selv om man er “bone” og 
ikke fra byen. Forøvrig ett tema 
som kommer opp til det kjed
sommelige i alle deler av boka.

Men alle som har ett forhold 
til Tromsø bør unne seg denne 
boka, den er absolutt verdt pri
sen på i underkant av 200 kro
ner.

U
Geir K. Ronland



nr, 8 20 13. september 1994 KULTUR

Kroken på 
døra for
konserter
i Tromsø?
Peppes Pizza flytter inn og Borti Nat
ta ut. Resultat: byen står uten en kon
sertscene av noenlunde format Og 
dermed brenner det et blått lys for i 
første omgang Polar Music Festival, 
og i neste omgang alle større rocke- 
konserter. Utropia har prøvd å finne 
ut hvor prekær situasjonen er.

Torgeir Aasmo, profesjonell 
konsertarrangør i Tromsø gjen
nom flere år og styremedlem i 
Polar Music Festival har (ikke 
uventet) synspunkter nok på 
dette til å fylle halve avisa. Her 
er et utdrag.

- Det er en myte at utelivet i 
Tromsø er så bra, sier han.

- Det er tendenser til selv- 
tilfredshet og stagnasjon i bran
sjen. Utestedene er godt for
nøyd med å selge øl over disk, 
og bryr seg i mindre grad om 
den kulturelle siden av saken. 
Det er økonomisk langt trygge
re å selge øl enn å gamble med 
konsertarrangementer. Særlig 
med de køene vi ser ute på by
en i helgene nå om dagen.

Aasmo etterlyser også folk i 
bransjen med «peil» og mener 
at det nå er mest tilfeldigheter 
som styrer. For det krever nem
lig planlegging og tålmodighet 
å bygge opp et konsertsted. 
Man må være forberedt på en 
og annen baksmell underveis.

Derfor trengs det både guts, 
pågangsmot og idealisme for å 
profilere et utested som rocke- 
scene, og disse egenskapene er 
ifølge Aasmo ikke altfor frem
tredende i restaurantbransjen i 
byen.

Han innrømmer dog at det 
ikke er mange plasser i byen 
som egner seg noe større som 
konsertlokale, og at det er mye 
arbeid og lite å tjene på å ar
rangere konserter. Blant de 
som har vært villige til å ta 
dette bryderiet, framhever han 
spesielt Blå Rock.

- De har lenge vist uvanlig 
velvilje når det gjelder konser
ter. Og det er også tendenser 
til initiativ ellers i bransjen. For 
eksempel ønsker Carl Johan nå 
å bli det nye live-stedet. Det 
synes som Borti Nattas forsvin
ning har gjort at man har gjen
oppdaget markedet. Men det 
er litt sent nå. Jeg har alt fått 
signaler fra managere og im- 
pressarioer sørpå om at det er 
dalende interesse for å arran
gere konserter i Tromsø. Dette 
betyr ikke at ikke mange band 

er interesserte i å spille i byen. 
Tromsø er populær blant artis
tene. Men mangelen på en stør
re scene gjør at sjansene for å 
gå i pluss er drastisk reduserte. 

Nå henger jo også Polar Mu
sic Festival i en tynn tråd, i og 
med at man er avhengig av å få 
leie Brygga (det tidligere Ung
dommens Hus) som hovedsce- 
ne med dertil hørende skjenke
bevilling. Det er nemlig ingen 
andre konsertlokaler i byen som 
etter festivalkomiteéns syn eg
ner seg som hovedscene.

Og hvis Polar Music Festi
val må avlyses, vil dette ifølge 
Aasmo være en direkte katas
trofe for konsertlivet i byen. Da 
blir Tromsø radert fra rocke- 
kartet, og enda færre turneer 
vil nå opp hit.

Dette vil igjen bidra til å 
føre Tromsø inn i en kulturell 
bakevje ettersom rockekonser- 
ter også er med på å markeds
føre Tromsø som kulturby eller 
«Nordens Paris». Nå går det 
mer i retning av finkulturelle 
arrangementer.

- Det er ikke noe galt med 
finkultur, sier Aasmo. Det er 
bare det at den utelukker et stor 
del av publikum. Og rock er 
også en svært viktig del av kul
turen vår.

I løpet av intervjuet dukker 
et annet medlem av festivalko
miteen opp. Det er Esben Hel- 
mersen, også gammel traver i 
bransjen med en fortid fra klub
ben Rock Absinth.

- Utestedene i Tromsø er en 
samling støvkafeer og naust, 
mener han.

- Det er pinlig. Kulturland
skapet er negativt. Avviklin
gen av festivalen i fjor hjalp 
riktignok forståelsen for beho
vet for en konsertscene blant 
både kulturpamper og publi
kum. Men det er en fare for at 
det nå blir feil folk som over
tar. Feil folk sitter med penge
ne. Og blir vi nødt til å avvikle 
festivalen på en samling små- 
scener, vil dette skuffe forvent
ningene festivalen i fjor skap
te.

Konsertarrangør, Torgeir Aasmo, går en mager konserthøst i møte.

Passive studenter
Aasmo er også litt forundra 

over at ikke studentene har gre
pet fatt i noe av denne proble
matikken. Studentstyret har 
vist lite initiativ. Og når noen 
studenter i vår stelte i stand 
konsert med YM-stammen i 
aud. max, møtte bare 150 styk
ker opp.

- Muligens kan noe av den
ne passiviteten skyldes man
glende tradisjon og samhørig
het, og fraværet av et eget stu- 
dentsted, spekulerer han.

- Men det sier jeg, at re
staurantbransjen skjelver i buk
sene for den dagen studentene 
får et eget sted!

Som de fleste nå vet, er 
«Brygga», det tidligere Ung
dommens Hus, aktuelt som nytt 
studenthus. Utropia har prøvd 
å finne ut hva som skjer, men 
det er fortsatt fint lite konkret å 
få ut av både kommunen og stu
dentstyret. Mye tyder imidler
tid på at ting kan være på gang 
etter at ungdommen nå er kas
ta ut. (Selv om vi selvfølgelig 
slett-aldeles-ikke applauderer 
utkastelsen.) Følg med! Be

slutningen vil bli tatt i umid
delbar framtid.

Rogers?
Vi har også snakket litt med 

Kent Vikbjerg på Platebaren, 
som er mannen bak James 
Brown-konserten i Polarhallen 
i vår og nå også Hanne Boel på 
samme sted.

- Det er riktig at vi mangler 
en scene for å arrangere større 
ting. Det er ikke bestandig det 
går like bra å arrangere i Po
larhallen. Ellers er Kulturhu
set mye opptatt og det er van
skelig å slippe til. Alternativet 
er Fokus Kino, men også der 
har man samme problemet. 
Men det er altså ikke mangel 
på velvilje fra kommunen eller 
Tromsø Kino som er proble
met. Jeg har flere aktuelle navn 
på programmet utover høsten, 
men er avhengig av en litt stør
re klubbscene for å kunne av
vikle konsertene.

Vikbjerg ser ikke så svart 
z på utsiktene til å få nettopp det

te. For eksempel er det to ek
sisterende utesteder som nå 
skal, eller holder på å bygge 
om. Deriblant Rogers(!) men

Ji 
n 
1 

for å få noe som er helt midt i v 
blinken, tror han nok det må 1 
bygges et helt nytt lokale. I < 

Og dermed hiver vi oss på 
telefonen for å spørre folka på e 
Rogers hvordan de har tenkt seg e 
dette. ;r

Markedssjef Harald Hansen if 
er svært forhåpningsfull angå- < 
ende stedets sjanser til å gjøre je 
det bra på konsertfronten.

- Vi kommer til å åpne i e< 
midten av måneden. Kapasite- n 
ten blir på omkring 400 tilsku- 5 
ere, og vi vil ha anledning til å 
ta inn større band. Dette har 
vært under planlegging i ett års i 
tid og har ingenting med steng- er 
ningen av Borti Natta å gjøre. !§< 
Klarer vi å få folk til å komme, 
har jeg stor tro på at dette kan lrt 
gå bra. f

Han forteller videre at ste-!t' 
det nå vil satse på en mer rocka Ps 
og røff profil i forhold til disco- *Je 
en som før har dominert lokale
ne. Og man har allerede sikret 
seg konserter med Marius Mul
ler, Ingenting og Trp Små Ki
nesere i høst. Det arbeides og
så med flere, som for eksempel 
Bel Canto. Hansen ser heller 
ingen hindring for at Rogers
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an være med pa a arrangere 
olar Music Festival. Så kan- 
je et sted som til nå har vært 
indre populært blant studen- 
je kan bli byens nye konsert
ene?

Blues og kos
Geir Sandal på Carl Johan 

an bekrefte at man satser på 
ledet som en live-scene, men i 
t mindre skala.
- Vi har en kapasitet på 250- 

)0 personer avhengig av hvor- 
m vi setter opp scenen. Og vi 
isker å være et lunt og kose- 
I kjellerlokale hvor folk kan 
mime og høre levende mu
ck for en rimelig pris. Tors- 
igene vil bli bluesbaserte og 
har et samarbeid med blues- 
ubben for å dra i gang dette, 
lers satser vi på et variert kul- 
rtilbud.
Han sier også at man kom

er til å avvente hva som skjer 
annet hold før man satser på 

ne større band. Men profilen 
1 fortsatt ligge på hyggelig at- 
osfære og kontakt mellom pu- 
ikum og artister. Her anty- 
rvi at man kanskje kan sam- 
enligne det med Kjellem... 
[en det vil Sandal aldeles ikke 
ire snakk om. Verre reklame 

an han knapt tenke seg!
■ Dessuten kommer vi til å 

gge opp til litt andre aktivite- 
r enn bare høy rockemusikk 
gøl, legger han til.

■ Som for eksempel spille
nder. Vi tror det kan være 
nt. Og vi satser på et allsidig 
iblikum. De fleste som kom
er hit er mellom 23 og 40 år.

1 lgjen? Fra fjorårets Polar Music Festival (arkivfoto).

Polar Music Festival
i fritt fall...

Her kjem dampen»
Nærmere deadline snapper 
også opp en positiv nyhet 

li at man på Dampen pub/ 
iritim kafeteria holder på å 
ine i stand et større konsert- 
tale. Nå er neppe dette ste- 
tsom er best kjent blant stu- 
ntene i Tromsø. Vi tok kon- 
it med Odd Egil Nilsen på 
impen Pub for å finne ut hva 
tte var for noe.

■ Jo, kommende helg kom- 
#vi til å ha et åpningsarran- 
ment, hvor vi satser på en 
1 lokale band og kanskje en 
frvedattraksjon i tillegg. Vi 
J ha en kapasitet på 500 gjes- 
t eller fler.
Avgjørelsen om å bygge om 

r etter det vi hører tatt for gan- 
p kort tid siden. Og den inne- 
Fer en total omlegging av 
pften av stedet. Man vil satse 
Pen flerkulturell profil, kan- 

med samarbeid med jazz
len og Rikskonsertene. 
R andre ord en hevning fra 
^hg diskoteknivå. Ellers sat- 
;s det på jevnlige konsertar- 
fogementer i samarbeid med 

Ipsmo, Vikbjerg og andre. For 
mange som antagelig ikke 

Br hvor Dampen Pub er, så 
ler den i andre etasje i Kir- 
hta 1, i samme bygg som 
^grutekontoret.

Etter det vi kan skjønne, ser 
altså ikke helsvart ut med 

lsyn til brukbare konsertlo- 
er i byen. Får man nå i 

avviklet en brukbar roc- 
.estival, ser det enda bedre

Torgeir Eikeland og
Thomas Harris (foto)

...og det uten sikkerhetsnett. Sist torsdag holdt styret i Polar Music Festi
val (PMF) pressekonferanse hvor de kunne opplyse at politikerne er i ferd 
med å spenne beinkrok for arrangementet. For uten 
ingen festival.

-Det ser ut som dette skyl
des et problem oppe i hodet til 
politikerne, sier Monalf Figens
chau, styreleder i PMF. (De 
andre i styret er Esben Helmer- 
sen, Torgeir Aasmo og Erling 
Stensrud.)

- Bevillingsutvalget har 
nemlig gitt negativ innstilling 
til vår søknad om en ukes skjen
kebevilling på Brygga. Ellers 
er man i kulturavdelinga svært 
positiv til at vi skal få bruke 
stedet til hovedscene. Det ser 
imidlertid ut som man som en 
ren botsøvelse vil nekte oss å 
selge øl der fordi rusmisbruk 
var en av årsakene til at huset 
ble tømt. Man er åpenbart redd 
for signaleffekten.

- Det virker som mange po
litikere har et nærmest religi
øst forhold til Brygga, skyter 
Esben Helmersen inn.

- Slik situasjonen er nå, er 
den ganske enkelt et ubenyttet 
stort lokale, som vi ikke får sel
ge øl i fordi den har den fortida 
den har.

PMF var i utgangspunktet 
skeptiske til å bruke Brygga 
som scene fordi den har et så 
belastet rykte. Alt i vår fikk de 
forespørsel fra kommunens kul
turavdeling om de ikke var in
teressert i å bruke stedet. Når 
nå Brygga gjenstår som eneste 
alternativ til hovedscene, blir 
det altså satt bom for skjenking.

- Det er bare å innse at for å 
trekke folk til en rockefestival i 
dag, må man ha ølservering., 
sier Figenschau.

- Slik er det bare, enten man 
liker det eller ikke. Det er alt-

så ikke for å tjene penger at vi 
vil ha skjenking. Vi kommer 
også til å hyre inn et profesjo
nelt vaktselskap til å ta seg av 
servering og vakthold.

PMF stiller også et stort 
spørsmålstegn ved at man nek
ter skjenkebevilling til et seri
øst kulturarrangement, mens 
byen ellers er full av skjenke
steder som for en stor del base
rer seg på å helle øl ned i stru
pen på folk for 40 kroner halv
literen.

Eneste alternativ
Ifølge festivalkomiteen er 

det pr. dags dato ingen andre 
steder som egner seg godt nok 
som hovedscene for festivalen. 
Det fins enkelte plasser som 
godt kan brukes til konserter, 
men ingen som holder mål for 
de helt store evenementene. El
lers har man tråla byen for al
ternativer. Polarhallen er for 
usentral. Telt er for dyrt med 
alt det fører med seg. Parke
ringshuset nedenfor SAS-hotel- 
let var perfekt helt til det i be
gynnelsen av måneden ble re- 
vet(!). Derfor har stemningen 
i festivalkomiteen fra tid til an
nen vært mildt sagt laber. Ak
kurat nå ser det ut til at man 
mest flyter på galgenhumor et
ter hvert som tida begyner å 
renne ut. Festivalen er nemlig 
berammet til å starte allerede 
17. oktober, og før det er det 
ikke så rent lite som må ord
nes.

- Dampen Pub ville eventu
elt kunne brukes når den er fer
dig ombygd, sier Aasmo.

- Men tida er for knapp til 
at vi kan gamble på at det går i 
orden.

Dermed kan man ikke som 
i fjor kjøre lokale band paral
lelt med de større navnene. Det 
har man ikke råd til. PMF un
derstreker derfor viktigheten for 
byens musikkmiljø i å få en ho
vedscene, slik at lokale band 
kan få prøve seg foran et større 
publikum.

- I og med at vi nå er nødt 
til å si ja eller nei til en del av 
de aktuelle banda, kan det hen
de at vi kjører en småscenefes- 
tival hvis vi ikke får Brygga, 
sier Torgeir Aasmo.

- For vi er jo forpliktet til å 
oppfylle kontraktene. Og blant 
de aktuelle navnene har vi ting 
som Motorpsycho, Steve Wynn 
Quartet, finske 22 Pistepirrko, 
Hedningarna, Atomic Swing, 
Weld, House of Freaks, Vamp 
og annet som ennå ikke er klart.

Men PMF ser flere proble
mer i å avvikle festivalen på 
denne måten. Et viktig mo
ment er at man vil skuffe for
ventningene fjorårets suksess 
skapte. Slik man har lagt opp 
løpet, har man satset på en 
gradvis oppgradering fra år til 
år. Fjorårets festival hadde et 
budsjett på bare 400 000 kro
ner, og gikk med et lite over
skudd.

- Dette kvalifiserer nærmest 
til plass i Guinness Rekordbok, 
hevder Figenschau. Det er 
nemlig helt unikt at en musikk
festival går i pluss første året 
den arrangeres. Men vi kan 
ikke gjennomføre festivalen av

skjenkebevilling;

ren prestisje og gå med tap. For 
vi står personlig inne for mid
lene. Så det tredje alternativet 
blir å droppe hele greia.

Viktig for Tromsø som 
kulturby

Gutta i festivalkomiteen er 
også ivrige etter å understreke 
hvor stor betydning festivalen 
vil ha for å holde Tromsø på 
kulturkartet. For eksempel vil 
den bli byjubileets hovedarran- 
gement i oktober. Dessuten blir 
den barentsregionens kulturar
rangement i 1994. Fordi den 
stabler på beina en del band fra 
Nordkalotten, får den støtte fra 
Barentsutvalget.

- Dessuten blir den del av 
åpninga av Nord-Norsk Kul
tursenter, opplyses det.

- Åse Kleveland kommer 
dit, og vi har skrevet og bedt 
henne åpne PMF også. Dessu
ten faller den sammen med 
Nordisk Råds sesjon som i år 
er lagt til Tromsø. Altså vil et 
stort pressekorps befinne seg i 
byen akkurat denne uka.

Som man skjønner vil det 
bety en del for Tromsøs image 
som kulturby å få avviklet en 
skikkelig rockefestival. Nå ven
ter man bare på formannska
pets avgjørelse angående skjen
kebevilling. Den faller 19. sep
tember, som dermed blir dead
line for PMF’s være eller ikke 
være.

Torgeir Eikeland
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And there was much rejoicing! For de fleste vi har snakket med er svært så fornøyd med filmklubbens 

hostprogram. Her er nok av snacks både for de blodtørstige og for de dype. Og dessuten mye 

spennende for den filminteresserte som vil ha supplement til det som går på kino.

Høstprogrammet er demokra
tisk avgjort innad i filmklubbens 
styre, og baserer seg for en stor 
del på ønsker fra medlemmene. 
Særlig filmer av Jarmusch og 
Woo har vært etterspurt. Og 
klubben har klart å følge opp med 
to av førstnevntes filmer. «Stran
ger than paradise» har alt blitt 
vist og senere kommer også 
«Down by Law». John Woo’s 
hysterisk voldelige «Hard Boi
led» kan nytes som nattkino sent 
i november.

Styreleder Hilde Bjørnå i 
filmklubben forteller at det gjer
ne er problemer med distribu
sjon og importmuligheter som 
hindrer dem i å sette opp filmer 
de vil ha. Og da kan det bli aktu
elt å importere filmer selv. Men 
også slikt kan bli vanskeligere 
fordi man i utlandet nå blir mer 
skeptisk til å låne ut filmer av 
frykt for piratkopiering.

Hilde Bjørnå er godt tilfreds 
med filmklubbens oppslutning. 
I fjor hadde man 800 registrerte 
medlemmer. De mener også at 
klubben har klart å skape et svært 
godt tilbud i tillegg til det kinoe

Variert film-meny!
ne klarer å stable på bena. Sær
lig tatt i betraktning at klubben 
ikke mottar økonomisk støtte av 
noe slag og heller ikke dispone
rer eget lokale. Verdensteateret 
låner man nemlig bare av Trom
sø Kino.

Tema
Temaet denne høsten er ame

rikansk uavhengig film, som man 
kan lese mer om i høstens pro
gramhefte. Her er det en del rare 
lavbudsjettsfilmer som mange av 
dagens studenter var for unge til 
å få med seg da de kom. Som for 
eksempel kultklassikeren «Era- 
serhead» av David Lynch.

Galskap i tråd med studente
nes ofte morbide humor finner vi 
også på høstens program. For 
eksempel ser kommende fredags 
nattvisning av «Ruben og Ed» 
lovende ut i så henseende. Den 
handler blant annet om å begra
ve en frossen katt i Utah-ørke- 
nen...

HAR DU LYST TIL Å TRENE 
JAZZBALLETT ELLER MODERNEDANS ?!!!!

KAN TILBY DEG...
Jazzballett - (for litt øvet) : Mandager kl: 19.00
Moderne dans - (for litt øvet) : Tirsdager kl: 19.00
Moderne dans - (for nybegynnere) : Torsdager kl: 19.00

STED: Rådstua, Vestregate 48.

PRIS: Kr. 900,- for 14 uker

For mer informasjon eller påmelding ring oss På
Tlf: 776 86619, man-fre kl: 11.00 - 14.00.

Fra "Down by Law” som filmklubben viser 12. november (fra "Z”).

Leder i Tromsø Filmklubb, 
Hilde Bjørnå (arkivfoto).

Et undertema er forresten så
kalt «bodyhorror», representert 
ved «Tetsuo 2» , «Frankenstein», 
«The Incredible Shrinking Man» 
og «Alien 1/2/3». Videre satses 
det i høst på kortfilmer som for
rett til hovedvisningene.

Filmklubben satser nå på å 
profilere seg sterkere utad i for
hold til både media og publikum. 

Et ledd i dette er til dømes de 
nye t-skjortene deres. Høstens 
program står på ryggen, så da 
slipper man å lure på hva som 
går til helga.

Idealisme?
Det er langt fra bare sære fil

mer som er satt opp i høst. Klub
ben er avhengig av noen sikre 
«bankersfilmer» for å trekke folk 
så de får råd til å sette opp sma
lere ting. «A Hard Days Night» 
bør for eksempel være en sikker 
hit med oppmøte av både gam- 
mel(?) og ung. Trippelvisningen 
av «Alien 1/2/3» kan vel også 
spille inn noen kroner hvis folk 
gidder å se dem ennå en gang. 
Det understrekes imidlertid at det 
å gjøre en visning til en «happe
ning» i seg selv har en evne til å 
trekke folk. Derfor kommer og
så Kate Goodnow fra Institutt for 
Massekommunikasjon i Bergen 
for å innlede denne maratonse- 
ansen. Hun har skrevet hoved

Tromsø Kommune, 
Sosialseksjonen, søker etter

STØTTEKONTAKTER
i ettervernet / ederuskapsvemet

Vi søker etter personer med integritet, trygghet og evne til 
selvstendig og målrettet arbeid.
Ta snarest kontakt med:
Ettervernsleder Kathe Beate Klavenes, tlf: 776 82394

=rFUNBETÅPNINGSFEST
Semesteret innledes med den tradisjonelle festen for alle studen
tene ved UiTø. Vi oppfordrer særlig nye studenter til å komme og 
bli kjent med sine medstudenter. Samtidig blir det:”ED! LARS bremNES BAND

"-En blanding av Jazz, pop og viser, der liketil saksofonen trakteres 
på dialekt. Denne mannen har en framtid!" (Tønsberg Blad)
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Medlemmer kr. 40,- andre 60,-
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fagsoppgave blant annet om 
morsrolla i disse filmene. (Mors- 
rolla til hvem? Sigourney Wea
ver eller det eggleggende mon
steret? Er de i så fall bilder på 
åttitallets morsideal?)

Sagt på spissen skal altså de 
«sikre» filmene skaffe penger til 
visning av mer sære filmer som 
man viser av hensyn til de få 
som vil se. Eller ut fra et enda 
mer idealistisk motiv om å få ting 
vist uansett! For noen filmer for
tjener å bli vist, selv om publi
kum skulle svikte. Da har man i 
alle fall fått tilbudet. Så vidt vi 
kan bedømme er imidlertid høs
tens program akkurat passe sært. 
Her er filmer mange har hørt om, 
men færre har sett. Og de mer 
ukjente tingene ser også spen
nende ut Derfor spår vi et meget 
bra semester for filmklubben.

11

Glanset 
filmblac

Filmmagasinet er siste nytt 
i den heller korte rekken av 
norske filmblader. Bak Film- 
magasinet står Geir Kamsvåg. 
Kamsvåg var også redaktør av 
dette lille og ganske uintres- 
sante filmbladet som alltid lå 
og slang i foajen på kinoen. 
Vel, Filmmagasinet ligger 
imidlertid ikke å slenger på ki
noen, men står derimot pent 
oppstilt hos Narvesen til den 
nette sum av 45 kr per num
mer. Men hva får man egent
lig for disse 45 kronene; man 
får hundre sider med glanset 
papir og en masse fargebilder. 
Det kan virke som om redak
sjonen har gått beserk i film- 
byråenes arkiv over promoti- 
onbilder. Filmmagasinet er og 
blir et filmblad i den lettere 
sjangeren og det er nettopp det 
som også er meningen med bla
det. Så å angripe bladet for 
overfladisk behandling av film 
som seriøs kunst ville bare væ
re latterlig. Filmmagasinet er 
et blad for dem som elsker Hol
lywood film, filmstjerner og for 
dem hvis eneste tilmærmelse 
til filmmediet er å går på 
syver‘n hver søndag. Filmma
gasinet skal holde deg som 
filmforbruker orientert i den 
stadig voksende filmjungelen. 
Redaksjonen har lagt stor vekt 
på å har et vidt spekter av stoff 
i bladet. De har alt fra intervju 
med mer eller mindre kjente 
stjerner, anmeldelser, konkur
ranser og reportasjer fra filmin- 
spillinger. Et pluss skal de ha 
for sitt tilbakeblikk på filmhis
torien i spalten; «Før filmen 
fikk farger», som denne gang 
satte fokus på Film Noir. Selv 
om den ble altfor overfladisk 
Et tema som Film Noir kunne 
man med god samvittighet ha 
ofret et par sider til på. Film 
magasinet skal geleide deg 
mellom stolradene og ned i dei 
rette kinosete. Bladet legger 
stor vekt på å være forbruker 
vennlig. De ulike filmene blir 
rangert etter god gammeldags 
ungdomsskole skala, der S er 
det beste og Lg det dårligste 
Dette kan kanskje si noe ofi 
hvilke målgruppe man sikter 
seg inn mot som lesere av bla 
det. Norsk film er en ting re 
daksjon vil skal stå som en sen 
tral ting i bladet. Dette er ab 
solutt et tiltak som er prisver 
dig. Det spørs bare om de klarer 
å følge det opp. Man vet jo a' 
erfaring at norsk film ikke ak 
kurat er det som selger best.
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Mot Vannmannens Tid
•Å definere New Age- 

bevegelsen er som å 

spikre skjelett på veg

gen, sier innlederen. 

•Vel, det kan da umu
lig være så håpløst, 

tenker jeg, og ser for 

meg en flokk fanatike

re med lysende blikk i 

lystig allsang. Men jeg 

tar gruelig feil.

En dansk teolog ved navn 
David Dorland er invitert til 
Tromsø for å snakke om New 
Age. Vi befinner oss i Store 
Auditorium på MH-bygget. Et
ter min mening et svært upas
sende sted for så høytflyvende 
og mystiske saker som New Age 
- her bør man diskutere sakli
ge, vitenskapelige tema som 
kroppens anatomi og virussyk- 
dommer, ikke sjelelig balanse, 
reinkarnasjon og yoga.

Men David Dorland er svært 
så saklig. Jeg begynner å lytte.

-En av grunnene til at det 
er så vanskelig å si hva New 
Age er, er at bevegelsen ikke 
har noen fast struktur eller or
ganisasjon, fastslår David Dor
land. -Det finnes ingen egne 
kirker, ikke noe øverste organ, 
ingen ledelse. New Age består 
av mennesker som har et felles 
syn på hvorfor vi er her og hva 
vi bør gjøre med våre liv på 
jorden. Mange i New Age-be- 
vegelsen er tidligere kristne, 
mange definerer seg selv fort
satt som kristne. Men det fin
nes minst to gode grunner til å 
si at New Age-bevegelsen er 
noe eget, noe på siden av kris
tendommen: New Age bygger 
på ei forestilling om reinkarna
sjon, og den bygger på at men
nesket er kommet til jorden ikke 
for å bli frelst av Gud, men for 
å frelse seg selv.

Yoga og 
aurafotografering 

I følge New Age-bevegel- 
sens tidsregning befinner vi oss 
nå helt på slutten av Fiskenes 
Tid. Dette er kristendommens 
tid, og den har vart i omtrent 
2000 år. Den neste tidsalder, 
som vil ta til rundt århundre
skiftet, er Vannmannens Tid - 
eller med andre ord Den Nye 
Tid, The New Age. Dette vil 
bli en tid med høyere bevisst
het, større forståelse og bedre 
mennesker enn det kristendom
mens tid ga oss. Vi vil oppnå 
en universell fred og enhet, 
kjærlighet og broderskap mel
lom alle folk.

-En tiltrekkende tanke, el
ler hva?, smiler den danske teo
logen, og fortsetter i en litt mer 
kritisk tone: -Ideen er at men
nesket skal bruke livet sitt på å 
finne en annen vei, bygd på sje
lelig balanse og kontakt med 
en høyere verden. Dette oppnår 
man blant annet ved å prakti
sere yoga, utsette seg for hånds
påleggelse, akupunktur og 
healing. Noe av dette kan nok 
^æte greit nok - i beste fall er 
dct ikke skadelig. Men man skal 
v*re sikker på at «medisinman-

nen» eller instruktøren kan sine 
ting. Enkle yoga-øvelser kan virke 
mot sin hensikt hvis man ikke er 
sikker på at man gjør dem riktig. 
Man opererer med såkalte shakra, 
kraftsenter i kroppen. Den neder
ste shakra befinner seg i underli
vet, mens den øverste svever over 
hodet. Hensikten med yoga er å 

bevege menneskets bevissthet fra 
nederste til øverste shakra. Mange 
av øvelsene innholder spesielle 
pusteteknikker, og man kan helt 
klart bli både svimmel og kvalm 
av dette - men det spørs om det 
kan kalles «en høyere bevissthet». 
Aurafotografering er - i følge den 
danske presten - et eksempel på 

ren svindel.
-Det er synd å tjene penger 

på andre menneskers tro - men 
det skjer. Innenfor New Age har 
man en forestilling om at alle 
mennesker har en aura rundt seg, 
hvor sjelens tilstand kan «avle
ses». Enkelte fotografer påstår at 
de kan ta bilder av din aura, for 

så å fortelle deg hvordan du har 
det, rent sjelelig. Dette er selv
følgelig humbug og svindel fra 
ende til annen. Naturmedisin er 
en ting, fototeknikk noe helt an
net.

Vestlig og østlig filosofi
New Age tar opp i seg sym

boler og forestillinger fra alle de 
store verdensreligionene. Her fin
ner du hinduismens indiske lo
tus og taoismens yin og yang, 
begge symboler på sjelelig ba
lanse, du finner den egyptiske 
skarabé, et bilde på evig liv. Og
så den egyptiske pyramiden - et 
gammelt symbol for kraftsenter - 

er representert. Man kan også se 
islett av norrøn religion i form 
av verdenstreet Yggdrasil, som 
holder verden samlet.

-Et av de viktigste symbolene 
er kanskje sommerfuglen. Den 
har blitt helt sentral i den vestli
ge tolkinga av reinkarnasjon. 
Akkurat denne tolkinga er gan

ske interessant, fordi den sier noe 
vesentlig om forskjellen på øst
lig og vestlig tenking. I østlige 
religioner, for eksempel hinduis
men, er gjenfødelse en straff, en 
pine og plage for menneskene. 
Du fødes på nytt og på nytt, til 
stadig nye liv fulle av slit og strev. 
Målet med livet er å leve så «rik
tig» som mulig, slik at du opp
når frihet fra livet og evig hvile, 
eller Nirvana, så fort som mulig. 
Livet i seg selv kan aldri gi deg 
lykke. Lykke finner du bare i Nir
vana. I vestlig filosofi, derimot, 
har man ei helt motsatt oppfat
ning av hva gjenfødelse innebæ
rer. Gjenfødelse er i seg selv en 
velsignelse, fordi den gir deg 
sjansen til å samle erfaring gjen
nom mange liv. Dermed blir du 
et bedre og rikere menneske fra 
liv til liv, helt til du til slutt har 
levd så mange ganger at du er 
«utlært» i livets skole og bare 
har den endelige døden og evig 
hvile igjen. Når New Age-beve- 
gelsen bruker sommerfuglen er 
det nettopp denne vestlige opp
fatninga av gjenfødelse det sik
tes til: Det gjenfødte mennesket 
er som en vakker sommerfugl 
som trer ut av døden, puppen, og 
inn i et nytt liv som er rikere og 
bedre enn det forrige. Det er kan
skje ikke riktig å si at vi i Vesten 
har misforstått hva gjenfødelses- 
syklusene egentlig innebærer, 
men det er i alle fall sikkert at 
noe har forandret seg på veien 
fra Øst-Asia til Vest-Europa.

Venter ikke på Gud
Den danske teolog smiler og 

tørker panna etter den lange tira
den.

-For å gå tilbake til utgangs
punktet; New Age er en løs, for
holdsvis uorganisert bevegelse, 
som hele tiden definerer seg selv 
utifrå de oppfatningene som de 
mange tusen medlemmene me
ner er riktig. «-Lag din egen 
cocktail», skal noen en gang ha 
sagt, -kanskje en smule useriøst, 
men faktumet står fast: New Age 
består av mennesker som tror fullt 
og fast på at det er mulig for det 
enkelte menneske å gjøre noe for 
å endre både sin egen og sin 
nestes skjebne. De venter ikke på 
at Gud - eller for å ta et eksempel 
som kanskje ligger flere av da
gens mennesker nærmere, tekno
logien, - skal frelse dem. De me
ner at de gjennom sine handlin
ger kan frelse seg selv.

Sterkt budskap? Kanskje det. 
Men hvem vet - kanskje kommer 
totusenårs-riket og Vannman
nens Tid seilende opp en gang 
etter århundreskiftet. Ideen om å 
gå sitt eget liv etter i sømmene 
og endre sine egne handlinger, 
finne en balanse og et samspill, 
ligger tross alt ikke så langt un
na mange av dagens mer jord
nære bevegelser, for eksempel 
innen miljøvern. Og spiller det 
egentlig noen rolle om mennes
kene drives av tro på en høyere 
bevissthet eller frykt for atom
kraftverk, bare de tenker gjen
nom sin livsførsel? Hvis noen av 
de barna som var til stede i Store 
Auditorium sist fredag fikk med 
seg noe av David Dorlands bud
skap, så tror jeg han har en mi
sjon.
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Alfred Hitchcock ble født 13 
januar 1899. Han vokste opp i 
London-forstaden Leytonstone. 
Familien var katolikker og til
hørte den lavere middelklasse. 
Faren trodde på disiplin og streng 
barneoppdragelse. Han kunne til 
tider ta i bruk ganske utradisjo
nelle metoder for å få skikk på 
Alfred. Episoden hvor faren fikk 
en venn av seg som var politi
mann, til å låse stakkers lille Al
fred inn i en fengselscelle, må ha 
satt dype spor i unge Alfreds 
sinn. Han utviklet etterhvert en 
sterk følelese av frykt, en frykt 
for å bli innblandet i noe galt. Vi 

kan i ettertid konstantere at nett
opp dette med den uskyldige som 
mistenkes og forfølges av politi
et er noe som står sentralt i man
ge av Hitchcocks filmer.

Ensom gutt
Mye av ungdomstiden til

brakte Hitchcock i ensomhet. 
Han fattet imidlertid allerede i 
ung alder interesse for krimina
litet og kriminell adferd. Han 
tilbrakte derfor mye tid i Scot
land Yard Black Museum. Mord
sakene ved Old Bailey Court var 
også noe Hitchcock var svært 
opptatt av på denne tiden. Han 
var også svært interessert i tek
nikk. Han begynte derfor å stu
dere ved School of Engineering 
and Navigation, samtidig som 
han studerte kunst ved universi
tetet i London. Det var under 
disse studiene at interessen for 
film ble vekket. Han fikk sin 
grunnleggende filmutdannelse 
under stumfilmtiden. Noe som 
nok førte til at han så potensiale 
i å utnytte kameraet til det mak
simale.

Stumfilm
Hitchcock debuterte som re

gissør i 1925 med stumfilmen 
The Pleasure Garden. Dette ble 
ingen spesiell suksess. Det var 
først året etter med filmen The 
Loger at hans talent kom til sin 
fulle rett. Begeistringen for den
ne filmen bragte adjektivet 
«Hitchcockian» inn i filmsprå
ket. Filmen Blakcmail kom i 
1929 og var Englands første 
langfilm med synkronisert lyd. 
Hitchcock viste med denne fil
men stor talent for utnyttelse av 
lyden som et selvstendig virke
middel. Filmen ble en stor suk
sess hos både publikum og kriti
kere.

Til USA
I 1940 fikk filmprodusenten 

David O. Selznick overtalt 
Hitchcock til å dra til USA, hvor 
han siden oppholdt seg. Hans 
første film for Selznick var Re
becca. Rebecca fikk Oscar for 
årets beste film i 1940. Hans bes
te film fra 40-tallet er kanskje 
likevel Notorius (1946), med In
grid Bergman og Cary Grant i 
hovedrollene. Filmen karakteri
seres som romantisk thriller og 
er et godt eksempel på Hitch
cocks unike evne til å utrykke 
følelser som mistenksomhet, 
misunnelse, sjalusi, begjær eller 
fortvilelse uten å bruke dialog. 
Her ligger nok også noe av hem
meligheten bak mye av Hitch
cocks suksess.

Andre aspekter ved hans suk
sess kan være hans omhyggelige 
og nitide forarbeid. Han var også 
ekspert å bygge opp spenningen 
ved hjelp av billed-komposisjo- 
ner, belysning, kamerabevegelse, 
klipping, sjokkeffekter, musikk 
og lydeffekter.

Likevel ligger nok hans stør
ste styrke i det at han er en god 
historieforteller og at han faktisk 
har gode historier å fortelle. 
Hitchcocks filmer er aldri kjede
lige, han klarer hele tiden å hol
de på publikum ved hjeip av hu
mor, uhygge og spenning, gjeme 
om hverandre.

Hitchcock er også meget gjen
nomtenkt i sin bruk av kamera. 
Han bruker kameraet bevisst til å 
ta stilling til episoder, personer 
og detaljer. Kameraet brukes for 
å presentere ett synspunkt eller 
en bestemt side ved situasjonen.

Intellektuelt mord
Repet (1948) er på mange 

måter ingen typisk Hitchcock 
film. Selv sier han at filmen brøt 
med alle hans prinsipper om film. 
Film skapes i redigeringen og 
montasje. Repet kan nesten ses 
på som et eksperiment med så 
lange kameratagninger som mu
lig. På grunn av at filmmagasi- 
nene ikke tok mer enn ca ni mi
nutter med film, så måtte over
gangene skjules ved at man «kjør
te» kameraet inn ryggen på 
personene eller bak en søyle. 
Handlingen i Repet er sterkt in
spirert av saken Leopold/Loeb. 
To kamerater beslutter å drepe 
en tredje kamerat for den «intel
lektuelle spenningen» dette med
fører. De legger han så i en kiste, 
plasserer den midt i stuen og in
viterer til selskap. Blant gjestene 
finner vi den dreptes far, forlo
vede, tante og gamle lærer. På 
grunn av filmens noe spesielle 
stil blir vi som publikummere 
også endel av filmen. Vi er hele 
tiden med i selskapet og det skjer 
ikke noe som vi går glipp av. Vi 
blir en gjest på lik linje med de 
andre, om enn noe mer usynlig.

Kikkeren I oss
Vindu mot bakgården er reg

net som en av Hitchcocks aller 
beste filmer. Den kom i 1954 og 
forteller historien om fotografen 
Jeff (James Stewart) som har 
brukket benet og sitter praktisk 
talt isolert i sin leilighet. Han får 
imidlertid regelmessig besøk av 
hjemmehjelpen Stella og kjæres
ten Lisa (Grace Kelly). Det blir 
etterhvert lange dager for Jeff og 
han kjeder seg mye. For å få litt 
spenning i livet begynner han
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Alfred Hitchcock er utvilsomt en 
av filmhistoriens mest sentrale 
regissører. Over en periode på 
femti år leverte han nesten seksti 
filmer. Den ene bedre og mer 
spennende enn den andre.

Dusjscenen i Psycho 
(1960) som Hitchcock 

brukte syv dager på å ta.

derfor å kikke på naboene sine 
med kikkert. Vindu mot bakgår
den begynner med at vi får se et 
nærbilde av en smilende Jeff. 
Han ser ut av vinduet og ser en 
liten hund fires ned fra en ve
randa i en liten kurv. Kamera 
vender så tilbake til det smilen- . 
de ansiktet til Jeff. Deretter ser 
vi en lett påkledd pike som tre
ner i sin leilighet. Når vi så ven
der tilbake til Jeffs smilende an
sikt ser vi nå på han som en 
kikker. For å få frem dette bru
ker Hitchcock den Russiske fil- 
mergissøren Pudovkins berømte 
montasje-teknikk. Teknikken 
gikk ut på å vise et nærbilde av 
en mann. Hans uttrykksløse an
sikt ble først fulgt av et dødt barn. 
Mannen virket da medlidende. 
Deretter fulgte bilde av en taller
ken mat. Mannen virket da sul
ten, selv om ansiktsutrykket hans 
forble det samme. Dennen me
get effektive teknikken gjorde 
Hitchcock seg bruk av når han 
skulle få frem kikkermotivet i 
filmen.

Et av de fortellertekniske triks 
som blir brukt i filmen er dette 
med at vi som tilskuerer får vite 
ting som hovedpersonen ikke får 
vite. Dette gjør at scener med 
dagligdags handling kan få en 
ny og hårreisende betydning. I 
Vindu mot bakgården får vi se 
alt fra Jeffs synsvinkel, bare med 
ett lite unntak. Mens Jeff sover 
får vi se noe7 som får oss til å 
tvile på om Jeff har rett. Når vi 
da senere hører en politimann 
som sier til Jeff: «Du tar feil, vi 
har øyenvitner på det». Da faller 
det oss ikke inn å tvile hverken 
på utsagnet eller øyenvitnet, vi 
så det jo vi også.

Høydeskrekk
En annen 

sentral Hitch
cock film er 
Vertigo (1958). 
Her møter vi Ja
mes Stewart 
som den tidlige
re politimannen 
John «Scottie» 
Ferguson. Nå 
jobber John 
som privatdek- 
tektiv og får i 
oppdrag å 
skygge en 
kvinne. John 
forelsker seg i 
kvinnen og hans liv 
mister totalt meningen når hun 
dør i en ulykke. Senere treffer 
han en kvinne som på en prikk 
ligner på hans tidligere kjæreste. 
Vertigo inneholder endel teknis
ke finurligheter. Blant annet det 
klassiske kysset mellom James 
Stewart og Kim Novak filmet 
med en 360 graders effekt. Må
ten det ble gjort på var at skue- 
spillerene stod på en plate som 
gikk rundt mens kameraet stod i 
ro og filmet. Effekten av det hele 
må kunne sies å være meget bra. 
En annen interessant ting var 
hvordan han løste effekten med 
det å føle svimmelhet. Det ble 
løst på den måten at Hitchcock 
kjører kamera ned mot avgrun
nen mens objektivet zoomer til
bake. Senere har Steven Spiel
berg brukt effekten i Haisommer 
og påstår at det var han som opp
fant den.

Sinnsykdom
Psycho (1960) er nok den 

mest kjente av alle Hitchcock si
ne filmer. Selv om fargefilmen

forlengst
Hitchcock likevel å spille inn fil
men i svart/hvitt. Når han fikk 
spørsmål om hvorfor, svarte han: 
«Because of the blood». Psycho 
er av mange regnet som Hitch
cocks beste film. I et intervju med 
Francois Truffaut sier Hitchcock 
selv om filmen: «Min største til
fredsstillelse var at filmen hadde 
så sterk effekt på publikum. Det 
føles svært tilfredsstillende gjen
nom filmkunst å kunne oppnå 
noe som minner om en massere- 
aksjon. Med Psycho oppnådde vi 
utvilsomt dette. Det dreide seg 
ikke om et budskap som skulle 
gripe publikum, det var heller 
ikke tale om de store skuespiller- 
prestasjonene, og heller ikke be
geistringen for romanen som 
skapte reaksjonene. Publikum var 
grepet av ren film».

var kommet valgte

Psycho er utvilsomt en av de 
best konstruerte filmer som no
engang er laget. Hver minste de
talj er nøye planlagt, ingenting

til tilfeldighetene.er overlatt
Hitchcock vet nøyaktig hva han 
gjør og hvorfor han gjør det. Ba
re på sekvensen om dusjmordet 
brukte Hitchcock syv dager og 
sytti forskjellige kamera vinkler. 
Dette er et godt eksempel på hvor 
grundig Hitchcock var med å 
skape effekter som skulle få frem 
de rette reaksjonene hos publi
kum. Psycho spiller åpenlyst og 
uhemmet på publikums følelser. 
De første førtifem minuttene av 
filmen bruker Hitchcock til å 
bygge opp sympati og identifi
kasjon med hovedpersonen Ma
rion Crane (Janet Leigh). Hal- 
veis i filmen dør imidlertid Ma
rion. Hun blir brutalt stukket 
ihjel under den etterhvert så be
rømte dusjscenen. Plutselig er 
filmen uten noen hovedperson. 
De andre karakterene i filmen 
har til nå bare vært bi-personer. 
Psycho bryter her med en sen
trale konvensjon i fortellerkun
sten. Hitchcock har nå publikum 
helt i sin makt. Nå blir etter
hvert vår sympati dreid over på 
den tilsynelatende hyggelige 
mannen Norman Bates (Antho
ny Perkins). Hitchcock bruker 
enkle manipuleringseffekter og 
leder publikum dit han vil. Da 
Psycho kom i 1960 kom det en- 
del kritikk som gikk på det at 
Hitchcock brukte sinnsykdom 
som et bærende element i fil
men.

De fleste av Hitchcocks fil
mer har forbrytelse som tema og 
med undertoner av filosofi, reli
gion og psykologi. Filmene har 
alltid en dypere mening. For ek
sempel kan Repet ses på som en

Scene fra filmen Repet, en 
film som kan sies å handle 
om humanisme og over- 
menneskefilosofi. 

film om humanisme og overmen- 
neskefilosofi. Vindu mot bakgår
den om kikkere og sensasjonslyst 
og Vertigo om skyldfølelse og vir
kelighetsflukt.

Statisten Hitchcock
Hitchcock er en av de få re- 

gisører som er blitt like kjent som 
filmstjernene. Ikke bare av navn, 
men også av utseende. Ingen an
dre regissører klarte heller aldri 
å få navnet sitt med så store bok
staver på filmplakaten. Hitchcock 
var også alltid med i filmene sine 
et lite øyeblikk som statist. Etter
hvert ble interessen for denne de
taljen så stor at han valgte å gjøre 
sin entre allerede i fortekstene. 
Slik at det ikke skulle distrahere 
tilskuerene for meget.

Til tross for sin kjendisstatus 
levde Hitchcock et rolig og tilba- 
ketrukket liv. Han avskydde spen
ning i sitt eget liv og uttalte en 
gang: «Mange tror at jeg er et 
monster, men jeg er kanskje den 
som er mest engstelig av alle». 
Det var få mennesker som kjente 
til hans angst og hvor sterkt han 
selv følte de følelsene han for
midlet til publikum.

Aldri Oscar
Til tross for sitt enestående 

talent som filmskaper, mottok 
Hitchcock aldri noen Oscar for 
sitt arbeide. Han ble nominert fem 
ganger, men nådde aldri helt opp. 
Likevel har han motatt flere ut
merkelser enn noen annen film
skaper. Han er blant annet blitt 
hedret som æresdoktor ved flere 
ulike universiteter. I januar 1980 
ble han adlet av Dronning Elisa
beth. Fire måneder senere, 29. 
april 1980, døde han.

Jørgen Flint
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Never Mind The Bollocks,

Here's Diddy Wah Diddy
Et stappfullt Blå Rock hadde møtt opp 

til årets musikkbegivenhet natt til 

første september. Endelig hadde 

Diddy Wha Diddy fått fingeren ut og 

bestemt seg for å slippe løs musik

ken sin til et lesehungrig publikum.

Realeasefesten til Diddy Diddy Wha 
Wha Diddy‘s første CD var et Diddy
uomtvistelig faktum. CD‘en bæ- skapte
rer navnet Diddy Wah Diddy og furore på
er et must for alle som bruker realease-
Dagblad-lista til å tørke seg r konserten
ræva. Skiva har et opplag på sjn p| gjå
1000 eksemplarer og er gitt ut Rock.
av gutta i bandet sjøl. Selskapet, 
heter forøvrig Sado polaris pro
duction.

Men som sagt, realeasefesten 
var et faktum og etter mye om 
og men og mye øl entra DWD 
scena kvart på tolv. Første låta 
var «Krypnin», ei god gammel 
DWD låt som handler om ver
dens sterkeste dop! Salen, hvis 
man kan kalle de to ståplassene 
framfor bandet en sal, eksplo
derte. Folk reiste seg opp, klatra 
i bjelker og tak for å få sett noe 
av det som foregikk på scenen. 
Lyden var upåklagelig, stemn- 
ningen høy, men fy faen for et 
lokale å arrangere konsert i. Blå 
Rock er utvilsomt ikke noe kon
sertlokale å lage sanger om. Prø- 

ver man å poge 
er sjansen me
get stor for at 
man med et li
te feilsteg flyr 
over bord fulle 
av øl. Men 
uansett om 
DWD hadde 
spilt på utedas- 
sen til betemora mi ville konser
ten vært bra. DWD kjørte på med 
kompromissløs knallhard punk. 
Vokalist Per-Ivar Jensen brølte 
og skreik som bare Biafra og 
Rotten kunne gjort etter han. 
Dette er han sansynligvis klar

over siden han med stor takt og 
tone avslørte sitt ego da første 
låten fra CD'en blei presentert - 
«Viva Per-Ivar». DWD var nok 
mest interessert i å drikke seg 
fulle og feire skiva, hvilket var 
dem vel unt. Da de etter en knapp 

time gikk av scenen til takfaste 
rop etter mer, var svaret ganske 
enkelt; -Vi skal bli fulle vi og!

u Karl Inge Skogholt og 
Andre Bruun (foto)

- VISSTE DU
- AT VI FORETAR 22.000 BOKBESTILLINGERI ÅRET?

- AT VI REGISTRERER OG MOTTAR CA. 6000 NYE TITLER HVERT ÅR?

- AT VI HAR REGISTRERT OVER 26.000 TILTLER SOM HAR VÆRT INNOM 

BOKHANDELEN I LØPET AV DE SISTE FIRE ÅRENE?

- AT VÅRE KATALOGER PÅ CD-ROM GIR OSS OPPDATERT INFORMASJON 

OM HVILKE ENGELSKSPRÅKLIGE TITLER SOM KAN SKAFFES?

- AT FORLAGSSENTRALENS DATABASE GIR OSS OPPDATERT

INFORMASJON OM DE ALLER FLESTE NORSKE TITLER?

- AT VI KAN HJELPE DEG MED EMNESØK PÅ NORSK OG ENGELSK?

- AT DET IKKE KOSTER NOE EKSTRA Å FÅ BØKER SPESIALBESTILT?

Akademisk Kvarter
H <> K II \ X I) I

Hovedgården, Universitetet i Tromsø, 9005 Tromsø. Tlf: 776-44920
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for større reparasjoner

Skifting av dekk, 
slanger, wirer o.l. 

småreparasjoner mens 
du venter før kl. 1400

Tromsø jazz
klubb kan by 
på mange 
godbiter 
utover

l høsten. Dette 
L til tross for 
■ at store 
B navnmå 
gl utelates fra 
"B program-

1 met fordi 
LJI det ikke 
Érl finnes u. ■

store nok 
■pil konsert- 
■LJ1 lokaler 
Kl (arkiv- 
Bb foto).

- Salg av Nishiki sykler
- Vi reparerer alt av sykler
- Delesalg - Utstyr
Godt utvalg i dekk, slanger, wirer mm.

Sommerfeldsgt. 24 
9009 TROMSØ
TLF: 77 68 98 38

Åpningstider
Mand.-Fredag 0900-1800
Lørd.-Sønd. STENGT

Unge i sentrum
De unge musikerne står i sentrum i høst. 

Jazzlinja ved musikkonservatoriet i Trond
heim har avlet fram mange dyktige utøvere, 
og ikke mindre enn tre av konsertene er med 
musikere herfra. De som tror at jazzen tilhø
rer avdanka 68’ere bør revurdere sin oppfat
ning, for her blir det mulighet til å høre ny og 
spennende musikk.

Jazzklubben kritiserer 

kommunen for bevilg- IIB 
ningspolitikken. Mener w 
de legger for liten vekt på S 
det kulturelle under tilde- W 
ling av skjenkerettigheter. ■

Som konsertarrengører flest i byen ■ 
merker også Tromsø Jazzklubb mange- 11 
len på passende lokaler for høstens ar- ■ 
rangementer. Store navn må utelates fra 1 
programmet fordi det ikke finnes steder 1 
som rommer folk nok til at konserten vil ’ 
lønne seg. Et annet, og svært merkbart, 
problem er at utestedene ikke er villig til å 
huse konserter i helgene. Lokalet vil like
vel bli fyllt med øltørste 
tromsøværinger...Daglig leder i klubben, 
Marit Sandvik, og Øystein Blix etterlyser det 
kulturelle aspektet ved tildeling av skjenke- 
bevilgninger.

Lørdag 17. september er det klart for konsert 

med Tromsø-bandet som bærer det eksotiske 

navnet Tamba Kounda, i Folkets Hus.
Tamba Kounda består av he

le ni personer og ledes av Benoit 
Tamba, som opprinnelig er fra 
Senegal i Vest-Afrika. Han kom 
til Tromsø i 1990 og samlet da 
folk fra ulike deler av byens mu
sikkmiljø og fikk startet Tamba 
Kounda, basert på hans egen 
vestafrikanske musikk fra Sene
gal og Gambia. Inspirasjonen til 
musikken kommer fra selve dy
pet av den afrikanske stamme- 
kulturen - wolof, mandinka, jola 
og fula. Tamba Konda kan mu
sikalsk sammenlignes med an
dre band som Salif Keita, Yous- 
sou N‘Dour og Tore Kounda.

De siste to årene har Tamba 
Kounda hatt omkring 25 kon
serter på ulike steder i Nord-Nor-

Byens billigste bilutleie
STUDENTER 10% RABATT

U
 Vibeke Isaksen og

Heidi Johansen (foto)

av de mest lo
vende gruppene i norsk jazz

miljø. Det er ikke mange forunt å debutere på 
ECM.... Debutantene er Eldbjørg Raknes, vo
kal, Christian

Wallunrød, piano og Arve Henriksen, trom
pet.

08. nov. Mikael Råberg big band. Et av 
Sveriges beste storband!

29. nov. The Sound of Choise fra Dan
mark. Kvintetten er kjent for sin åpne, moder
ne musikk

med islett av både indiske og bulgarske 
musikktradisjoner.

.....og kanskje kommer Farmers Market og 
Nord Norsk Ungdomsstorband.

og trommer.
09. okt. kommer Oregon som 

er det største navnet denne høsten. Ralph Tow- 
ler burde være velkjent. Han har spilt med 
alle de «store guttene», blant annet vår egen 
Jan Garbarek. Sammen med seg har han Glen 
Moore og Paul McCandles. Siden debuten i 
1970 har de både rukket å lage filmmusikk og 
spille med en rekke symfoniorkestre. Oregon 
har nylig kommet med ny plate på ECM. Ab
solutt en av høstens store musikkopplevelser!

14. okt. Hot club de Norvege gjester byen 
nok en gang....

20. okt. Storytellers, fra jazzlinja i Trond
heim, kommer til byen i forbindelse med sin 
lanseringstume. Gruppa består av Nils Olav 
Johansen, Sverre Gjørvad og Svein Folkvord.

29. okt. Nutrio, også fra jazzlinja, er en

Hva vi kan vente oss...
Høstens første konsert, en jamsession med 

Henning Gravrok, er allerede avviklet, men 
fortvil ikke, det er mer godt i vente.

21. sept, besøker Very Early byen. Ban
det består av Asbjørn Johannesen, som debu
terte her i ’86 med Tromsø Storband, på sax, 
Vigleik Storås på piano samt Harald Johnsen 
og Ernst Wiggo Sandbakk på bass

ge. De har også brukt mye tid 
den siste tiden på å jobbe med 
nye låter og utvikle bandet vide
re til nye musikalske høyder .

Tamba Kounda legger opp til 
et livlig sceneshow med bruk av 
fargerike klær og dans på. Sce
nen.

Før konserten, i pausen og 
etter konserten vil plate vert Bob 
Benoni serverer en masse Reg
gae, Salsa og Calypso. Så det er 
nok ingen tvil om at stemmnin- 
gen vil være høy i Folkets Hus 
denne kvelden og mulighetene 
for å danse vil nok også være 
upåklagelige denne kvelden. U Jørgen Flint

■

RENlAWECK

Afrikanske 
rytmer^
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De nordnorske fellene
- Et lite eventyret fra mystikkens landsdel

Bilde:VågakaIlen en majestet i Lofoten, før og nå.

og unge bar/^slnn.

-^1^.1^—fcXf——-r ............. ~:"-

Det var en gang for lenge, lenge siden, 
den gang tusser og troll hersket i Nord- 

li^rge. Den gang fjell ikke hare var fjell 
og slettes ikke alt var slik det så ut. For 

Hrfle^j som bor i Nord-Norge vet at en
egang var fjellene levende, de gikk rundt 
og levde sine liv nesten slik vi gjør det i 
dag. Det eneste som var litt kinkig, var at 

•x^e ikke kunne vise seg om dagen, for hvis 
sola fikk skinne på dem, ja da ble de til 
Mein for alltid.

Bergartene i Lofoten er noe av de 
eldM^ som man kjenner til i verden, selv
sagt ér deUda også at det var her de 
største og verste trollene vandret rundt 

i tiden. Og der var mat nok for 
|^lem,.de drev med fiske og geiter. Noe 
Svolværgeita er et bevis på. Den skal for- 

J&tend sin tid ha blitt drept av et troll 
som holdt til i Trollfjorden. Som den gang 
slettes ikke var en fjord i dét hele tatt. 

Oenwar da et vann, og der hvor Hurtig-
* ruta i dag nesten skrubber sin skutesider 
på tur inn og ut var det den gang land. 
Men trollet som drepte Svolværgeita slo 
øks| si så hardt i fjellet at sjøvannet fos
set imfHieita ble slynget helt til Svolvær

^^kraften fra slaget og der sitter den den

* Men det var Ikke Svolværgeita dette 
eventyret skulle handle om. Dette eventy
ret tar for seg mange andre og mye stør
re troll. Dette eventyret skal handle om

^Vågakallen, Hestmannen, Lekamøya, de

syv søstre og trollet i Børgefjell.
I Vågan satt det største av dem alle, 

Vågakallen. Han hadde en sonn, Hest
mannen, som den gang ikke hadde noen 
viv. Men som gjerne ville ha det. Han satt 
i fjellet over Svolvær og skulte over Vest
fjorden mot Landego. For på Landego var 
det lystig lek, og de som lekte var Leka
møya og de syv søstre. Dette var noe av 
det nydeligste Hestmannen hadde sett, ja 
tenk dere selv åtte nordlandsjenter som 
svinger seg i fjæresteinene. Særlig la han 
merke til Lekamøya som var så lett på 
foten og som hadde slikt et fagert, langt 
hår. Dette synet ble uutholdelig for Hest
mannen, han la på sprang over Vestfjor
den så sjøen skvatt og fisken lå tørr igjen 
på land. For han ville gjøre som vanlig var 
på den tiden; han ville hente seg en viv. 
Og da i ordets rette forstand. For hva 
Lekamøya selv ville, var av mindre betyd
ning for han. Slik det nå var den gangen.

Men Lekamøya så faren som truet 
henne og la på sprang sørover i leia 
sammen med de syv søstre. Og løp gjorde 
de alle, for de kunne jo ikke vite hvem 
det var Hestmannen ville ha. Lekamøya 
som var så lett til fots bare økte forspran
get til Hestmannen. Da han bare var kom
met i nordre Nordland var hun allerede i 
den andre enden av landsdelen.

Etter hvert gikk det opp for Hest
mannen at hun ville slippe unna, og da 
gjorde han klar buen sin. For hvis ikke

heller gjøre det. Og som teakt så handlet, 
pilen fløy møt Lekamøya som nå var kom
met seg utenfor kysten av Trønderlag. 
Og det så stygt tit før den unge møy. Men 
en som hadde sett opptrinnet var trollet 
lime iBørgdjell. Han tok da av seg hat
ten sin og kastet denmot pila, i håp om å 
stoppe den. Dfc fthy begge gjennom lufta 
og møttes over Brønnøysund. Hatten lan
det pent 1 havet der den ligger den dag i 
dag, medet hull tvers gjennom seg. Og 
pila forandret kurs og ligger på havets 
bunn ute f havet en plass. Lekamøya hle 
ikke dens offer. Men de hle alle ofre for 
sola som rant i det samme. For mens alt 
dette hadde stått på hadde dagen nær- 
mét seg mer enn noen hadde kunne ane. 
Og de var alte uten beskyttelse da den 
rant. Hestmannen, som hadde kommet 
til havet utenfor Svartisen, ble stående 
der. De syv søstre og lækamøyasom alle 
hadde rukket til Sandesjøen, ble til stein. 
Og der står de, alle sanunen. den dag i 
dag.

Snipp snapp snute så var eventyret 
ute.

Hvis du er i tvil om sannhetsgehalten 
i denne historien så ta en tur med Hurtig
ruta. Start gjerne i Tromsø og gå ikke av 
før du er i Kongens by, Trondheim. Da 
har du seil gjennom eventyrriket. Alt fra 
Trollfjorden i nord til Lekamøya i sør 
får du se, - hvis du tør.
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Feil bilde med godt poeng

Energisløsende fontener - ikke Universitetet i Arkhangelsk.

Elverhøy

I Utropia for mai - 94 (side 7) 
er det en artikkel med overskrifta 
«Studenter hjelper studenter», om 
hjelp til studenter i universitetsby
en Arkhangelsk i Russland. Til ar
tikkelen er det brukt et bilde som 
jeg har tatt. Billedtekst: «Univer- 
sitetet i Arkhangelsk». Og dette 
stemmer jo ikke!

Saken er at jeg under et besøk i 
Arkhangelsk sammen med student- 
styrerepresentanter tillot meg å løs
rive meg fra delegasjonen og van
dre litt rundt i gatene i Arkhan
gelsk. Der fant jeg blant annet mo
tivet for bildet, som det er hyggelig 
at Utropia har trykt og som gir 
meg anledning til ei forklaring:

Bygningen på bildet er ikke 
engang det egentlige motivet. Byg
ningen ligger i utkant av Arkhan
gelsk sentrum, og er - etter det jeg 
klarte å finne ut - et slags kjøpe
senter! Motivet er fontenene i for
grunnen. Her var det nemlig et di
gert springvann som blei holdt 
åpent. Da hadde akkurat tempera
turen forandra seg fra 40 minus til 
minus 10-15 grader celcius. Slø
sing? Ja! Verre enn Universitetet i 
Tromsø sin egen strømsløsende, 
vinteroppvarma labyrint!

Poeng: I Russland forgår det ei 
gedigen sløsing med elektrisitet. 
Strømmen tas fra atom- og kull
kraftverk, og brukes opp på dårlig 

isolerte statsbygninger med høyde 
under taket, på springvann, på å 
sende ferdig oppvarma vann i rør 
rundt til byens dusjer etc, etc. Her 
har Vesten ei stor utfordring. Jeg 
tror nemlig at den mest realistiske 
muligheta vi har til å få erstatta 
atomkrafta i Norvest-Russland med 
annen elektrisitet, er å først redu
serer energiforbruket der. Da må 
det satses på en energiøkonomise
ring (ENØK), noe norske myndig
heter hittil ikke har villet arbeide 
aktivt for. At russerne da ikke er 
motivert, kan dere tenke dere sjøl.

Av Thomas Johansen

Jeg tenker på min egen 
galskap, på mine sublime 
følelser, sødmen og ikke 
minst det å bli rykket bort, 
tatt bort med røttene, dre
vet avgårde til en ny tid og 
et nytt sted. Trengselen av 
tanker som til slutt frigjø
res gjennom musikken el
ler et skjevt latterutbrudd, 
som ubevisst fant fram selv, 
i sin lyst etter å måle seg 
med den stillestående inne
stengte usynlige luften. Det 
var oftere enn en gang at 
jeg følte kulden fra min 
lange grønne skrivebords- 
pult som strakte seg fra 
vegg til vegg. Vinduskar
mene var nedslitte og fulle 
av snø. Jeg elsket dem. Jeg 
elsket dem så mye at jeg 
syntes synd på dem, på 
rommet, ja på hele bygnin
gen hvis arkitektoniske 
form minnet om et nedslitt 
overdimensjonert uthus. 
Ofte, når vinduet sto litt på 
gløtt under snøføyka, eller 
tidlig om morgenen når 
snøværet og vinden kom av 
seg selv, - drysset det alltid 
noen snøkom ned på den 
grønne pulten. Jeg kunne 
høre hvordan de hvite kor
nene traff den grønne fla
ten og hvordan de innimel
lom virvlet seg inn i noe 
papir jeg hadde liggende. 
Hvitt blir til blankt gjen

nomsiktig vann straks snø- 
krystallene kommer inn i 
det varmere rommet. Lig
ge der og bare høre hvor
dan vinden farer med dem, 
virvler dem rundt, se de 
smelte, raskt.

Uten tak hadde det ikke 
hjulpet hvor mye jeg had
de skreket over min egen 
elendighet og frosne lem
mer. Naturen ville tatt det 
den krevde. Den stiller in
gen spørsmål, er en slags 
subjektivist, dog uten fø
lelser i seg selv. Naturen 
er ekte ut fra det brutale 
som den ikke legger skjul 
på, og de varme brisende 
sansemessige dagene som 
bringer fram klukkende lat
ter og brusende lyst. Natu
ren kom før mennesket. Vi 
er en del av den. Derfor er 
menneskesinnet skiftende, 
slik årstidene forandrer 
seg. menneskets intelligens 
kan ikke styre dette. Det er 
rett og slett en naturlov. 
Smerten er som et siste far- 
velkyss til sin elskede som 
er i ferd med å bli trukket 
ned av råkene i isvannet. 
Å se kjærligheten forsvin
ne på dypt vann, det uut
holdelige i ens egen kropp. 
Å måtte si farvel...Farvel 
Elverhøy. Farvel.

Av Jan Ove Rogne

Verden som bibliotek
Det fins en verden som de 

færreste vet om. En verden som 
William Gibson i boken Neuro- 
mancer navnga Cyberspace. 
Denne verden er satt sammen av 
flere millioner datamaskiner 
rundt om i hele verden. En elek
tronisk verden, der man kan opp
nå kontakt med personer på an
dre siden av jordkloden på sek
under. Denne verden er Internet. 
Som bibliotek er Internet uover- 
troffet. På universitetsbibliote
ket kan du søke i databasen til 
alle universitetsbibliotekene i 
Norge; BIBSYS. Det samme kan 
gjøres fra alle maskiner på Inter
net. Man får opp en liste over 
alle bøkene som passet med sø
kebegrepet, og kan med å trykke 

med musa få opp detaljinforma
sjon om hver enkelt bok. Her kan 
man også bestille bøker fra sitt 
lokale universitetsbibliotek. Hvis 
man er interessert i mer en bare 
en bokreferanse kan man forsøke 
en grundigere undersøkelse av 
tilgjengelig informasjon. For 
David Hume kan for eksempel 
finne et eksemplar av «AN EN
QUIRY CONCERNING HU
MAN UNDERSTANDING” fra 
1910 i full tekst. Er man mer 
interessert i Platons skrifter, fin
ner man blant annet følgende 
verk tilgjengelig på engelsk fra 
Gorgias, Laws, Protagoras og The 
Republic. Hvis ens intereresse for 
filosofi er mangelfull og en er 
mer interessert i engelske klassi

kere, da vil project Gutenberg til
by blant annet Bibelen og «The 
Complete Works of Shakespea
re», «A Tale of Two Cities” av 
Charles Dickens, «Treasure Is- 
land« av Robert Louis Stevenson 
og 150 fler. Et tilsvarende svensk 
prosjekt, Runeberg, har lagt ut 
nordiske bøker fritt tilgjengelig. 
Her finner en blant høydepunk
tene Eddadiktene på svensk, og 
«Gbsta Berlings saga» av Selma 
Lagerlof. Hvis du tror at det bare 
er gamle klassikere som er lagt 
ut på Internet, vil du som oftest 
ha rett. Lov om opphavsrett be
grenser muligheten for å legge 
inn nyere bøker. Men når forfat
teren går med på det, slik som 
Stephen King med sin bok 

Umney’s Last Case som ble gitt 
ut på engelsk og tysk på Internet, 
da vil man finne også nyere bø
ker. Selvfølgelig vil teknisk lite- 
ratur forekomme hyppigere enn 
annet stoff på nettet. Hvis man 
er ute etter de europeiske tele
verkenes standarder, vil man fin
ne dem på [gopher://info.itu.ch/ 
]. Det finnes også utallige bøker 
med datafaglig innhold.

Hvis man er ute etter norske 
dokumenter, vil jeg anbefale 
[http://www.uio.no/ 
offentlig.html], der man vil fin
ne Maastricht-avtalen, Roma
traktaten, Stortingsmelding om 
informasjonsteknologi i utdan
ningen og offentlige utredninger. 
Et interesant ting fra den siste 

delen er «Lov om husleieavta
ler» [http://www.uio.no/projects/ 
nou/1993-4/toc.htmlJ. Også Peer 
Gynt skal snart være tilgjengelig 
for hele verden [http:// 
gonzo.hd.uib.no/NCCH-docs/PE- 
E R H T M L / 
HYPERPEER.HTML]. Har du 
ikke tilgang til Internet? Ta kon
takt med Instituttet ditt, og spør 
hvorfor. Det skulle bare mangle 
at også alle studentene har til
gang til verdens største datanett
verk.

Av Petter Reinholdtsen, leder 
av Tromsøstudentenes Datafor
ening

English summary
Reopening Of the 

University?
The Studentboard will put 

down a commitee which is go
ing to woik for reopening of the 
university in Tromsø.

The fight for an «open» uni
versity is the highest priority 
coming up this year. So far the
re have been organized several 
discussiongroups for private stu
dents to show a the attitude 
against the closing of the social 
science courses.

The comitee will discuss is
sues such as quality of studies 
and the way this is measured. A 
proposal will be worked out con
cerning how to let in more stu
dents and still mantain the qua
lity of the studies.

Gender quotas 
innefective

Moderate gender quotation at 
the University in Tromsø (UiTø) 
fail to work. This is one of the 
conclusions in a repport about the 
equality of the sexes that was pub
lished this summer. The repport 
deals with the equality of the sexes 
at all levels and range of subjects 
at the university. Equality has pro
gressed the furthest in the student 
body (60% women) and in the ad
ministration, according to the rep
port The situation is far worse in 
the scientific staff were there are 
only 8% women proffesors and 
24% women 1. amanuensises. The 
repport suggests a new course of 
action. The main objective is to 
accive complete equality of the sex
es at the University in Tromsø. 
Examples of the means to accive 

this is flexible work routines for 
women scientists and scientific re
cruits, and better evaluation of the 
employment routines.

The studentflood that 
never came

The institute for social studies 
( ISV ) closed all their subjects 
this autumn after approval from 
the Universitetsstyre. The justifi
cation was that the institute didn’t 
have the resources to handle the 
expected studentflood. In August 
the wind suddenly changed. The 
expected flood of new students ne
ver came. The students are the 
loosers of this incident, whatever 
happened. The question is if the 
whole system of student acceptan
ce shouldn’t be reevalued. In spite 
of a closely thought through sys
tem of student acceptance one has 
failed to fill all the places in the 
basic subjects at ISV. After the 
last round of applicants had been 
accepted there were more than one 

hundred vacant places in the diffe
rent first year subjects. The va
cant places are mainly inn phsyco- 
logiy and arkeology first year sub
jects. The system for accepting 
applicants that’s in place today at 
UiTø will be put under close scru
tiny and evaluated, promises Inge
borg Harsten. The goal is to find a 
new system that will prove more 
rational and fair. But Harsten will 
not promise that a new system will 
give better results.

The University leadership 
must resign!

The Studentstyre has lost all 
faith in the leadership in the Uni
versity administration and at ISV. 
The students feel that the manag- 
ment has shown such bad judge
ment in the case of the closing of 
ISV, that they should seriously 
think about if they are competent 
for their positions. Since the ad
ministration at ISV managed to 
pressurise through the closing of 

the University, it has been 
shown that this was a comple
tely meaningless resolution. 
There are still 112 vacant pla
ces at the social science first 
year studies. Pål Julius Skog
holt at the Studentstyret beli- 
ves that the closing of ISV was 
largely suggested because of 
internal difficulties in the ISV- 
administration, and didn’t re
ally have anything to do with 
the ressource situation. In spi
te of the fact that the principal 
Ole D. Mjøs also voted for the 
closing,, the Studentstyre 
dosn’t direct any critisism 
against him, but maintain that 
he is the only one in the Uni
versity mangment that is fit to 
be there. -We choose to belive 
the principals comments abo
ut being for the reopening of 
the University as soon as pos
sible,- to say practically by the 
next term, Pål Julius Skogholt 
ends.

gopher://info.itu.ch/
http://www.uio.no/
http://www.uio.no/projects/
gonzo.hd.uib.no/NCCH-docs/PE-E
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Det siste eg venta då eg reiste til Arkhangelsk var å oppdage at byen var eit internasjonalt treffpunkt 

av dimensjonar. Byen var om ikkje akkurat overfylt med utlendingar, så i alle fall et sted kor det 

hoppa opp nordmenn, tyskera og hollendera rundt kvart gatehjørne. Kva har så dette med eit såkalla 

reisebrev å gjere? Det er eit godt spørsmål.

Solovkiklostret på Solovkiøye- 
ne i Kvitesjøen. Eit kloster 

dei reisande i denne onmgang 
ikkje fekk sett.

Svaret er at det har ingenting 
med reisebrevet å gjere viss det 
ikkje var for at i denne hurven 
med utlendingar, var det også 
eit norsk fiskebåtmannskap. Som 
ein logisk konsekvens av dette 
også ein fiskebåt. Eller, fiske
båt? Det var ein fiskebåt ein 
gong, no var det ein ikkje særleg 
luksuriøs jåt.

Dette passa oss som hand i 
ein velbrukt hanske. Vi hadde 
allereide i fleire dagar leita etter 
nokon som skulle ut til Solovki- 
øyane.

Gammel StaUn-leir
På Solovki ligg det eit gam

alt kloster, som har ei svært 
spennande historie. 
Klostret var eit av 
dei store handels- 
entra i Nord-Euro- 
pa i mellomalde
ren. Eg har latt 
meg fortelle at en
kelte år har han- 
delsinntektane til 
dette klostret vore 
større enn danske
kongen sine skatte- 
inntektar frå No
reg.

Denne rikdomen gav seg då 
og utslag i at dette klostret var 
rekna som eit av dei tre viktigas
te i det gamle Russland. I nyare 
tid har klostret vore intemerings- 
leir for politiske fangar. Leiren 
var ein av dei første som vart 
oppretta av Stalin.

Ut til dette klostret fekk vi 
haik med den norske eingong fis
kebåten.

Finst det hav i Noreg?
Vi reiste i meir enn 12 timar 

utover i Kvitesjøen før vatnet tok 

-Tennene bevega 

seg som ein rasan

de stiftemaskin, og 

eg vart naturleg 

nok forkjølt.

til å bli reint, men då yra det 
også med sel og fugl. Véret var 
vakkert og navigasjonsinstru- 
menta virka. Men kva hjelp det 
med navigasjonsinstrument når 
dei som står til rors ikkje kan 
halde kursen?

To timar frå havna gjekk vi 
på grunn. Vi hadde rota oss inn i 
eit verkeleg støvelhav. Og sette 
oss grundig fast på høgaste floa. 
Etter tilhøvesvis kort tid sverma 
det rundt oss med småbåtar frå 
den nærmaste øya. Alle skulle 
sjå på dei underlege utlending
ane som hadde segla så galt. Det 
var omtrent då ei av dei russiske 
jentene som var ombord, ho had
de aldri vore på havet før, spurte 

med for
skremte au
go, “Finst 
det hav i 
Noreg?” Vi 
forsikra ho 
om at nord
menn van
legvis var 
flinke på 
sjøen og at 
vi hadde 
lang kyst, 

men ho verka ikkje heilt overbe
vist.

Tangsamlarane som yrte 
rundt oss i småbåtane sine var 
hyggelege nok, vekselvis prøvde 
dei å kjøpe eller selge vodka til 
oss. Vi takka nei på begge spørs
måla.

Drahjelp
Det var intenst kaldt ombord. 

Vi kunne ikkje ha motoren igang. 
Eg trur ikkje at eg nokon gong 
har frose så mykje. Tennene be
vega seg som ein rasande stifte

maskin, og eg vart naturleg nok 
forkjølt.

Etter godt å vel eit døgn kom 
det ein slepebåt for å hjelpe oss, 
skjønt hjelp kan ein knapt kalle 
det. Vi hadde brukt tida til å re
kognosere rundt båten, med god 
hjelp av dei lokale fiskarene for å 
finne ut kor det var djupast. Skip
peren på slepebåten nekta konse
kvent å slepe oss dit. Han skulle 
absolutt slepe oss ein annan veg.

Vi satt under dekk då dette 
skjedde. Plutseleg høyrte vi eit 
valdsamt brak, medan heile bå
ten rista. Då det stilna, storma vi 
opp på dekk. Det viste seg at 
slebebåten hadde brote av både 
masta og stamnen vår medan han 
prøvde å dra oss av. Etter den 
episoda vart han meir villig til å 
slepe dit vi ville. Vi var av skje
ret i løpet av ein augneblink.

Men klosteret såg vi 
aldri

Vi kom fram trøtte og jævle- 
ge. Eg var sjuk og slapp. Sistefly 
tilbake til Arkhangelsk gjekk 
klokka 11 dagen etterpå, utan oss. 
Panikken til å spre seg i det vesle 
tomannsreisefølget. Korleis skulle 
vi komme oss tilbake i tide til å 
nå flyet heim til Tromsø. Eg sov, 
prøvde å bli frisk, medan partna- 
ren min storma rundt på havna. 
Ho fant den eine dritingse kap
teinen etter den andre, og ingen 
skulle til Arkhangelsk, panikken 
var på full veg over i reinspikka 
angst.

Til slutt fekk vi haik med ein 
båt som frakta italienske turistar, 
riktignok til motsatt side av Kvi
tesjøen av dit vi skulle, men fast
landet vinka i det fjerne.

Vel heime sit minnet av So- 
lovkiklosteret sine spir og tårn 
enno fast på netthinna.

Berre synd vi aldri rakk å ta 
det i nærare øyesyn.

Kan hende tvinger minnet 
oss ut på ein ny tur neste som
mar?

Av Pål Julius A. Skogholt
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Marit Finnanger, 
psykologi

Utropia SIDE 3

Av Torkild EmberlandTjue kjappe

Fram mot EU-
avstemminga

Pål Eriksen, russisk
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Ja, det høres artig ut. Jeg er 
litt Oluf-fan så det går sikkert 
bra. Slik jeg oppfatta det er hu- 

• morologi om humor og dens vir- 
kemåter på folk.

Fem om xenofobi
1) I hvilken gruppe startet 
Lou Reed sin karriere?
2) Hva heter lederen for 
studentstyret?
3) Hvordan lager man 
cornflakes?
4) Hva handler filmen 
«Citizen Kohn» om?
5) Hva er Internet?

Fem om kaffe
6) Hva slags fag er informa
tikk?
7) Hvem er Ra?
8) Hva betyr det engelske 
ordet «hopscotch»?
9) Hva er «Generasjon Y»?
10) Hvor mange overdoser har 
Billy Idol tatt denne somme
ren?

Fem om film
11) Hvem regisserte filmen 
om Charlie Parker?
12) Hvilket dyr i skogen 
betaler mest skatt?
13) Hva er P.E.N.
14) Hva er «Plan 9 from outer 
space»?
15) Hvor ligger Jøkelfjord?

Fem om Filosofi
16) Hva het oraklet som 
fortalte Sokrates at han 
ingenting visste?
17) Hvor mange skrifter 
etterlot den samme Sokrates?
18) Hvilket yrke hadde 
Spinoza (1632 - 77)?
19) Hvilke filosofer er 
«Tommy og Tiger’n» oppkalt 
etter?
20) Hva er Hobbs?

• Fire på rad
£ Kunne du tenke deg å

£ ta faget humorologi 

med Arthur Arntzen

a som foreleser?

Hjørnet
Det er et land langt borte i tenkningens 

verden, viss navn er totalt irrelevant. I dette 
landet er det en landsby. I dette landet er det 
en landsby hvor det bor nisser av den ganunel- 
nordiske varianten. Disse nissene er totalt kao
tiske. De lyver og forteller den absolutte sann
het om hverandre, uten mål eller mønster. De 
er late og udisiplinerte. Med en slik bedregelig 

B holdning til livet er det jo helt klart at livet i 
den lille landsbyen blir heller lite lykkelig.

Det er et trekk til som peker ut denne 
lille landsbyen. Nissene har enten rødt eller 
gult hår. Håret deres er særdeles kort. Denne 
landsbyen er ikke særlig teknologisk utvikletog 
de har hverken speil eller sakser.

I landsbyen er det en skallet borgermes
ter. En dag bestemmer borgermesteren seg for 
at det er nok, og at byen trenger litt disiplin og 
orden. Så han kaller til seg alle byens nisser på 
torget. Han gir dem følgende beskjed: «Hør 
alle byens nisser, situasjonen i vår vakre by 
har nådd nye dybder av ulykkelighet, og jeg 
har besluttet at alle de med rødt hår skal møte 
opp på rådhuset i morgen tidlig. Så skal vi løse 
alle byens problemer.».

Morgenen etter dukket det opp null og 
niks nisser. Men ettersom borgermesteren er 
litt av en luring kalte han til seg alle byens 
nisser til seg igjen og gjenntok beskjeden sin. 
Men morgenen etter dukket det heller ikke 
opp så mye som en eneste nisse. Denne proses
sen gjenntok seg dag etter dag helt til morge
nen den 31 dagen. Hvorpå alle de rødhårede 
og ingen av de gulhårede nissene dukket opp på 
rådhuset.

Spørsmålet er: Hvor mange rødhårede 
nisser er det i landsbyen? Og aller viktigst. 
Hvordan kom du frem til svaret? For å spesifi
sere. Uansett hvor kaotiske nissene er, så er de 
meget intelligente og de elsker borgermesteren 
sin og er derfor svært motiverte til å gjøre som 
han ber dem om.

Marken i eplet er følgende: Nissene har 
ingen mulighet til å se sitt eget hår og de bru
ker heller ingen tekniske hjelpemidler for å 
komme frem til fargen på håret sitt. De finner 
ut fargen på håret sitt gjennom rent tankemo- 
torisk arbeide, såkalt lo
gikk.

Ps. Oppgaven stam
mer fra en eksamensoppga
ve i faget logikk på univer
sitetet i Nederland. Eksa
menstiden var 6 timer. Så 
fortvil ikke hvis du bruker 
mer enn ti minutter.
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Ja-sida
...startet friskt med stand 

og verving av nye medlem
mer under registreringsda
gene. Tirsdag 13. septem
ber er det medlemsmøte i 3. 
etasjen på Studenthuset 
klokka 1800. Tema : «Pus- 
teteknikk» og «Klar til 
innsats». Ja-menneskene 
styrker stemmene og ser på 
planene fremover.

Tirsdag 20. september 
arrangeres det debattmøte 
mellom Inge Lønning og 
Kristen Nygaard på Saga 
Hotell. Lørdag 24. septem
ber stiller Espen Arnesen 
og Anders Hornslien til 
debatt mot Trond Giske og 
Halvard Ingebrigtsen på 
Folkets Hus i Storgata.

Nei-sida
...var også tidlig igang 

og starta opp studiering på 
boka «Brussel midt i mot» 
av Dag Seierstad allerede 
onsdag 7. september. Studi
eringen vil gå hver onsdag 
til og med 21. september, 
og det er forsatt mulig å
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Ole-Tomas Borud 
Evensen, allmenn 
litteraturvitenskap

melde seg på.
Torsdag 15. september 

åpner Bodegaen i Hovedgår
den med sine pils & poli- 
tikk-møter. Utover høsten 
vil det være mulig å se de
battprogram på TV her 
sammen med andre nei- 
mennesker. Bodegaen vil 
være åpen annenhver tors
dag framover.

Fredag 23.- søndag 25. 
september vil Ungdom mot 
EU og Studenter mot EU 
si stormønstring i Tromsø 
gå av stabelen.

Lørdag 24. september er 
det 22 år siden Norge sa nei 
til EU sist gang, og dette 
feires i Kulturhuset. Til ju
bileet kommer blant andre 
Mari Boine.

Interessert i mer detal
jert informasjon? Er du ja- 
menneske, kontakt Lars Flå, 
leder for Europabevegelsen 
på universitetet på telefon 
776 83428. Alle nei’ere kan 
stikke innom Studenter mot 
EUs pult i kontorlandska- 
pet i andre etasje i Hoved
gården, eventuelt ringe Ann 
Kristin Engstad, leder Sme- 
Tø, på telefon 776 44582.

Beate Fredheim, 
psykologi

28. november? For de fleste studenter er 

datoen ensbetydende med eksamens- 

stress og seine lesekvelder. 28. november 

er imidlertid også dagen da det norske 

folk skal si nei eller ja til EU-medlemskap. I 

denne spalten vil Utropia annonsere både 

ja- og nei-sidas EU-arrangementer fram 

mot avstemmingsdagen.

Jeg trodde først det var en 
spøk...Ja, jeg tror faktisk det. Man 
trenger ikke være så seriøs be
standig. Det er viktig å se på den 
humoristiske sida av livet og bru
ke tid på det.

Eh...eh...hm...Ja. Jo. Ja. Det 
kunne være ufattelig interessant 
å få hans belysning av saken. 
Men han har jo bare utgangs
punkt i sitt eget arbeid og har 
ingen dokumentasjon på at han 
har studert humorens historie og 
uttrykksformer gjennom tidene.

Hvem er det? (Utropia: Oluf) 
Er det det? Nei, det kunne jeg 
ikke for han er jo faen ikke fest
lig. Han har ikke humor.



BAKSIDA

Mens vi venter på Nord-Norgebanen...
/ X
Atterfylles byens ute
steder med sultne stu
denter. UB er til tider 
folksomt, og snøen er 
rett rundt hjørnet. 
Kort sagt: Nytt se
mester. Og Utropia 
hjelper deg med å sli 
ihjel tida - mens vi 
enda venter på Nord- 
norgebanen. Hvis du 
har gode tips til be
friende alternativer 
til pensum andre 
kjipe saker, så stikk 
innom i glassburet i 
ISV-kjelleren og del 

\dem med oss andre

Onsdag 14. september
Kvelden kan startes med 

TSI-stafetten som går av sta
belen kl. 18.00 ved Skarven. 
Liker man ikke løping kan 
man sikkert møte inne på 
Skarven i stedet. Eller man 
kan rekke...

«Kvinnekamp - umoderne og 
unødvendig? enig? uenig?» på 
C-1005, ISV - også det kl. 18.00 
- her må det velges. Innleder er 
Lisbeth Holtedal.

Homopolaris arrangerer vi- 
deokveld på MH kl. 19.00.

SSF holder sitt årsmøte kl. 
19.00 i 3. etg. på Studenthuset. 
Der blir det sikkert også pizza og 
kos.

Kvelden fortsetter i «Hiet» i 
Hovedgården, der Fjellgruppa, 
TSI arrangerer temamøte om 
økofilosofi kl. 20.00.

På Blårock er kveldens tema 
«Funky Metal»...

...og på Universitetet er afte
nens finale ÅPNINGSFES- 
TEN!!1 Sent men godt innledes 
høst-semesteret på tradisjonelt 
vis. Alle nye studenter får sjan
sen til å drite seg ut foran sine 
medstudenter. LARS BREMNES 
BAND spiller opp og ned. Husk 
studentbevis og intellektuell uni
form. Kommer du til AUD MAX 
(Hovedgården) før kl. 20.00 kom
mer du ikke inn. To be there or 
not to be there osv ...

Torsdag 17. september
..er det etter sigende ganske 

enkelt bare torsdag. Intet nytt.

Fredag 16. september
Har du hemmelige drømmer 

om å danse med gule gummimus 
akkompagnert av Gustav Mah
ler, så er Tromsø Filmklubb (Ver
densteateret) stedet å være. Fil
men heter «Ruben and Ed» og 
går kl. 23.00.

Vil du heller redde verden, 
kan du delta på Miljøhelg på 
Gåsvær, med tema «Transport og 
mobilitet». Det varer helt til søn
dag...

...eller du kan bruke helga til 
Fjellgruppas høstfest i Grøtfjor- 
den. Festen varer altså fra fredag 
til søndag. Her er man ikke be
skjedne.

Som dagens siste alternativ 
kan FSU's opening party and ge
neral assembly in the IMR-can- 
teen 20.00 hrs. kanskje friste. Der 
er det i alle fall free entrance and 
snacks, og everybody is welco
me.

Lørdag 17. september
«Laws of gravity» går på Ver

densteateret i regi av filmklub
ben. Mucho macho.

Et aldri så lite loppemarked 
blir det også - i et lite forsam
lingshus til høyre for svømme
hallen ved siden av Stakkevoll- 

hallen. På hvilket tidspunkt vites 
ikke. Finn det den som kan.

Tromsøbandet «Tamba Ko- 
unda» serverer sine eggende ryt
mer sammen med platevert Bob 
Benoni på Folkets Hus kl. 22.00. 
Bob lover dessuten følgende i sin 
pressemelding: «Når konsertgjes- 
tene er sultne, så kan dem få kjø
pe tropisk mat» - så her skulle 
alt ligge til rette for en begiven
hetsrik kveld.

Søndag 18. september
Se og bli sett på Fokus Kino.

Mandag 19. september
Bare mandag.

Tirsdag 20. september
Tromsø Kristelige Studentfor

bund arrangerer temadag på Pre
laten med forfatteren og poeten 
Håvard Rem.

Onsdag 21. september
Jazzklubben arrangerer kon

sert med Very Early på Teater- 
kaféen.

Torsdag 22. september
Latin-Amerikagruppa og Uni

versitetets Senter for Miljø og 
Utvikling arrangererNicaragua- 

seminar. Ring 776 45527 for 
påmelding.

I dag er også deadline for 
UTROPIA nr 9. Stoff mottas 
med takk før midnatt.

På Tryne Teateret starter 
opp igjen sin «Gammel 
Mannskjit» - hver torsdag, 
fredag, lørdag og søndag kl. 
20.00 framover. Billetter kun 
over disk.

Fredag 23. september
Fjellgruppa, TSI arrange

rer Alpinklatrekurs for ny
begynnere. Hele helga på 
Kvaløya.

Juss-spirene har sin HU- 
MAK. Gi og vær glad. Pen
gene går til Burma.

Lørdag 24. september
«Lidenskapens vinger», 

en ikke-banal kjærlighetsfilm 
om en engel som forelsker 
seg, regisert av Wim Wen
ders («Paris, Texas»).

Søndag 25. september
Nye sjanser til å se og bli 

sett. Fokus Kino.

Mandag 26. september
Utropia nr.9/94 kommer 

ut

Utropia, Universitetet - ISV, 9037 Tromsø, tlf: 776 44283, fax: 776 44905 (merk "Utropia")


